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اختصاص ۱۹۰۰ میلیارد تومان از درآمد 
سازمان بورس به صندوق تثبیت بازار سرمایه

نقش مخالفت ارکان بازار سرمایه 
با قیمت گذاری دستوری در توسعه معاملات

سه گام بورس انرژی
برای تعمیق و توسعه

ابلاغ دستورالعمل اجرایی تأمین مالی 
بنگاه های اقتصادی کوچک ومتوسط

 سود ۹۵۰۰ میلیارد تومانی » فملی« 
طی ۳ ماهه ۱۴۰۰

ذوب آهن اصفهان با سودآوری
 بر مدار توسعه

اولویت های 
چهارگانه

دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی مطرح کرد:

دکتر سلطان نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران اعلام کرد:

نقوی مدیرعامل بورس انرژی ایران مطرح کرد:

دکتر زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد:

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در مجمع  عمومی عادی سالیانه عنوان کرد:

در مجمع عمومی عادی سالانه ذوب  آهن اصفهان مطرح  شد؛

یادداشتی از کیوان  کاشفی، عضو هیات رئیسه اتاق ایران 



 م

بازار سرمایه در مسیر توسعه 
و تنوع بخشی ابزارهای مالی قرار دارد

 دکتر دهقان دهنوی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار مطرح کرد:

بیمهرادرسایت»بورسوبانک«بخوانید اخباربورس،بانکو
بــه اطــاع مخاطبــان محتــرم ماهنامــه علمــی، تحلیلــی و خبــری »بــورس وبانــک« و فعــالان بازارهــای مالــی مــی رســاند   کــه ســایت خبــری بــورس و بانک 
بــا هــد  ف انتشــار جد  ید  تریــن و بــه روزتریــن اخبــار و روید  اد  هــای بورس،بانــک و بیمــه هــای کشــور راه انــد  ازی شــد  ه و اخبــار و گــزارش هــای مربــوط 
بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و د  ر اختیــار عمــوم عاقــه منــد  ان قــرار خواهــد   د  اد  . مد  یــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مد  یــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بورس مــی تواننــد   اخبــار مهم مرتبــط با واحــد   متبــوع خــود   را بــرای د  رج د  ر ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند   تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقد  ام شــود  . عاقمند  ان می توانند   اخبار و گزارش های خود   را به آد  رس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و د  ر صــورت لزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفــن 86073662 تماس حاصل فرمایند  . آد  رس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

۳۰ میلیون تن سیمان گروه شستا 
به بورس کالا می آید

دکتر رضوانی فر مدیرعامل شستا:

ابلاغ معافیت  مالیاتی گواهی شراکت
 با هدف حمایت از کسب وکارهای نوپا

دکتر هامونی مدیرعامل فرابورس ایران عنوان کرد:

8  توصیه
 به دولت سیزدهم

یادداشتی از مسعود خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی تهران

کرسی فولاد مبارکه 
در بورس کالای ایران حفظ شد

سود قابل  توجه مجامع عمومی عادی سالیانه شركت های چادرملو و گل گهر؛

حمایت مبین از تولید داخل 
با ساخت بیش از ۱7۳ هزار قطعه

در مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت مبین انرژی مطرح شد؛

تجربه جدید
 سهامداران عدالت

یادداشتی از سید فرهنگ حسینی، کارشناس ارشد بازار سرمایه
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عرضه سیمان 
در بورس کالا

سرمقاله 

1- بورس کالای ایران طی مدتی که از عمرش 
سپری می شود؛ نشــان داده که آثار و نتایج 
خوبی برای اقتصاد ملی به ویژه بخش تولید، 
بازرگانی، مصرف و بازار سرمایه کشور به همراه 
داشته و عرضه محصولات مختلف صنعتی در 
این بــازار برای همه ذینفعان مفیدفایده بوده 

است.
در همین راستا یکی از محصولاتی که از دهه 
۸۰ زمزمــه عرضه آن در بورس فلزات تهران و 
سپس بورس کالا مطرح می  شد؛ سیمان بود. 
این محصول بــه رغم اینکه ســال ها در این 
بورس قبل پذیرش شد، اما به دلایل مختلف 
از سوی تولیدکنندگان عرضه نشد و عرضه آن 
به تاخیر افتــاد. در واقع کارخانه  های تولیدی 
با توجه به شــرایط بازار، استقبالی از عرضه در 
بورس نداشتند، اما با توجه به شرایط سال های 
اخیر و رشــد شدید هزینه های تولید و قیمت 
محصولات در کشور از جمله محصولات مکمل 
و یا جایگزین ســیمان مانند مقاطع فولادی؛ 
تولیدکنندگان سیمان هم ســرانجام به این 
نتیجه رسیدند که برای رهایی از نظام کنترل 
قیمت، ســیمان را در بورس کالا عرضه کنند 
تا مزایای  بورس کالا از جمله شــفافیت بازار، 
کشــف قیمت های منصفانه و منطقی، انتقال 
سود واقعی به تولید و کاهش رانت های موجود 
در بازار به دلیل قیمت گذاری دستوری، استفاده 
کنند؛ زیرا سیمان برای عرضه در بورس کالا از 

شرایط خیلی خوبی برخوردار می باشد.
2- در حال حاضر 76 کارخانه تولید سیمان 
در کشور با ظرفیت ســالانه ۸۸ میلیون تن 
فعال است که در سال گذشته 6۸ میلیون تن 
سیمان تولید شده و از این میزان 55 میلیون 
تن در داخل و 13 میلیون تن نیز صادر شده 
که نشاندهنده 2۰ میلیون تن ظرفیت خالی و 
مازاد بر نیاز برای تولید سیمان در کشور است. 
بنابراین همانطور که آمارها نشان می  دهد این 
صنعت به طور جــدی با مازاد ظرفیت تولید 

در کشــور مواجه اســت و با توجــه به تنوع 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان از یک طرف 
و ظرفیت مازاد تولید این محصول در کشــور 
از طرف دیگر، عملا به لحاظ عرضه وتقاضا در 
شرایط رقابتی خوبی قرار دارد. حتی می  توان 
گفت که نسبت به سایر محصولاتی که قریب 
به دو دهه است در بورس کالا عرضه و معامله 
می  شوند؛ سیمان شرایط بهتری برای عرضه 

در بورس دارد و اصطلاحا »بورسی تر« است.
از ایــن رو عرضه ســیمان در بورس کالا یقینا 
باعث می شــود که این محصول هم از قیمت 
رقابتی برخوردار باشد و تولیدکنندگان از منافع 
این بازار برخوردار شوند و هم مصرف کنندگان 
با قیمت های منصفانه تر و در شرایط شفاف تر 
و بهتری این محصول را به دســت آورند و در 
واقع رانت  های هنگفتی که بین تولیدکننده و 
مصرف  کننده وجود دارد و عاید عمده ای واسطه 
و دلال می شود و معمولا عددهای بسیار بالایی 
هم می  باشد؛ عملا به سمت تولید حرکت کند 
و نصیب تولیدکننده شود و حتی تجربه نشان 
داده است که عرضه در بورس باعث می شود که 
قیمت برای مصرف  کننده نیز پایین خواهد آمد؛ 
زیرا اگرچه قیمت های دستوری تعدیل می  شود 
و احتمالا قیمت  های فروش از سوی کارخانه ها 
افزایش می  یابد، اما یقیناً محصول با قیمتی که 
به دســت مصرف کننده می رسد؛ کاهش پیدا 
می کند و با شرایط بهتری عاید مصرف کننده 
می  شــود و تجربه ماه های اخیر عرضه سیمان 
در بورس کالا نیز نشاندهنده این واقعیت است.

3- متاسفانه شروع عرضه سیمان در بورس 
کالا به رغم استقبال خوب تولیدکنندگان؛ با 
شرایط بحرانی کمبود برق در کشور و تصمیم 
وزارت نیــرو برای قطع بــرق صنایع به ویژه 
صنایع سیمانی همراه بود و این موضوع یک 
دفعه شوک بزرگی به صنعت سیمان و بخش 
تولیدوعرضه ســیمان در کشور وارد کرد و به 
همین دلیل عرضه سیمان در بورس کالا دچار 

تلاطمات شدیدی شــد و زمزمه  های فراوانی 
در دولت و مجلس مبنی بر خروج ســیمان و 
یا توقف عرضه ســیمان در بورس کالا مطرح 
شــد. البته با هماهنگی  هــای خوبی که بین 
وزارتخانه هــای صنعت و اقتصاد و ســازمان 
بورس  و بورس کالا صورت گرفت؛ این توقف 
اتفاق نیفتاد و همچنان سیمان در بورس کالا 

عرضه می شود.
در همین راســتا قطع برق صنایع ســیمان 
موجب شــد که تولید ســیمان در فروردین 
ماه ســالجاری حــدود 5 میلیــون تن، در 
اردیبهشــت  ماه 6 میلیون تن و در خرداد ماه 
6/3 میلیون تن بود، در تیر ماه به دلیل قطع 
برق کارخانجات سیمان و افت شدید تولید به 
حدود 2 میلیون تن یعنی یک سوم تولید طی 

ماه های قبل کاهش یابد.
4- بنابرایــن انتظار مــی  رود که با همکاری 
انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان و 
همچنین تشکل های توزیعی و مصرف کننده 
ســیمان و همکاری خــوب وزارت اقتصاد و 
وزارت صمت و ســازمان بورس و بورس کالا؛ 
شاهد پذیرش تمامی تولیدکنندگان سیمان و 
عرضه کل تولید سیمان در بورس کالا باشیم؛ 
چراکه با عرضه کل تولیــد در بورس کالا به 
دلیل شــرایطی که کشــور در زمینه تولید 
ســیمان دارد؛ عملا این نگرانی بابت کمبود 
عرضه سیمان برطرف خواهد شد. همچنین 
این امیدواری وجود دارد که با همکاری وزارت 
نیرو و تامین برق موردنیاز؛ صنایع ســیمانی 
بتوانند در حد نیاز کشــور سیمان تولید و در 
بورس کالا عرضه کنند و به تبع آن سیمان از 
بازار آرام، متعادل و باثباتی برخوردار شود. به 
این ترتیب صنعت سیمان و همه ذینعفان آن 
خواهند توانست همانند سایر صنایع از جمله 
صنایع فولاد، مس، آلومینیوم و پتروشیمی از 
مزیت های بازار سرمایه و بورس کالا بهره مند 

شوند.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مد  یر مسئول



 دکتر دهقان دهنوی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار مطرح کرد:

بازار سر مایه  در مسیر توسعه 
بخشی ابزار های مالی  و تنوع  
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آئین افتتــاح معاملات ســیمان و قراردادهای 
آتی واحدهای صندوق ســرمایه گذاری طلا در 
با حضــور دکتر محمدعلی  ایران  بورس کالای 
بــورس واوراق  ســازمان  رئیس  دهقان دهنوی 
بهادار، دکتر محمد رضوانی فر مدیرعامل شرکت 
مجتبی  )شستا(،  تامین اجتماعی  سرمایه گذاری 
تقی پور مدیرعامل تامین سرمایه لوتوس پارسیان، 
شــرکت  مدیرعامل  تجریشــی  امیرتقی خان 
ســرمایه گذاری گروه توســعه ملی، امیرعباس 
حسینی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر و 
دکتر حامد سلطانی نژاد مدیرعامل شرکت بورس 
کالای ایران با رعایت دستورالعمل های بهداشتی به 
طور زنده در شرکت بورس کالای ایران برگزار شد.
دکتــر محمدعلــی دهقان دهنــوی رئیس ســازمان 
بورس واوراق بهادار در این مراســم گفت: از بورس کالا 
می خواهــم که علاوه بر توســعه بازار مشــتقه و ورود 
دارایی های جدید؛ با جدیت راه اندازی مجدد قرارداد آتی 

سکه را نیز پیگیری کند.
وی اظهــار داشــت: مدیران هلدینگ ها، شــرکت های 
سرمایه گذاری و تامین سرمایه ها؛ ژنرال های نبرد توسعه 
بازار سرمایه هستند. نقش آنها فقط مدیریت هلدینگ یا 
شرکت خود نیست؛ بلکه انتظار ما این است که گام هایی 
برای توسعه بازار سرمایه برداشته شود و تلاش های زیادی 

صورت گیرد.
رئیس ســازمان بــورس واوراق بهــادار با بیــان اینکه 
قیمت گذاری دســتوری برای اقتصاد کشور سم است و 
برای جامعه نیز مضر خواهــد بود، گفت: قیمت گذاری 
دستوری چیزی جز توسعه رانت و تولید فساد در کشور 

به همراه ندارد.
دکتر دهقان دهنوی خاطرنشــان کــرد: برخی گمان 
می کنند که می توان با قیمت گذاری دســتوری زمینه 

ایجاد رفاه را در کشور و برای مردم فراهم کرد؛ در حالی 
که این موضوع اشتباه است و تجربه نشان داده که تاکنون 

این اتفاق رخ نداده است.
رییس سازمان بورس واوراق بهادار تاکید کرد: با توجه به 
مسیری که اکنون برای معاملات طی می شود و حجم 
معاملات از مرز یک میلیون تن عبور کرد؛ تلاش ما این 
است که کل معاملات سیمان وارد بورس کالا شود، اما 
این اقدام جــزء هدف اصلی ما در بورس نبوده و نقطه 
پایان نیســت. در میز صنعت ســیمان که در سازمان 
بورس و با همکاری بــورس کالا، مدیران  عامل صنعت 
سیمان و ســایر ذینفعان این حوزه راه  اندازی شد؛ یک 
هدف دیگــر را نیز دنبال می کنیم و آن کنسرســیوم 

صادراتی سیمان است.
وی با بیان اینکه هدف ما راه اندازی کنسرسیوم صادراتی 
ســیمان است، اظهار داشت: یکی از مسائلی که در بازار 
سیمان وجود دارد؛ رقابت نامطلوب صنعت سیمان برای 
صادرات در بازارهای صادراتی است. بنابراین اگر بتوانیم 
فعالیت صادرات صنعت ســیمان در قالب کنسرسیوم 
سیمان با هماهنگی صنعت سیمان را راه اندازی کنیم؛ 
ارزش  افزوده ای که از محل صادرات ســیمان به دســت 
می آید؛ منابع ارزشمندی را برای صنعت سیمان ایجاد 
می  کند و می  تواند عامل توسعه و رشد این صنعت باشد.

دکتر دهقان دهنوی اظهار داشت: تجربه های موفقی در 
این زمینه در دنیا وجود دارد که می  تواند راهگشــا باشد 
و امیدواریم که با استفاده از آنها بتوانیم به موفقیت های 
خوبی دست پیدا کنیم. رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 
گفت: رفع قیمت گذاری دستوری یکی از اهداف ماست. با 
ورود سیمان به بورس کالا و خارج شدن از قیمت گذاری 
دستوری و همینطور ایجاد شفافیت در معاملات و کشف 
قیمت بر مبنای نظام عرضه وتقاضا؛ منافع سهامداران که 
در پیشگاه رانت و فساد قربانی می شد، به پایان خواهد 

رســید. همچنین در آینده نزدیک می توان بر روی این 
محصول ابزار مشتقه تعریف کرد و آن را توسعه داد.

وی در ادامــه گفت: از دکتر شــریعتمداری و مهندس 
رزم حســینی در وزارت تعــاون و وزارت صمــت تقدیر 
می کنم؛ چراکه زمینه رهایی از قیمت گذاری دستوری در 

بازار کالاها را فراهم کردند.  
آتی سکه برگردد

رئیس سازمان بورس در ادامه به راه  اندازی معاملات آتی 
واحدهای صندوق طلا اشــاره کرد و گفت: ابزار مشتقه 
قرارداد آتی روی صندوق های طلا نیز راه اندازی می شود 

که گامی رو به جلو در بازار سرمایه محسوب می  شود.
وی در ادامه افزود: صندوق های سرمایه گذاری طلا زمینه 
سرمایه گذاری امن، راحت و شفاف در زمینه طلا را برای 
مردم فراهم می  کنند. بازار سهام به عنوان یکی از ۴ بازار 
کلاسیک دارایی شناخته می شود. از 3 بازار دیگر شامل 
طلا، ارز و مسکن حداقل 2 بازار لازم است که معاملاتشان 
به شکل نظام مند و اســتاندارد در بورس و بازار سرمایه 

ایجاد شود.
وی تاکید کرد: در زمینه طلا نیز با راه اندازی صندوق های 
طلا و سایر ابزارهایی که در حوزه طلایی ایجاد شده است؛ 
این اتفاق رخ داده و سبب شده که حتی سرمایه های خرد 
نیز وارد این بازار شود. در حوزه مسکن نیز باید گفت که 
معاملات آن در بورس کالا شــروع شده است و به زودی 
در راستای تجمیع پس  اندازهای خرد در حوزه مسکن و 
سرمایه  گذاری در آنها از طریق صندوق  های سرمایه  گذاری 

املاک و مستغلات در مسیر توسعه قرار می  گیرد.
دکتر دهقان دهنوی در ادامه اظهار داشت: از مدیرعامل 
بورس کالای ایران می خواهم که در حوزه بازار مشتقه بار 
دیگر در قرارداد آتی سکه طلا ورود کند تا ابزارهای کاملی 
را در اختیار فعالان حوزه طلا قرار دهیم و فعالان بازار قادر 

باشند که ریسک های خود را مدیریت کنند.
وی همچنیــن گفت: در حوزه ارز نیــز باید بر روی ابزار 
مشتقه آن چاره  ای اندیشیده شود. البته بازار متشکلی که 
در فرابورس ایجاد شــد؛ بخشــی از رویکرد ما را در این 

زمینه نشان داده است.
دکتر دهقان دهنوی اظهار داشــت: با توســعه ابزارهای 
مشــتقه بر روی محصولات؛ امکانی را در اختیار مدیران 
خــود قــرار می  دهیم تــا برنامه  ریزی  هــای دقیق  تری 
داشته باشند و ضمن مدیریت ریسک های خود؛ منافع 

سهامداران را نیز تامین کنند. 
وی در خاتمه گفت: این مســیر روشــنی است و مسیر 
بازار ســرمایه از این محل می  گــذرد و ما با تمام قدرت 
آن را دنبــال می  کنیم. این مســیر را در چند قلم کالا 
که با قیمت  گذاری دســتوری گره خورده  اند؛ هم دنبال 
خواهیم کرد و هر چه در این مسیر بیشتر حرکت کنیم و 
محصولات بیشتری را در بورس کالا وارد کنیم؛ علاوه بر 
کمک به اقتصاد کشور، منافع سهامداران را در بازار سهام 

حفظ خواهیم کرد.

دکتر دهقان دهنوی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار مطرح کرد:

تنوع بخشی به سبد سرمایه گذاری
 با معاملات آتی واحدهای صندوق طلا
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دکتر سلطان نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران اعلام کرد:

نقش مخالفت ارکان بازار سرمایه 
با قیمت گذاری دستوری در توسعه معاملات

ایران  کالای  بــورس  مدیرعامــل 
معاملات  افتتاح  آئین  مراســم  در 
آتی صندوق  ســرمایه گذاری طلا و 
معاملات سیمان با اشــاره به روند 
توســعه معاملات کالاها در بورس 
کالا از جملــه ورود ســیمان طی 
سه ماه ســالجاری گفت: بخشی از 
توســعه معاملات بورس کالا و ورود 
حمایت های  مرهون  جدید  کالاهای 
ارکان بازار ســرمایه در مخالفت با 
قیمت گذاری دســتوری بوده است؛ 
به طوری که امــروز حجم معاملات 
سیمان از مرز یک میلیون تن در یک 
ماه گذشته عبور کرد و طی سه ماهه 
امسال نیز در آماری قابل  توجه حجم 
معاملات از 10 میلیون و 600 هزار تن 

گذشته است.
دکتر حامــد ســلطانی نژاد ضمن خیر 
مقدم به حاضران این مراسم گفت: روند 
روبه رشــد معاملات بورس کالا در سال 
گذشته؛ طی ســه ماه ابتدایی سالجاری 

نیز ادامه یافته است. به طوری که حجم 
معاملات طی سه ماهه ابتدایی سالجاری 
از 1۰ میلیون و 6۰۰ هزار تن گذشــته 
اســت و حجم و ارزش معاملات بورس 
کالا در سال ٩٩ با ثبت 33.۴ میلیون تن 
کالا بــه ارزش 35۰ هزار میلیارد تومان 

رسید.  
مدیرعامل بــورس کالای ایران در ادامه 
گفت: بررســی روند راه  اندازی و توسعه 
معامــلات قراردادهای آتــی در بورس 
کالای ایــران گویای عمــر بیش از 13 
ســاله این ابزار است. این ابزار از آذر ماه 
سال ۸7 و در دارایی سکه طلا در اختیار 
معامله  گــران و متقاضیان قــرار گرفت 
و در ادامه قــرارداد آتی زعفران نگین و 
زعفران پوشال به ترتیب در اردیبهشت 

و شهریور سال ٩7 تعریف شد.  
دکتر ســلطانی  نژاد ادامه داد: سپس در 
تیر ماه ٩۸ بر روی زیره ســبز و در مهر 
ماه همان سال بر روی پسته قرارداد آتی 
تعریف شــد و در اســفند ماه ٩٩ شاهد 

راه اندازی قرارداد آتی نقره بودیم و اکنون 
نیز در مراسم آئین راه  اندازی قرارداد آتی 

واحدهای صندوق طلا هستیم.  
مدیرعامل بورس کالای ایران افزود: آمار 
معاملات قراردادهای آتی طی 1۰ سال 
گذشته نشــان می دهد که در سال ٩7 
با ثبــت ارزش ۸۰۰ هزار میلیارد ریالی؛ 
رکــورد معامــلات آتی در بــورس کالا 
شکسته شــد که بیانگر عمق بالای این 
معاملات و استقبال بالای سرمایه گذاران 

از این ابزار معاملاتی است. 
آتی سکه متوقف شد، اما بورس کالا 

به مسیر خود ادامه داد
وی بــه توقف معاملات آتی ســکه طلا 
در بورس کالا اشــاره کــرد و گفت: در 
ســال ٩7 بازار آتی سکه متوقف شد، اما 
بورس کالا در مسیر توسعه بازار آتی قدم 
برداشــت و با ورود کالاهای کشاورزی و 
نقره امروز یــک دارایی از جنس طلا به 

بازار اضافه شد.
دکتر ســلطانی نژاد در ادامه اشاره  ای به 
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ارزش معاملات صندوق های پشــتوانه 
طلا نیز داشــت و گفت: مجموع ارزش 
معاملات ۴ صندوق طلای موجود شامل 
زر، کیان، عیار و لوتوس تا پایان سال ٩٩ 
به بیش از 5۰ هزار میلیارد ریال رسیده 
است که این روند نیز در مسیر رشد قرار 

دارد.
یکه  تازی بورس

اختیار معامله شیکاگو 
وی در خصوص سابقه قراردادهای مشتقه 
صندوق های کالایی در ســایر بورس  های 
کالایی دنیا اظهار داشت: از جمله بورس  هایی 
که قرارداد مشتقه صندوق های کالایی در 
آنها راه اندازی شده است؛  می توان به بورس 
یورکس با سه صندوق، بورس توکیو ژاپن با 
دو صندوق و بورس اختیار معامله شیکاگو با 
67٩ صندوق سرمایه گذاری قرارداد اختیار 
معامله که مهمترین آنها به صندوق طلا، گاز 
 طبیعی، نفت ونقره اختصاص دارد؛ اشــاره 

کرد.  
مشخصات قرارداد آتی 
واحدهای صندوق طلا

به گفتــه مدیرعامل بــورس کالای ایران 
در بحــث مشــخصات قراردادهــای آتی 
واحدهای صندوق سرمایه گذاری پشتوانه 

طلا؛ دارایی پایــه این قراردادها واحدهای 
ســرمایه گذاری صندوق ســرمایه گذاری 
پشتوانه طلای لوتوس )طلا( بوده و اندازه 
قرارداد هزار واحد سرمایه گذاری پشتوانه 
طلای لوتوس )طلا( اســت. همچنین حد 
نوسان قیمت روزانه مثبت ومنفی 5 درصد 
قیمت تسویه روزانه روز قبل و وجه تضمین 
نیز حــدود 25 درصد میانگین ارزش یک 
قرارداد است. سقف مجاز موقعیت  های باز 
تعهدی نیز برای اشخاص حقیقی وحقوقی 

2۰۰ موقعیت در هر نماد است.
وی تاریخ سرررسید این قرارداد را 2۰ مرداد 
ماه ســالجاری عنوان کرد و گفت: ساعات 
معاملاتی نیز با هدف تسهیل متقاضیان از 
ســاعت 1۰ صبح تا 15 تعیین شده و دوره 

پیش  گشایش 1۰ تا 1۰:3۰ صبح است.
حمایت ارکان بازار سرمایه

دکتر سلطانی نژاد در بخش دوم سخنرانی 
خود به شــروع مجدد معاملات ســیمان 
در بــورس کالای ایــران اشــاره کــرد و 
گفــت: از ماه هــا قبل مذاکــره و تفاهم با 
شــرکت ها و هلدینگ هــای ســیمانی با 
بهادار  بــورس واوراق  همکاری ســازمان 
به منظــور آغاز مجدد معاملات ســیمان 
در بورس کالا انجام شــد کــه مذاکرات با 

شرکت  هایی نظیر گروه ســیمان تأمین، 
ســیمان تهران، سرمایه گذاری وتوســعه 
صنایع ســیمان، ســرمایه گذاری سیمان 
غدیر، سرمایه گذاری ســیمان اسپندار و 

سرمایه گذاری امید از جمله آنهاست.  
به گفتــه مدیرعامل بــورس کالای ایران 
بخش بزرگــی از ورود موفق ســیمان به 
بــورس کالا مرهــون اقدامات  شــرکت 
)شستا(  تامین اجتماعی  ســرمایه گذاری 
بوده که بــالای ٩۰ درصد معاملات فعلی 
از سوی زیرمجموعه های شستا انجام شده 

است.  
دکتر سلطانی نژاد عامل مهم دیگر توسعه 
معامــلات کالاها در بــورس کالا از جمله 
ورود سیمان را مرهون حمایت  های ارکان 
بازار ســرمایه در مخالفت با قیمت  گذاری 
دســتوری اعلام کرد و گفت: خوشبختانه 
ماحصل تمام تلاش هــا و اقدامات صورت 
گرفته؛ پذیرش شرکت های بورسی و آغاز 
عرضه ســیمان در بورس کالای ایران بود 
کــه طی یک ماه گذشــته نزدیک به یک 
میلیــون تن ســیمان مــورد معامله قرار 
گرفته اســت و با احتساب معاملات امروز؛ 
 حجم معاملات سیمان از یک میلیون تن

 گذشت. 
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معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادی 
قرارداد  راه اندازی  ایران  کالای  بورس 
به ســمت  گامی  را  آتی صندوق طلا 
جذب سرمایه های احتمالاً خارج شده 
بازارهای  در  مستقر  و  بازار سرمایه  از 
موازی دانست و به تشریح مزایای آن 

پرداخت.
علیرضــا ناصرپور معــاون توســعه بازار و 
مطالعات اقتصادی بورس کالا در بررســی 
قراردادهای آتی واحدهای ســرمایه گذاری 
صنــدوق طلا بیان کرد: بــا توجه به اینکه 
طلا بــه عنوان یک کالای اســتراتژیک در 
معاملات مشتقه همواره مورد تقاضای بازار 
بــود؛ راه اندازی قرارداد آتــی صندوق طلا 
اتفاق مثبتی در رشد ابزارهای بازار کالایی 

قلمداد می شود.  
ناصرپور اضافه کرد: بــا توجه به اینکه ٩5 
درصد از دارایی های قــرارداد آتی صندوق 
طلا بر روی طلا سرمایه گذاری شده است؛ 
عمــلا بازدهی آن نیــز تقریبا بــا بازدهی 
نوســانات و بازدهی معاملات طلا در بازار 

آزاد مشــابه اســت و صنــدوق آتی طلا از 
این جهت می تواند تقریبا به شبیه ســازی 

نوسانات معاملات طلا بپردازد.
وی تصریح کرد: بنابراین به نظر می رســد 
راه انــدازی این صندوق کمــک زیادی به 
وضعیت بازار داشته باشد و می تواند بخشی 
از نیاز افرادی که در حوزه طلا می خواهند 
را پوشــش دهد.  ســرمایه گذاری کننــد 
امیــدوارم با توجه به ویژگی هــا و مزایایی 
که این صنــدوق دارد، حجم معاملات آن 
نیز توســعه پیدا کند؛ هرچنــد که به نظر 
هم می رســد ایــن اتفاق بــه زودی عملی 
خواهد شد. ناصرپور در مقایسه قرارداد آتی 
صندوق طلا با معاملات آتی ســکه اظهار 
کرد: فرق ابزار جدید این است که معاملات 
آن روی واحدهای صندوق انجام می شــود. 
معاملات قرارداد آتی صندوق طلا نســبت 
به معاملات ســکه طلا از تنوع مناســبی 
برخوردار اســت و نوسانات برروی پرتفویی 
از دارایی هــای مبتنی بــر طلا که البته آن 
هم عمدتا مبتنی بر گواهی ســپرده است؛ 

انجام می شود.
معاون توســعه بــازار و مطالعات اقتصادی 
بورس کالا افزود: قرارداد آتی صندوق طلا 
از این جهت که روی ابزار مشــتقه تعریف 
شــده اســت؛ فرآیند تحویل آن به نسبت 
فرآیند تحویل قراردادهای آتی ســکه طلا 
ســاده تر است که این موضوع مزیت مهمی 

به شما می رود.
وی با اشــاره بــه اهرمی بــودن معاملات 
واحدهای ســرمایه گذاری  آتی  قراردادهای 
صندوق طلا بیان کرد: بر این اســاس حجم 
قابل توجهی از معاملاتی که اکنون در حوزه 
طلا و خارج از بازار ســرمایه انجام می شود؛ 
به سمت اســتفاده از این ابزار جدید جذب 
خواهد شــد. همچنین افرادی که به دنبال 
انجام معاملات اهرمــی در بازارهای موازی 
هستند نیز می توانند به سمت بازار سرمایه 
حرکــت کنند. این موضوع کمک می کند تا 
بخشــی از وجوهی که شاید از بازار سرمایه 
خارج شده است؛ مجددا به بازار برگرداند و 

امکان معاملات را برای آنها فراهم شود.

معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادی بورس کالای ایران اعلام کرد :

بازگشت سرمایه ها به بازار سرمایه 
از دوربرگردان »قرارداد آتی صندوق طلا«
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مدیرعامل شستا در آئین راه اندازی قراردادهای آتی واحدهای 
ســرمایه گذاری صندوق طلا و معاملات سیمان در بورس کالا 
گفت: بیش از 30 میلیون تن سیمان هلدینگ  های شستا در راه 
بورس کالاست و سایر کالاها از جمله تایر نیز به زودی با ورود 
گسترده به بورس کالا از مشکلات قدیمی بازار از جمله فاصله 

قیمت بازار آزاد و شرکت ها رهایی پیدا می کند. 
دکتر محمد رضوانی فر مدیرعامل شســتا گفت: در مســیر شفافیت و 
ورود کالاهــا به بــورس کالا با افرادی مواجه هســتیم که با پول خرج 
کــردن در تریبون های رســمی و غیررســمی هیاهو ایجــاد کرده و 
موضوعــات خلافی را مطرح می کنند. در ایــن زمینه انتظار داریم که 
 با ورود دســتگاه قضا؛ با مخالفان شــفافیت اقتصــادی برخورد قاطع 

شود.
مدیرعامل شستا در ابتدای این مراسم به عبور حجم معاملات سیمان 
در بورس کالا طی یک ماه اخیر از یک میلیون تن اشاره کرد و گفت: با 
توجه به تولید 7۰ میلیون تنی کشور؛ این حجم برای شروع قابل  قبول 

بوده و به زودی افزایش می  یابد.
دکتر رضوانی فر ادامه داد: حدود 35 درصد عرضه  های اولیه  ســال ٩۸ 
و ٩٩ از نظر تعداد و هم از نظر ارزش متعلق به شســتا بود و نتیجه این 

بوده که بیش از ٩2 درصد پورتفوی شستا بورسی است.
مدیرعامل شستا همچنین گفت: ما به معجزه شفافیت نه تنها به عنوان 
تعهد اعتقاد داریم؛ بلکه معتقدیم که موضوع شــفافیت، کارایی و سود 
اقتصادی را بالا می  برد و با همین نگاهی که به بازار ســهام داشــتیم؛ 
از ظرفیت  های بورس کالا نیز در راســتای مبادلات کالایی اســتفاده 

کرده  ایم.

افزایش حاشیه سود با ظرفیت بورس کالا
یکی از بزرگترین موضوعاتی که در بررســی  های اولیه شستا مشخص 
شــد؛ پایین بودن حاشیه ســود ناخالص ما در صنایع مختلف نسبت 
به رقبای بخش خصوصی بود و عمدتا ناشــی از مشــکلاتی بود که در 
خریدوفروش داشــتیم.وی تصریح کرد: بهترین جایی که می  توانستیم 
برای اصلاح ایــن معضل کمک بگیریم؛ ظرفیت بــورس کالا بود و به 
همین دلیــل تفاهمنامه  ای را با بورس کالا منعقــد کردیم تا پذیرش 
شرکت های زیرمجموعه شســتا در بورس کالا تسهیل شود که اثرات 
اقدامات ماه  های گذشته را امروز در حجم معاملات مشاهده می  کنیم.

دکتر رضوانی  فر اظهار داشــت: در مسیر ورود شرکت های زیرمجموعه 
شســتا به بــورس کالا؛ کارگروهی بــا مدیران بــورس کالا و مدیران 
هلدینگ های مختلف تشــکیل دادیم و سه محور پذیرش شرکت  ها و 
کالاها، رشــد حجم معاملات و روان  ســازی معاملات را در دستور کار 

خود قرار دادیم.
130 هزار تن تایر بورسی می شود

وی در ادامه افزود: در حوزه اول که وارد کردن محصولات بیشتر و جدید 
به بورس کالا بود؛ ســخت ترین و پیچیده  ترین محصول سیمان بود که 
17 شــرکت ما قابلیت عرضه پیدا کرده اســت. البته عرضه محصولات 
ســخت تر از سیمان هم در دســتور کار داریم و یکی از محصولاتی که 

مشکلاتی در حوزه قیمت و رانت داشت؛ لاستیک و تایر است.
مدیرعامل شســتا ادامه داد: 12۰ تا 13۰ هزار تن تولید تایر در اختیار 
شستا است و تفاوت قیمتی میان بازار آزاد و شرکت  ها وجود دارد و رانت 
بزرگی در این حوزه به وجود آمده اســت که درصدد رفع آن هســتیم؛ 
بنابرایــن در ادامــه تمرکز ما در بورس کالا بر تایر و ســایر محصولات 

دکتر رضوانی فر مدیرعامل شستا:

۳۰ میلیون تن سیمان گروه شستا 
به بورس کالا می آید
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شیمیایی گروه خواهد بود. به گفته دکتر رضوانی فر بخش دوم؛ افزایش 
عرضه و حجم معاملات بود که در سال گذشته حجم معاملات بین 23۰ 
تا 2۴۰ هزار تن بود که در بهار امسال به بیش از یک میلیون تن رسیده 
است و از نظر ارزش معاملات نیز 5 برابر شده و از ۸۰۰ میلیارد تومان به 
۴ هزار میلیارد تومان رسیده است. البته هدف گذاری شستا در معاملات 

بورس کالا 2۰ تا 25 هزار میلیارد تومان است.
مدیرعامل شســتا تصریح کرد: در بخش سوم نیز تسهیل و روان سازی 
را در دســتور کار داریم. برای مثال پیشــنهاد شــد کــه در خصوص 
ضمانتنامه ها؛ توثیق ســهام انجام شده و روند پذیرش و ورود شرکت ها 

به بورس تسهیل شود که این امر نیز به خوبی رقم خورده است.
فروش خارج از بورس سیمان؛ ممنوع شد

وی همچنین گفت: عقیده ما این اســت کــه اگر کالایی را می توان در 
بورس کالا عرضه و خریداری کرد؛ امکان فروش خارج از بورس و دیگر 
بازارها برای آن کالا مقدور نباشــد که البته در خصوص سیمان همین 
رویه در حال انجام اســت. به گفته وی از مزایای این رویداد این اســت 
که دوره وصول مطالبات شرکت های شستا کم شده و محصولات را در 
بستری شفاف و با قیمت های رقابتی می فروشیم. از سوی دیگر ریسک 

وصول مطالبات کاهش یافته است.
به گفته دکتر رضوانی فر ورود شرکت های تولیدی به بورس کالا؛ جلوی 
فرار مالیاتی و پولشویی را می گیرد و از سوی دیگر فاصله تولید و مصرف 
را کم کرده و رانــت را در اقتصاد حذف می کند که تمام اثرات مطلوب 
 این رویه در تولید و اقتصاد کشــور و مجموعه های مرتبط قابل مشاهده

 است.
املاک ومستغلات شستا در راه بورس کالا

وی بــا اشــاره به عرضه املاک شســتا در بورس کالا گفــت: در حوزه 
املاک ومســتغلات علاقمند به حضور در بورس کالا و از پیشگامان این 
امر خواهیم بود. مجموعه املاک ومســتغلات مازاد غیرمولد شســتا را 
شناسایی کردیم و آماده هستیم تا به عنوان بازیگر اصلی و فعال در این 

بخش نیز حضور داشته باشیم.
لزوم مقابله دستگاه قضا با عده  ای مخالف شفافیت

وی در بخــش دیگری از ســخنان خــود گفت: تجربــه موفق عرضه 
محصولات در بورس کالا و دســتاوردهای آن و همینطور مسیر شفاف 
معاملات برای همگان مشــخص است، اما در کمال تعجب یک عده در 
این مسیر سنگ اندازی کرده و حرف خلاف واقع و قانون می زنند و حتی 

علاوه بر آن مدیران بنگاه های اقتصادی را نیز تهدید می کنند.
مدیرعامل شستا خطاب به رئیس سازمان بورس اعلام کرد که به اعتقاد 
بنده باید از دســتگاه قضا بخواهیم در این امر ورود کند تا عده ای که با 
پول خرج کردن در تریبون های رســمی و غیررسمی هیاهو ایجاد کرده 
و موضوعات خلافی را مطرح می کنند؛ طبق قانون با آنها برخورد شود.

دکتر رضوانی فر ادامه داد: لازم است همه کمک کنیم تا محصولاتی که 
قرار اســت به تازگی در بورس کالا عرضه شــود؛ از این دست مشکلات 
رهایی یابند و توســعه صادرات آنها نیز اتفاق افتاده و روی ریل توسعه 

بیفتند. 
وی تاکید کرد: از این رو باید با کارشکنان اقتصادی از طریق ابزار قانونی 
برخورد شــود تا اگر آنها از شــفافیت بازارها حمایت نمی کنند؛ حداقل 

امکان سنگ اندازی نداشته باشند.
مدیرعامل شســتا در خاتمه ســخنان خود گفت: مسیری که در حوزه 
شفاف ســازی مبادلات کالایی زیرمجموعه شســتا آغاز شده؛ برگشت 
نخواهد داشــت و قطعی است. از این رو تلاش می  کنیم تا معامله بیش 
از 3۰ میلیون تن ســیمان هلدینگ  های شســتا را در بورس کالا انجام 
دهیم و علاوه بر ورود کامل ســیمان؛ ســایر محصولات گروه از جمله 
شرکت  های قیر پاسارگاد، نفت ایرانول و کالاهایی نظیر تیشو، ام دی اف، 

کاغذ و ... را نیز دنبال خواهیم کرد.

شیخان دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان:

آثار مثبت عرضه سیمان در بورس کالا 
در حال نمایان شدن است

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان می گوید: بورسی شدن 
سیمان آثار و پیامدهای بسیار مثبتی برای این صنعت به همراه دارد که با 
توجه به سرعت گرفتن پذیرش شرکت ها و عرضه ها در بورس کالا و خروج 
این صنعت از شمول قیمت گذاری دستوری؛ این آثار مثبت به زودی بر روند 

بازار و صنعت نمایان خواهد شد.
عبدالرضا شیخان دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان؛ عرضه و ورود سیمان 
به بورس کالا را رخداد بسیار مثبتی برای این صنعت خواند و گفت: با پذیرش های 
جدید و عرضه تدریجی کل محصولات تولیدکنندگان سیمان در بورس کالا؛ شاهد 
خروج کامل سیمان از شمول قیمت گذاری دستوری و تثبیت حرکت این صنعت در 
مسیر واقعی سازی قیمت  ها خواهیم بود. وی افزود: قیمت گذاری دستوری در هر کالا 
و صنعتی؛ آثار و تبعات منفی به همراه دارد و با خروج از تعیین دستوری قیمت ها نه 
 فقط  تولیدکنندگان؛ بلکه مصرف کنندگان نیز از مزایای آن بهره مند می شوند. وی 
ادامه داد: واحدهای تولیدی سیمان بر اساس طرح های توجیهی خود اقدام به دریافت 
تسهیلات بانکی و تأمین مالی برای ادامه یا توسعه فعالیت های خود می کنند و در این 
طرح ها قیمت محصول نیز پیش بینی شده است تا بر اساس آن امکان بازپرداخت 
اقساط تسهیلات و تولید ممکن شود. وی تاکید کرد: از این رو وقتی قیمت سیمان در 
بازار شفاف بورس کالا کشف شود؛ تولیدکنندگان برای افزایش تولید و به  روزرسانی 
خطوط تولید انگیزه و منابع به دست می آورند. از سوی دیگر با متعادل شدن بازار؛ 
مصرف کنندگان نیز قادر خواهنــد بود تا نیاز خود را به  راحتی و با قیمت منطقی 
تأمین کنند. دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان با اشاره به اینکه طی 
ســال های گذشته همواره رشد قیمت سیمان از نرخ تورم جاری کشور کمتر بوده 
است، یادآور شد: این در حالی است که قیمت سیمان از محصولات مشابهی مانند 
مصالح ساختمانی، فولاد و محصولات فولادی نیز کمتر بوده است. وی تأکید کرد: 
در دنیا همواره قیمت ســیمان با فولاد و محصولات فولادی مانند میلگرد مقایسه 
می شود، اما این مقایسه در ایران نشاندهنده فاصله بسیار زیاد قیمت این محصولات 
است. به گفته وی در حالی  که نسبت قیمت سیمان به فولاد در بازارهای جهانی یک 
 به  هفت است؛ این نسبت در ایران به یک به 5۰ می رسد. شیخان درباره تبعات منفی 
قیمت گذاری دســتوری سیمان توضیح داد: تعیین دستوری قیمت برای سیمان 
باعث شده تا بهای سیمان نسبت به سایر کالاها ارزان تر بوده و به دلیل پایین بودن 
قیمت؛ فشار زیادی به این صنعت وارد آید. وی اضافه کرد: از سوی دیگر در شرایط 
تحریم؛ تأمین قطعات یدکی این صنعت بســیار مشکل شده است که در صورت 
تداوم این وضعیت؛ مشــکلات صنعت سیمان افزایش خواهد یافت تا حدودی که 
طی سال های اخیر نیز شاهد تغییر کاربری برخی از واحدهای تولیدی بوده ایم. دبیر 
انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان گفت: اکنون  که بخشی از تولیدات صنعت 
سیمان راهی بورس کالا شده است؛ این امید به وجود آمده که با تکمیل این فرآیند و 
عرضه محصول سایر واحدهای تولیدی سیمان به  طور کامل از شمول قیمت گذاری 
دستوری خارج و صنعت سیمان به تعادل برسد. وی افزود: با توجه به اینکه سیمان به 
 تازگی وارد بورس کالا شده است؛ برطرف شدن تمام مشکلات اندکی زمان بر است، 
اما به  طور قطع بورسی شدن این محصول آثار و پیامدهای بسیار مثبتی برای این 

صنعت به همراه خواهد داشت.
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مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری گروه توسعه ملی خبر داد: با 
هماهنگی و تفاهم انجام شده با بورس کالا؛ تمامی کارخانه های 
سیدکو )شرکت ســرمایه گذاری توسعه صنایع سیمان(، تمام 
عرضه و توزیع ســیمان در زیرمجموعه  های سیدکو از مسیر 
بورس کالا انجام می  شود که البته در خصوص سایر حوزه کالایی 
در گروه توسعه ملی نیز همین رویه طی خواهد شد و امیدواریم 
با وجود برخی ســنگ اندازی ها؛ بتوانیم در تحقق شفافیت و 

مبارزه با مخالفان شفافیت اقتصادی؛ پیروز میدان باشیم.
امیر تقی  خان تجریشــی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری گروه توسعه 
ملــی در آئین راه انــدازی قراردادهای آتی واحدهای ســرمایه گذاری 
صنــدوق طلا و معاملات ســیمان در بــورس کالا گفــت: مطالعات 
کارشناســی عرضــه ســیمان در بورس کالا در ســیدکو )شــرکت 
 ســرمایه گذاری توســعه صنایع ســیمان(  به حدود 15 ســال پیش

 باز می گردد.
وی در ادامــه افزود: آغاز معاملات ســیمان در بــورس کالا پایان کار 
نبــوده و نهال آن به تازگی در خاک جــای گرفته و مخالفان این اقدام 
نیــز کم وبیش زیاد بوده و مترصد ضربه زدن به روند شــفاف معاملات 
هســتند؛ لذا باید تلاش کرد تا با روش  هایی از این نهال صیانت کرد که 
یکی از این روش  ها؛ حمایتی است که کارخانجات تولیدی باید از مسیر 

مبادلات در بورس کالا انجام دهند.
تجریشــی اظهار داشــت: با هماهنگی  هــای صورت گرفتــه تمامی 

کارخانجات ســیدکو ســیمان را در بورس کالا عرضه می کنند و طبق 
برنامه  ای که در آن با بورس کالا به تفاهم رســیدیم؛ قرار است که تمام 
عرضه و توزیع سیمان در زیرمجموعه  های سیدکو از مسیر بورس کالا 

انجام شود.
وی خاطرنشــان کرد: نکته مهم دیگر که کمک سازمان بورس و بورس 
کالا را می طلبد؛ بحث مشــتریان است که باید صلاحیت یابی شوند که 
برای موفقیت در این مســیر؛ آموزش و فرهنگ  ســازی نیز نیاز است و 

نباید فراموش شود.
وی در بخش دیگری از صحبت  های خود تصریح کرد: با احتساب تولید 
6۸ میلیون سیمان و دپوی موجود در کارخانه  ها؛ حجم عرضه و توزیع 
ســیمان کشور 77 میلیون تن است که عرضه نصف این میزان سیمان 
در بورس کالا به معنای رشد 1۰۰ درصدی حجم معاملات بورس کالا 
خواهد بود و نشــاندهنده ســنگین بودن حجم و وزن صنعت سیمان 
اســت که در کنار بورس کالا قرار گرفته و این اتفاق مبارکی برای بازار 
ســرمایه است. وی یکی از رسالت  هایی که گروه توسعه ملی برای خود 
تعریف کرده اســت را حضور و دفاع از شفافیت و واقعی بودن قیمت  ها 
دانســت و عنوان کرد: یکی از هدف  گذاری  های ما برای سیدکو همین 
عرضه  ها بود که با موفقیت در مســیر تحقق است. در سایر صنایعی که 
گروه توســعه ملی در آنها فعال اســت نیز همین روند دنبال می  شود و 
امیدواریم در تحقق شــفافیت و مبارزه با مخالفان شفافیت اقتصادی؛ 

پیروز میدان باشیم.

کل مبادلات سیمان 
از سوی سیدکو در بورس کالا  انجام خواهد شد

تلاش برای پیروزی در میدان شفافیت

تجریشی مدیرعامل گروه توسعه ملی:
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حضور هلدینگ غدیر در بورس کالا پر رنگ  تر می  شود
توسعه  یافتگی بدون شفافیت امکانپذیر نیست

مدیرعامل شــرکت ســرمایه  گذاری غدیر در مراسم آئین افتتاح 
معاملات آتی صندوق سرمایه گذاری طلا و معاملات سیمان گفت: یکی 
از بنیان های اساسی توسعه یافتگی؛ شفافیت است و توسعه  یافتگی 
بدون شفافیت امکانپذیر نیست. به همین دلیل لابی  های قدرت که 
با اســتفاده از ثروت انجام می شود؛ سعی دارند تا شفافیت در کشور 

جاری نشود و توسعه یافتگی کاریکاتوری شکل بگیرد.
امیرعباس حســینی با بیان اینکه بورس کالا ابزار اصلی ایجاد شــفافیت در 
مبادلات کالایی اســت، گفت: حضور هلدینگ غدیر در بورس کالا بیش از 
گذشته خواهد شد؛ به طوری که همکاران ما در هلدینگ سیمان غدیر خود 
را متعهــد می دانند تا عرضه حدود 5 میلیون تن ســیمان را در بورس کالا 
انجام دهند که امیدواریم این اتفاق رخ دهد و از این طریق این تجربه موفق 
پایدار باشد. وی خاطرنشان کرد: یکی از بدیهیات هر بنگاه اقتصادی؛ تعهد به 
این اصل است و باید در کنار آن تعهد خود را در قالب فعالیت های عملیاتی 
ارائه کند. مدیرعامل شــرکت ســرمایه  گذاری غدیر تاکید کرد: یکی از این 
ابزارها ارائه محصول در بازاری شــفاف به نام بورس کالا است که در بسیاری 
از کشــورهای دنیا از این بازار استفاده می شود و باید اقدامی صورت گیرد تا 
بورس کالا جایگزین بازارهای غیرشفاف کالایی و حضور پرقدرت دلال  ها در 
بازارهای سنتی شــود. وی با بیان اینکه ما در مجموعه غدیر به این موضوع 
پایبند هســتیم، افزود: 7۰ درصد از پرتفوی  شرکت غدیر در بورس حضور 
دارد و قرار است تا با تائید و اجازه سازمان بورس حدود ٩5 درصد از پرتفوی 
غدیر در بورس قرار بگیرد و به تبع آن با این اصل؛ پایبندی خود را نسبت به 

عرضه در بورس نشان دهیم.
حسینی با اشاره به اینکه در حوزه کالا هم همین رویه را در پیش داریم، اظهار 
داشت: در حوزه سیمان شاید سهم بزرگی نسبت به سایر تولیدکنندگان بزرگ 
کشــور نداشته باشــیم، اما در رتبه بالایی قرار داریم و هفت میلیون ظرفیت 
تولید مربوط به مجموعه ســیمان هلدینگ غدیر اســت. مدیرعامل شرکت 
ســرمایه  گذاری غدیر گفت: حدود پنج میلیون تــن از آن در داخل به فروش 
می رسد. این ســهم می تواند سهم مطلوبی از بازار برای تعیین قیمت کالا در 
بورس کالا باشد و همین ظرفیت به زودی آماده است تا در خدمت بازار بورس 
کالا باشد. حسینی افزود: همکاران ما در هلدینگ سیمان غدیر خود را متعهد 

می  دانند تا عرضه سیمان را در بورس کالا انجام دهند که امیدواریم این اتفاق 
رخ دهد و از این طریق این تجربه موفق پایدار باشــد. وی اظهار داشت: اکنون 
شــرکت غدیر در بورس کالا بزرگترین عرضه کننده شمش آلومینیوم است 
و مهمترین سهم عرضه شــمش آلومینیوم کشور به غدیر اختصاص دارد که 
امیدواریم در آینده  ای نزدیک عرضه آهن  اسفنجی را در بورس کالا شاهد باشیم 
و سطح شــفافیت را افزایش دهیم. مدیرعامل شرکت سرمایه  گذاری غدیر با 
بیان اینکه نکته مهمتر فارغ از موضوع شفافیت، موضوع توسعه  یافتگی از طریق 
استفاده از ابزارهای مالی است، گفت: ما در سازمان بورس و با استفاده از ظرفیت 
بورس کالا این قابلیت را داریم تا از ابزارهای مختلف تامین مالی استفاده کنیم.
وی با اشاره به اینکه طی دو هفته گذشته موفق شدیم دو هزار میلیارد تومان 
اوراق تبعی دو ساله غدیر را برای نخستین بار با حمایت سازمان بورس منتشر 
کنیم، گفت: در تلاش هســتیم تا در تامین مالی برای پروژه  ها به جای تامین 
مالی از بانک  ها که اکنون نزدیک به ۸۰ درصد از مجموعه کل تامین مالی کشور 

را شامل می  شود را از طریق بازار سرمایه انجام دهیم.
تنوع ابزارهای مالی؛ نیاز امروز بازار سرمایه

مجتبی تقی پور مدیرعامل تامین سرمایه لوتوس پارسیان نیز در مراسم آئین 
افتتاح معاملات آتی واحدهای صندوق سرمایه گذاری طلا و معاملات سیمان 
در بورس کالا گفت: در ابتدا باید از رئیس سازمان بورس به منظور حمایت تمام 
قد از راه  اندازی و توسعه ابزارها و امکانات جدید در بازار سرمایه کشور قدردانی 
کــرد. وی افزود: دکتر دهقان دهنوی در دوران فعالیت خود تعامل خوبی را با 
نهادهای مالی بازار سرمایه برقرار کرده و همچنین از پیشنهادهایی که توسط 
نهادهای مالی برای توسعه بازار سرمایه ارائه شد؛ حمایت کرده است. تقی پور 
خاطرنشــان کرد: همچنین مدیرعامل بورس کالا تلاش و زحمات زیادی را 
برای شــفافیت هر چه بیشتر اقتصاد کشور انجام داده و سختی های زیادی را 
در این راه تحمل کرده است. مدیرعامل شرکت تامین سرمایه لوتوس پارسیان 
تاکید کرد: بارها شاهد بودیم که برای راه اندازی ابزارهای طلا در بازار سرمایه 
فشــارهای زیادی از بیرون وارد شــد تا از این طریق این ابزارها کارآیی خود 
را از دســت بدهند یا از گردونه ابزار بورس کالا خارج شــوند. در صورتی که 
اگر پیگیری مجدانه مدیرعامل بورس کالا وجود نداشت؛ اکنون شاهد وجود 
بســیاری از این ابزارهای مالی در بورس کالا نبودیم. تقی پور اظهار داشــت: 
ماهیت و رسالت بازار سرمایه نشان می  دهد که ما برای توسعه نیازمند ابزارهای 
مالی متنوع هستیم؛ چراکه این ابزارهای مالی هستند که سرمایه  گذاران را با 
اهداف و ســلایق مختلف در یک بازار دور یکدیگر جمع می  کنند. مدیرعامل 
شــرکت تامین سرمایه لوتوس پارســیان گفت: رسالت اصلی بازارهای مالی 
هدایت درست نقدینگی به سمت بازار مولد است که یکی از این بازارهای مالی 
جذاب که در بورس کالای ایران راه  اندازی شد؛ صندوق  های کالایی طلا بود. 
تقی  پور گفت: یکی از ابزارهایی که در بورس کالا و بازار سرمایه می تواند نظر 
فعالان بازار و سرمایه  گذاران را جلب کند؛ ابزارهای اهرمی است که این ابزارها 
افرادی که ریســک  پذیری بالایی دارند را به خود جذب می  کند. وی در پایان 
اظهار داشــت: طی چند ماه گذشته دو ابزار اصلی را در بازار سرمایه پیشنهاد 
دادیم و پیگیری ها برای به ســرانجام رسیدن آن انجام شد که نخستین ابزار؛ 
معاملات آتی بر روی واحدهای صندوق های طلا بود که معاملات آن آغاز شد 
و دیگری صندوق های اهرمی سهام است که به بازار سرمایه پیشنهاد داده ایم 
و با راه اندازی آن موافقت شــده و کارهای مقرراتی آن در ســازمان بورس در 

دست پیگیری است.
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دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی مطرح کرد:

اختصاص ۱۹۰۰ میلیارد تومان از درآمد سازمان 
بورس به صندوق تثبیت بازار سرمایه

وزیر امور اقتصادی ودارایی در آئین افتتاح 
ســه خدمت نوین بازار سرمایه ضمن بیان 
اینکه یکی از اقدامات مثبت اجرا شده طی 
ماه های اخیر انتشار صورت های مالی سازمان 
بورس بود، گفت: طبــق صورت های مالی 
سازمان بورس که برای نخستین بار منتشر 
شد؛ ســازمان بورس 1900 میلیارد تومان از 
درآمد خود را برای کمک به صندوق تثبیت 
بازار اختصــاص داد که این موضوع اقدامی 

بسیار مفید است.

دکتر فرهاد دژپسند ضمن برشمردن اقدامات مثبت 
دکتر محمدعلی دهقان دهنوی رئیس ســازمان 
بورس واوراق بهادار در راســتای بهبود شــفافیت، 
مقررات زدایی و بهبود کســب وکار در بازار سرمایه 
به ارائه توضیحاتی در خصوص نوســانات بورس، 
دلایل و اقدامات صورت گرفته از سوی دولت طی 

سال های اخیر پرداخت.
وزیر امور اقتصادی ودارایی در این مراسم گفت: دکتر 
دهقان دهنوی بســیار سریع توانست قابلیت های 

خود را در برداشتن تحولات مثبت در بازار سرمایه 
نشان دهد که در این راستا راه اندازی میز خدمات 
نوین به عنــوان برگی زرین در دوران مدیریت وی 

ثبت خواهد شد.
وی یکی از اقدامات مثبت اجرا شــده طی ماه های 
اخیر را انتشــار صورت های مالی ســازمان بورس 
عنوان کرده و آن را اقدامی جسورانه خواند و گفت: 
طبق صورت  های مالی ســازمان بــورس که برای 
نخستین بار منتشر شد و اقدامی مثبت و قابل توجه 
بود؛ سازمان بورس 1٩۰۰ میلیارد تومان از درآمد 
خود را برای کمک به صندوق تثبیت بازار اختصاص 

داد که این موضوع اقدامی بسیار مفید است.
وزیر امــور اقتصادی ودارایی در خصوص تحولات 
بازار ســرمایه در سال ٩٩ و اقدامات متعدد صورت 
گرفته توسط شورایعالی بورس و دولت گفت: این 
خدمتی که در راستای تسهیل کسب وکار راه اندازی 
شد؛ یکی از راهکارهایی است که در جریان نوسانات 
بازار طی  دو سال اخیر برای بهبود بازار اتخاذ شد و 

در راستای همان موارد است.
دکتر دژپسند گفت: سال ٩٩ سال ویژه ای برای بازار 

سرمایه بود و از وجوه گوناگون می توان آن را سالی 
ویژه برای بازار ســرمایه نامگذاری کرد، اما با همه 
فرازونشیبی که این بازار داشت؛ باید اعتراف کنیم 
که جایگاه بازار سرمایه در اقتصاد رشد قابل توجهی 
پیدا کــرد؛ به طوری کــه در جریــان انتخابات 
ریاســت جمهوری بورس و تحولات آن به یکی از 
موضوعات محوری طرح شــده از سوی کاندیداها 
تبدیل شد که این امر نشاندهنده ارتقاء جایگاه بازار 

سرمایه در باورها و جامعه است.
وزیر امــور اقتصادی ودارایی در خصوص اقدامات 
صورت گرفته در حوزه حمایت از بازار سرمایه طی 
ســال های اخیر گفت: بازار سرمایه طی سال های 
اخیر بسیار موردتوجه قرار گرفت؛ به طوری که برای 
مثال در ســال ٩۸ و زمانی که سردار سلیمانی به 
درجه شهادت نائل شدند؛ نگرانی های زیادی از بابت 
احتمال سقوط بورس مطرح می شد و تماس های 
متعددی در این خصوص گرفته می شد؛ شورایعالی 
بورس در آن زمان حتی در روزهای شنبه و جمعه 
هم جلساتی را برگزار می کرد که خوشبختانه بدون 
کوچکتریــن بحران و مشــکلی از آن دوران گذر 
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کردیم.
وی در پاســخ به این انتقاد که چرا دولت تحولات 
و نوسان منفی را به درستی پیش بینی نکرده بود، 
گفت: این انتقاد صحیح نیســت. ما از دی ماه سال 
٩۸ با رشــد تقاضاها در بورس به دنبال پیدا کردن 
راه حل هایی منطقی برای مواجه شدن با این شرایط 
بودیم . وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: اصولا در 
این شرایط راه حل های متفاوتی وجود دارد؛ از جمله 
مسدود و سرکوب کردن تقاضا و یا افزایش قدرت 
میزبانی بازار و افزایش عرضه و تســهیل آن و یا در 

نهایت محدود کردن دامنه نوسان. 
وی افزود: یکی از راحت  ترین و عافیت   طلبانه  ترین 
راهکارها  این بود که دامنه نوسان را کاهش دهیم، 
اما راه درســت و توسعه  طلبانه این بود که مدیران 
بازار ســرمایه همانطور که ریسک پذیری یکی از 
مؤلفه  های اصلی بازار سرمایه است؛ ریسک این بازار 
را بپذیرند و شجاعانه راه های اصولی و منطقی دیگر 

برای پایداری و تضمین بازار سرمایه را اجرا کنند.
وزیر امور اقتصادی ودارایی یکی از موارد و پیشنهادات 
طرح شده در شورایعالی بورس در راستای افزایش 
عرضــه در آن دوران را افزایش تعهدات شــناوری 
سهام شــرکت ها دانست و گفت: برخی شرکت ها 
در آن زمان از اجرای تعهــدات خود در این حوزه 
خودداری می  کردند که ما در این خصوص راه های 
پیش رو را بررســی کردیم. عــلاوه بر این موضوع 
معافیت مالیاتی ســنوات قبلی شرکت هایی که 
درخواســت ورود به بورس را دارند و یا مشوق های 
مالیاتی شــرکت هایی که اقدام به افزایش سرمایه 

می کنند را مطرح کردیم.
وزیر امور اقتصادی ودارایی با تاکید بر اینکه در اولین 
جلسه شورای هماهنگی اقتصادی با حضور دکتر 
لاریجانی رئیس  وقت مجلس شورای اسلامی نیز این 
موارد مطرح و مورد بررسی قرار گرفت، گفت: تمامی 
این اقدامات با این هدف برگزار شد که طرف عرضه 
از طریق مجراهای اصولی تقویت شود و عرضه اولیه 
افزایش یافته و تسهیل شود؛ بنابراین زمان پذیرش 
شرکت ها در بورس را کاهش و مشوق ها را افزایش 

داده و مصوبه افزایش سهام شناور شرکت ها از ۸ به 
25 درصد را گرفتیم که بعضا از آن به عنوان مصوبه 

طلایی یاد می شود.
وزیــر اقتصاد در ادامه با اشــاره به برخی انتقادات 
نسبت به فروش سهام دولت در بورس گفت: دولت 
به عنوان متولی واگذاری سهام عدالت؛ بورس را به 
این دلیل انتخاب کرد. زیرا این بازار؛ بازاری شفاف 
است و به همین دلیل سیاست را بر این گذاشت که 
عرضه سهام و فروش سهم خود را در بازار سرمایه 
انجام دهد. باید در نظر داشته باشیم که در آن مقطع 
اگر تقاضا تامین نمی شــد؛ حباب قیمت ها بیشتر 
می شــد. ما باید از بابت حمایتی کــه در آن زمان 
حقوقی ها از بــازار کردند و برای حمایت از بازار در 
زمان افزایش تقاضا به بازار آمدند؛ از آنها تشکر کنیم. 
اگر عرضه آنها نبود و این تقاضای ایجاد شده افزایش 

می یافت؛ حباب قیمت ها بیشتر هم می شد.
دکتر دژپسند در مورد انتقاد برخی افراد از دعوت 
مردم به بورس توســط دولت گفت: بازار سرمایه 
بازاری برای تامین مالی اســت و باید سهم آن در 
اقتصاد افزایش یابد و توجــه به آن امری طبیعی 
است، اما در همان زمان هم دعوت به بورس با تاکید 
بر مشاهده، مطالعه و معامله صورت گرفت و تاکید 
شد تا ســرمایه گذاران از طریق غیرمستقیم وارد 
این بازار شوند که اتفاقا همین اتفاق نیز افتاد و در 
سال ٩٩ شاهد آن بودیم که میزان سرمایه گذاری 

غیرمستقیم به بیش از 2 برابر رسید.
وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه ما همواره آماده دریافت 
نظرات و پیشنهادات فعالان بازار سرمایه و دریافت 
مشورت از آنها بوده ایم، به دلایل تغییر جریان بازار و 
منفی شدن جریان ورود نقدینگی به بورس پرداخت 
و گفت: متاسفانه برخی افراد حقیقی  ها را ترساندند، 
نااطمینانی را در بازار تقویت کردند و با تحلیل  های 
غلط سعی کردند که حقوقی ها را زیر سؤال ببرند. 
این افراد با طرح این سؤال که چرا در شرایطی که 
بورس های دنیا در جریان گسترش ویروس کرونا 
روندی منفی دارند؛ بورس ایران مثبت است و با این 

تحلیل ها در بازار ترس زیادی ایجاد کردند.

وی ادامــه داد: اما واقعیت امر این اســت که این 
مقایسه، مقایسه صحیحی نیســت؛ چراکه سود 
شرکت های بورسی در سال ٩٩ به طور متوسط 2.6 
برابر شد، برخی گروه ها 1۴.5 برابر و برخی نیز تا 6 
برابر سودشان رشــد داشت. از این رو بهبود تقاضا 
در این شــرایط نباید با بورس  های جهانی مقایسه 

می  شد.
دکتر دژپســند در ادامه بــه اقداماتی که برای 
حمایت از بازار ســرمایه در زمان کاهش تقاضا 
و افزایــش عرضه صورت گرفت، اشــاره کرد و 
گفت: پس از آنکه از بیست ویکم مرداد ماه سال 
گذشته روند بازار معکوس شد؛ لازم بود که ابزار، 
سیاســت و عملیات مقتضی این دوره طراحی 
شود. بنابراین اقداماتی برای عرضه اوراق تبعی، 
بازارگردانی و بازارســازی صورت گرفت و حتی 
مواردی برای تامین مالی صندوق ها اندیشــیده 
شد، اما مشــکل اینجا بود که برخی با اظهارات 
خود باعث شدند باورها و اعتماد سرمایه گذاران 
آسیب ببیند و وقتی باور آسیب ببیند؛ مدیریت 

سخت خواهد شد.
وی به ارائه برخی اطلاعات اشتباه از میزان تامین 
مالی دولت از طریق بورس اشاره کرد و گفت: در این 
خصوص اعدادی همچون 3۰۰ هزار میلیاد تومان 
مطرح می شــود و بعضا آن را دست در جیب مردم 
کردن می دانند. این حرف کاملا اشتباه است. دولت 
32 هزار میلیارد تومان ســهام به فروش رسانده و 
62 هزار میلیارد تومان اوراق بدهی منتشــر کرده 
است که خریداران این اوراق بدهی نیز به هیچوجه 

حقیقی ها نبوده اند.
وی گفت: این بخش خصوصی بود که از طریق اوراق 
بدهی در سال ٩٩ تامین مالی کرد. بخش خصوصی 
در این سال 5.5 برابر سال قبل از طریق اوراق بدهی 
تامین مالی و از همان زمان یعنی بهمن ماه ســال 
٩٩ ما به دنبال هوشمندســازی، ظرفیت  سازی، 
سیاستگذاری، هدایت  گری و مدل  سازی در این بازار 
بودیم که یکی از نتایج آن راه  اندازی این سه خدمت 

جدید بوده است.
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 دکتر دهقان دهنوی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار مطرح کرد:

بازار سرمایه در مسیر توسعه و تنوع بخشی 
ابزارهای مالی قرار دارد

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار در حاشیه 
مراســم رونمایی از »پنجره واحد خدمات 
بازار سرمایه«، به راه اندازی قراردادهای آتی 
واحدهای صندوق ســرمایه گذاری طلا در 
بورس کالا اشــاره کرد و گفت: بازار سرمایه 
در مسیر توسعه و تنوع بخشی ابزارهای مالی 
قرار دارد و در این میان سازمان بورس نیز از 
این روند استقبال ویژه ای می  کند. در همین 
راســتا ابزارهای مشتقه همواره موردتوجه 
ســرمایه گذاران قرار دارند کــه راه اندازی 
معاملات آتی واحدهای صندوق طلا در بورس 
کالا نیز به تکمیــل زنجیره ابزارهای مالی و 
تنوع  بخشی به سبد سرمایه گذاری در بازار 

سرمایه کمک می کند.
دکتر محمدعلی دهقان دهنوی در حاشیه مراسم 
رونمایی از »پنجره واحد خدمات بازار ســرمایه« 
در جمــع خبرنگاران در خصوص آخرین وضعیت 
اجرای پیشــنهاد 3+7 افزود: هنوز مصوبه آن ابلاغ 
نشده است و همچنان در انتظار ابلاغ آن برای اجرا 

هستیم.
زمان واریز سود سهام عدالت

وی به زمان واریز ســود سهام عدالت اشاره کرد و 
گفت: سود سهام عدالت تا چند روز آینده پرداخت 

می شــود. با این توضیح که بخش کوچکی از این 
سود به دلیل اینکه شرکت های سرمایه پذیر افزایش 
سرمایه داشتند؛ به نفع مشمولان سهام عدالت بود 
تا در افزایش سرمایه شرکت کنند و سهام ارزشمند 
آن شرکت ها را بگیرند؛ بنابراین اجازه دادیم تا سود 

در افزایش سرمایه مصرف شود. 
دکتر دهقان دهنوی با بیان اینکه چند شرکت هم 
در پرداخت ســود با مشکل روبه رو بودند و آخرین 
اخطارها را به آنها داده ایم، افزود: اگر این شرکت ها 
ســود را واریز کنند، دومین مرحله از واریز سود به 
صورت کامل پرداخت می شود؛ در غیر این صورت 
آن بخش از ســود که واریز شــده است، پرداخت 

خواهد شد.
بــه گفته رئیس ســازمان بــورس واوراق بهادار با 
شرکت هایی که سود مدنظر را در موعد مقرر واریز 
نکرده اند؛ طبق ضوابط ســازمان بــورس برخورد 

خواهیم کرد.
توقف فروش سهام عدالت

 به علت فضای حاکم در بازار
وی به توقف فروش سهام عدالت اشاره کرد و گفت: 
فروش سهام عدالت به علت فضای حاکم در بازار و 
هیجان های ایجاد شده متوقف شد. در همین راستا 
حجم سهام عدالت در بازار زیاد است و در صورتی 

که فروش آن در بازار مدیریت نشــود؛ از ارزش آن 
کاسته می شــود و منجر به ضرروزیان سهامداران 

خواهد شد.
دکتر دهقان دهنوی به زمان فراهم شــدن امکان 
فروش سهام عدالت اشاره کرد و افزود: این موضوع 
وابســته به بهبود وضعیت بازار است؛ در آن زمان 
سهام عدالت را به صورت تدریجی عرضه خواهیم 

کرد.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار خاطرنشان کرد: 
این موضوع باید مدنظر باشد که سهام عدالت جزء 
ارزشمندترین و بهترین سهام شرکت های کشور 
است و هیچ دارایی بهتر از آن در کشور وجود ندارد.

وی ادامه داد: پیشــنهاد ما به سهامداران این است 
که اگر افراد به پول حاضر از فروش این سهام نیازی 
ندارند؛ به طور حتم از فروش آن خودداری کنند و از 

منافع آن در بلندمدت بهره مند شوند.
آخرین جزئیات واریز  150 میلیون دلار 

به صندوق تثبیت بازار سرمایه
وی بــه واریز معادل ریالــی 15۰ میلیون دلار به 
صندوق تثبیت بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: اجرای 
این موضوع بین بانک مرکزی و صندوق توسعه ملی 
در جریان است. بانک مرکزی از صندوق توسعه ملی 
درخواست داشت تا حساب هایی را معرفی کند که 
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مبلغ قابل برداشت باشد؛ در صورت اجرای این اقدام 
هر چه زودتر این واریزی انجام خواهد شد.

جزئیات اصلاح قانون بازار اوراق بهادار
وی در پاســخ به سؤالی مبنی بر اینکه اصلاح 
قانــون اوراق بهادار اکنون در کدام مرحله قرار 
دارد؟ گفت: اصلاح قانون بازار اوراق بهادار در 
مجلس و کمیســیون اقتصادی مطرح است. 
بحث های متنــوع و پراکنده ای در این زمینه 
وجود دارد؛ در این میان سازمان بورس هم در 

حال جمع بندی نظرات خود است.
دکتــر دهقان دهنــوی اظهــار داشــت: بــا 
بخش هایــی از ایــن اصلاح موافق هســتیم، 
اما بخش های دیگر آن نگران کننده اســت و 
درخواســت می کنیم تا صاحبنظران با ورود 
به این موضــوع پیش نویس های آن را مطالعه 
کنند تــا اگر اصلاحی انجام شــد؛ آن اصلاح 

مدنظر به نفع بازار سرمایه باشد.
علت عدم انتشار آمار خریدوفروش 
صندوق تثبیت و توسعه بازار سرمایه

رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار در پاسخ 
بــه علت عدم انتشــار آمار مربــوط به میزان 
حمایت ها و خریدوفــروش صندوق تثبیت و 
توسعه بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: صندوق 
تثبیت و توسعه دارای دستورالعمل های خاص 
خود هستند. اکثر منابع صندوق توسعه بازار 
ســرمایه؛ منابع بانک ها و کارگزاری هاســت. 
بنابرایــن اگــر الزامی برای افشــاء اطلاعات 
دیگر صندوق ها وجود داشته باشد؛ برای این 

صندوق هم نیز وجود خواهد داشت.
وی افــزود: صنــدوق تثبیت بازار ســرمایه 
فعالیت های خود را بر اساس دستورالعمل های 
مشــخصی انجــام می دهد؛ ایــن صندوق ها 
گزارش هــای مفصلی را در وب ســایت و در 

مورد پرتفوی خود منتشر کرده اند.
دکتر دهقان دهنوی خاطرنشان کرد: با توجه 
به اینکه این صندوق ها نقش تثبیتی و حمایتی 
دارند؛ نمی توانند اطلاعات ریز و جزئیات خود 
را منتشر کنند، اما سازمان بورس، هیات امناء 
این صنــدوق و مراجع نظارتی به صورت دائم 

فعالیت آنها را مورد بررسی قرار می دهند.
راه اندازی معاملات املاک در بورس کالا

رئیــس ســازمان بــورس واوراق بهــادار به 
راه انــدازی معاملات امــلاک در بورس کالا 
اشــاره کرد و گفت: بخشــی از آن چیزی که 
بایــد تشــکیل دهنده بورس املاک باشــد؛ 
صندوق های املاک ومستغلات هستند که ما با 
سرعت پیگیر اجرای آن هستیم. دستورالعمل 
آن قرار اســت که اجرا شــود و از طرف دیگر 
معاملات املاک را در بــورس کالا راه اندازی 

کرده ایم.
وی در ادامه افــزود: ما زمانی بورس املاک را 
تأســیس می کنیم که نهادها و ابزارهای لازم 
برای فعالیت را داشته باشیم؛ بدین صورت که 

در ابتدا محیــط کار را فراهم می کنیم و بعد 
شرکت تأسیس شود.

حمایت سازمان بورس 
از بازار دائمی است

دکتر دهقان دهنوی به برنامه های مدنظر برای 
بهبود وضعیت بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: 
اکنون وضعیت بازار خوب است، اما برنامه های 

حمایتی ما دائمی است.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار اظهار 
داشــت: صندوق تثبیت و توسعه بازار سرمایه 
دارای منابع قابل توجهی هستند و در روزهایی 
کــه نیاز باشــد؛ به بــازار ســرمایه ورود و از 

معاملات آن حمایت می کنند.
»میز صنعت« سازمان بورس 

در بهبود کسب وکارها متمرکز است
دکتر دهقان دهنــوی همچنین در چهارمین 
میز صنعت سازمان بورس که با حضور محسن 
نماینده مجلس شورای اســلامی،  علیــزاده 
مدیران عامل شــرکت های بیمــه و مدیران 
ارشد بازار سرمایه با هدف بررسی چالش های 
صنعت بیمه برگزار شــد، گفت: بازار سرمایه 
ارتباط و پیوند گسترده ای با صنعت بیمه دارد 

و می  تواند آن را تقویت کرد.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار در ادامه 
خاطرنشــان کرد: نظام تامین مالی ما در حال 
دگردیســی اســت و در حال حرکت از نظام 
بانک محور به ســمت نظام مختلط و در آینده 
نظام بازارمحور هستیم. بنابراین با حرکت به 
سمت نظام بازار سرمایه نقش نهادهای مالی 
پررنگ تر می شود و همچنین کانالی برای ورود 
ســرمایه مردم به سمت بازار ســرمایه ایجاد 
می شود که برای فعالیت این کانال میز صنایع 
به شــکل ویژه ای می تواند بر کســب وکارها 

متمرکز شود.
وی افــزود: بــا توجه بــه منابــع قابل توجه 
شــرکت های بیمــه و تمایــل آنهــا بــرای 
ســرمایه گذاری در بازار ســرمایه و همچنین 
میزان پذیرش ریســک در این شــرکت ها در 
سطوح مالی؛ صنعت بیمه برای ما یک صنعت 

خاص تلقی می شود.
منافع سهامداران 

خط قرمز همیشگی ماست
این مقام مسئول ادامه داد: با حرکت به سمت 
نظام بازار سرمایه نقش نهادهای مالی پررنگ تر 
می شود و همچنین کانالی برای ورود سرمایه 
مردم به سمت بازار سرمایه ایجاد می شود که 
برای فعالیت این کانال میز صنعت به شــکل 
ویــژه ای می  تواند بر این کســب وکار متمرکز 
شود. هدف ما توسعه روابط بین بازار سرمایه 

و صنعت بیمه است.
دکتــر دهقان دهنوی در خصوص دغدغه های 
مطرح شده فعالان صنعت بیمه در این جلسه 
گفت: یکی از دغدغه های طرح شــده در این 

جلســه به موضوع بحث حاکمیت شــرکتی 
مربوط می شــد. بــه عقیده مدیــران صنعت 
بیمه وقتی یک شــرکت تنظیم گر تخصصی 
و قواعد حاکمیت خــود را دارد؛ آن تنظیم گر 
اولویــت دارد و از نظر آنها اجــرای همزمان 
قوانین حاکمیت شرکتی بورس و صنعت بیمه 
مشکلاتی را برای آنها ایجاد می کند. این نکته 
مورد تائید سازمان بورس نیز هست و ما قواعد 
حاکمیت شرکتی بیمه مرکزی را می پذیریم؛ 
اما ما در سازمان بورس خط قرمزی داریم که 
باید به آن توجه کنیم که آن منافع ســهامدار 
اســت و نباید این قانون از این خط قرمز عبور 

کند.
وی گفت: بدین منظور بــرای حصول نتیجه 
مناســب ما می توانیم دستورالعمل حاکمیت 
شــرکتی بیمه مرکزی را مبنا قرار داده و این 
دســتورالعمل را در میز صنعت بررســی و با 
همکاری یکدیگر تدوین کنیم. به خصوص که 
تنهــا موارد قابل توجه در ایــن حوزه 3 الی ۴ 
مورد است که همگی نیاز به همفکری طرفین 

دارد.
دکتر دهقان دهنــوی تحــولات ناگهانی در 
قوانیــن و دســتورالعمل ها را از دیگر دغدغه 
مدیران این صنعت خواند و خاطرنشــان کرد: 
تغییراتــی همچون تغییر تعرفــه و نرخ   های 
متفاوت که منافع ســهامداران را تحت الشعاع 
قرار می دهد؛ برای سازمان بورس نیز مهم بوده 
است و سعی خواهیم کرد که مشکلات ایجاد 
شده در این حوزه را نیز از طریق تریبون  های 
رسمی پوشش دهیم تا به گوش قانونگذاران و 

تصمیم  گیران برسد.
لزوم ثبــات در بازارهای مالــی دیگر دغدغه 
طــرح شــده در این جلســه بود کــه رئیس 
ســازمان بورس درباره آن تاکید کرد: بیمه ها 
نیاز بــه ســرمایه گذاری بلندمــدت دارند و 
ثبــات در قوانین ومقررات بازارهای مالی برای 
آنها اهمیت ویــژه ای دارد که برای این مورد 
نیز پیشنهاد شــد تا اعضاء شورایعالی بورس 
و شــورایعالی صنعت بیمه به صورت همزمان 
همــکاری و عضویت متقابــل در این دو نهاد 

داشته باشند.
وی عنوان کرد: البته پیشــنهاد می شــود در 
هیات مشــترک نهادهــای مالی بــا حضور 
نمایندگان هر ســه نهاد بانک، بیمه و بورس 

موضوعات بررسی شود.
دکتر دهقان دهنوی در ادامه اذعان داشــت: 
لزوم توسعه در بخش انتشار اوراق اتکایی هم 
در این جلسه مطرح شــد که ما برای اجرای 
آن در بازار ســرمایه مانعی نداریم و آماده ایم 
ابزار مالی متنوع تری برای بازار ســرمایه بهتر 

طراحی و منتشر کنیم.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار به بحث کد 
دوم برای بیمه های زندگی و حل این موضوع 
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با سپرده گذاری اشــاره کرد و گفت: در بحث 
فروش ســهام و بازارگردانی نیز نکته هایی از 
سوی شــرکت کنندگان در این جلسه مطرح 
شــد. در این خصوص لازم به ذکر اســت که 
اگرچه می پذیریم بازارگردانی ممکن اســت 
مشــکلاتی را برای شــرکت ها ایجاد کند، اما 
از آن طرف ناشران مســئولیت هایی در قبال 
ســهامداران و بازار دارند که باید به آن عمل 

کنند.
وی گفت: وقتی بازار ســرمایه در زمان رشد 
منابعــی را از طریق افزایش ســرمایه و اوراق 
بدهی به ناشر می رســاند؛ باید در زمان رکود 
نیز ناشــر از ســهامدار و بــازار حمایت کند؛ 
حمایتی که در نهایت ســود آن به خود ناشر 
می رسد و اثر بازگشتی برای بازار و ناشر دارد.

دکتر دهقان دهنوی در خصوص خواسته بازار 
سرمایه از صنعت بیمه نیز خاطرنشان کرد: از 
صنعت بیمه درخواست می کنم تا این موضوع 
را بررســی کند که از چه ابزار بیمه ای بهتری 
می توانیم اســتفاده کنیم تا در حوزه ریسک 
بازار سرمایه بهتر عمل کنیم؛ در همه حوزه ها 
اعم از پوشــش ریسک ســهامداران حقوقی، 

حقیقی، نهادهای مالی و غیره.
این مقام مســئول ادامه داد: از آن طرف باید 
بررسی کنیم که چطور می توان منابع صنعت 

بیمه را به سمت بازار سرمایه سوق دهیم.
وی برای مثال به بیمه های زندگی اشاره کرد 
و گفت: این بیمه ها جای توسعه بسیاری دارند 
و نیاز به ســرمایه گذاری منابع آنها در بازاری 
مناســب وجود دارد. با توجه به اینکه بازدهی 
بازار سرمایه از همه بازارها در بلندمدت بیشتر 

است؛ بنابراین اگر بیمه زندگی رشد کند، بازار 
سرمایه نیز رشد خواهد کرد.

دکتر دهقان دهنوی تاکید کرد: بازار سرمایه و 
صنعت بیمه می توانند تعاریف مشــترکی پیدا 
کرده و ابزارهای مشترکی داشته باشند که در 
نهایت این برای هــر دو طرف مطلوب خواهد 

بود.
فزایش نیم درصدی دامنه نوسان در هر ماه

دامنه نوســان معاملاتی در بازار سرمایه همواره 
محل برخورد دیدگاه های متفاوت کارشناســان 
بوده اســت. برخی بر این باورند که وجود دامنه 
می تواند به عنوان مانعی در برابر سوءاســتفاده از 
فضای هیجانی بازار عمل کند و برخی دیگر این 
عامل کنترل کننده را مســبب اصلی فرسایشی 
شدن معاملات در مقاطع زمانی مختلف و طولانی 

شدن دوره اصلاحی نمادها می دانند.
در همین حال سازمان بورس در بهمن ماه سال 
گذشته شیوه متفاوتی از دامنه نوسان را به صورت 
نامتقارن اجرایی کرد که با توجه به عدم حصول 
نتیجه مطلوب؛ مجبور به لغو آن شد. حالا رئیس 
سازمان بورس واوراق بهادار با بیان اینکه تعریف 
دامنه نامتقارن یک تصمیم موقتی بوده است؛ بر 
اظهارات پیشین خود مبنی بر لزوم حذف دامنه 
نوسان تاکید و اظهار کرده است: سعی می کنیم به 
تدریج دامنه نوسان گسترده تر و در نهایت حذف 

شود.
دکتر محمدعلی دهقان دهنوی در این خصوص 
افزوده است: طبق مصوبه شورایعالی بورس؛ بازار 
سرمایه مســیری را پیش می برد که هر ماه نیم 
 درصد به دامنه نوسان اضافه شود و در نهایت به 
مرحله ای برســیم که گویی دامنه نوسان وجود 

ندارد.
وی با بیان اینکه عمده کشــورها دامنه نوســان 
تعریف می کنند، تاکید کرده که با این حال این 
دامنه آنقدر وســیع و باز است که به ندرت سهام 
در بورس می توانند به اندازه آن دامنه؛ نوسان پیدا 
کنند. از همین رو در واقع می توان گفت که دامنه 

نوسان عملا وجود ندارد.
اعمال دامنه نوسان نامتقارن؛ سیاستی بود که با 
روی کار آمــدن دکتر محمدعلی دهقان دهنوی 
در بازار ســرمایه اجرا و ســبب فرسایشی شدن 
معاملات بازار برای دســت کم ســه ماه متوالی 
کاری شد. روشــی که البته از سوی کارشناسان 
بازار سرمایه مورد انتقاد قرار گرفت و در نهایت به 
دلیل عدم نتیجه بخشی و وارد آوردن زیان بیشتر 

به بازار لغو شد.
رئیس سازمان بورس در این خصوص اظهار کرد: 
تعریف دامنه نامتقارن برای نوسان سهام بورس 
یک تصمیم موقتی شــورایعالی بورس بود که به 
مقتضای شرایط بازار گرفته شــد، اما بعد از آن 
شورایعالی بورس مصوب کرد که بازار به صورت 
تدریجی به سمت باز کردن دامنه نوسان حرکت 
کند. دکتر دهقان دهنــوی اظهار کرد: اکنون به 
دنبال پیدا کردن یک مدل هســتیم که در مورد 
دامنه نوســان مناسب کشــور ما باشد. در همه 
دنیا دامنه وجود دارد، اما این دامنه نوسان آنقدر 
بزرگ است که نوســان روزانه سهام به ندرت به 

آن می رسد.
وی همچنین در مورد اینکه گفته شده سهامداران 
خرد در بازار در قالب یک صندوق مدیریت شوند 
نیز بیان کرد: توصیه همیشگی ما به مردم است 
که کسانی که حرفه ای بازار نیستند و یا سرمایه 
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اندکی دارند؛ به روش غیرمستقیم یعنی از طریق 
صندوق ها وارد بازار شوند.

دکتر دهقان دهنــوی در گفت وگو با فارس ابراز 
کرد: سرمایه گذاری در بازار به دو طریق مستقیم 
و غیرمستقیم انجام می شود که در روش مستقیم 
یعنی اینکه خود فرد مدیریت سهام خود را در نظر 
بگیرد و ریسک هایش را بپذیرد و سود و زیانش هم 
با خودش است، اما یک روش دیگر وجود دارد که 
روش غیرمستقیم است برای کسانی که آشنایی 
کامل به روند بازار ندارند و یا اینکه وقت کافی برای 
بررســی آن ندارند. این افراد از طریق صندوق ها 
وارد می شوند؛ چراکه در صندوق ها افراد حرفه ای 
به جــای آنها خرید وفروش می کنند و از بازدهی 
این فعالیت ها سودی نصیب سرمایه گذاران خرد 

در روش غیرمستقیم می کنند.
وی افزود: همچنین توصیه می کنیم مردم همه 
دارایی خود را وارد بورس نکنند؛ بلکه بخشــی از 
پس اندازهای خود را بیاورند و بخشــی را هم در 
سایر قسمت ها سرمایه گذاری کنند. یک بخش 
هم در بانک ســپرده گذاری کنند و سود ثابت و 
بدون ریسک دریافت کنند، اما پس اندازهایی که 
به بورس می آورنــد؛ در آینده نزدیک به آن نیاز 

نداشته باشند.
محورهای سرمایه گذاری غیر مستقیم

دکتــر دهقان دهنــوی در مــورد صندوق ها 
گفت: در روش ســرمایه گذاری غیرمستقیم 
دو محــور وجــود دارد: یکــی از طریــق 
صندوق های سرمایه گذاری و دیگری از طریق 

سبدگردان هاست. 
وی افزود: صندوق ها هم سه نوع دارند: صندوق 
با درآمد ثابــت، صندوق مختلــط و صندوق 
ســرمایه گذاری در ســهام هســتند. ویژگی 
ســرمایه گذاری در این صندوق ها این است که 
هزینه معاملات کم می شود و بازدهی صندوق ها 
معمولا تا حدی بیشــتر و یا تضمین شده تر از 

سرمایه گذاری در سهام است. 
دکتر دهقان دهنوی ادامه داد: در روش سپردن 
پول به ســبدگردان ها معمولا آنها پول های به 
اندازه بــزرگ را قبول می کننــد و واحدهای 
سرمایه گذاری از آنها خریداری می شود و پول 
در اختیار ســبدگردان ها گذاشته می شود. در 
آنجا نیاز نیســت که خود سرمایه گذار تحلیل 
بازار را بداند. یک مدیر حرفه ای بازار را تحلیل 
می کنــد و ســرمایه گذاری انجام می شــود؛ 
بنابراین سهام ارزشمند خریدوفروش می کند 
و برای سرمایه گذار سود می سازد و کارمزد آن 
هم نسبت به خرید مستقیم سهام کمتر است.
وی تاکیــد کرد: مــردم می تواننــد به روش 
غیرمستقیم در بازار سرمایه حضور پیدا کرده 
و سرمایه گذاری کنند و توصیه ما این است که 
از طریق صندوق های سرمایه گذاری سرمایه 
خــود را کــه توجیهی برای ســرمایه گذاری 

مستقیم ندارند؛ وارد کنند.
رئیس ســازمان بورس گفــت: در حال حاضر 
2۸۰ صندوق سرمایه گذاری در بورس وجود 
دارد که اطلاعات آنها و میزان بازدهی و ارکان 
صندوق در وب ســایت فیپیران قرار داده شده 

است.
قیمت گذاری دستوری 

عامل توسعه رانت و تولید فساد
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار همچنین 
در مراســم آئین افتتاح معاملات آتی صندوق 
سرمایه گذاری طلا و معاملات سیمان با بیان 
اینکه قیمت گذاری دســتوری بــرای اقتصاد 
کشور سم اســت و برای جامعه مضرر خواهد 
بود، گفت: قیمت گذاری دستوری چیزی جز 

توسعه رانت و تولید فساد در کشور ندارد.
دکتــر دهقان دهنوی اظهار داشــت: مدیران 
هلدینگ ها، شــرکت های ســرمایه گذاری و 
تامین ســرمایه ها ژنرال های نبرد توسعه بازار 
ســرمایه هســتند. نقش آنها فقــط مدیریت 
هلدینگ یا شــرکت خود نیست؛ بلکه انتظار 
ما این اســت تا گام هایی برای توســعه بازار 
ســرمایه برداشته شــود و تلاش های زیادی 

صورت گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: برخی گمان می کنند 
که می توان با قیمت گذاری دســتوری زمینه 
ایجاد رفاه را در کشــور و بــرای مردم فراهم 
کرد؛ در حالی که این موضوع اشــتباه اســت 
و تجربه نشــان داده که تاکنون این اتفاق رخ 

نداده است.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار تاکید کرد: 
با توجه به مســیری که اکنون برای معاملات 
طی می شــود؛ تلاش ما این است که تمامی 
معاملات سیمان وارد بورس کالا شود، اما این 

اقدام جزء هدف اصلی ما در بورس نیست. 
وی بــا بیــان اینکــه هــدف مــا راه اندازی 
کنسرســیوم صادراتی ســیمان است، اظهار 
کــرد: یکی از مســائلی که در بازار ســیمان 
وجود دارد؛ رقابت نامطلوب صنعت ســیمان 
برای صــادرات در بازارهای صادراتی اســت. 
اگر بتوان فعالیت صادرات صنعت سیمان در 
قالب کنسرسیوم سیمان با هماهنگی صنعت 
سیمان را راه اندازی کنیم؛ ارزش افزوده ای که 
از محل صادرات ســیمان به دســت می آید؛ 
منابع ارزشــمندی را برای صنعت ســیمان 

ایجاد می کند.
دکتر دهقان دهنوی اظهــار کرد: تجربه های 
موفقــی در ایــن زمینه در دنیا وجــود دارد 
که امیدواریم با اســتفاده از آنهــا بتوانیم به 

موفقیت های خوبی دست پیدا کنیم.
رئیس سازمان بورس گفت: رفع قیمت گذاری 
دســتوری یکــی از اهداف ما اســت. با ورود 
ســیمان بــه بــورس کالا و خارج شــدن از 
قیمت گذاری دســتوری منافع سهامداران که 
در پیشــگاه رانت و فســاد قربانی می شد؛ به 

پایان خواهد رسید.
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نقوی مدیرعامل بورس انرژی ایران مطرح کرد:

سه گام بورس انرژی
برای تعمیق و توسعه

تأسیس  ســالگرد  دهمین  آستانه  در 
ماه  تیر  )هفدهم  ایــران  انرژی  بورس 
ســال 91( علی نقوی مدیرعامل بورس 
انــرژی به بیان مهمتریــن برنامه های 
سالجاری  در  ســازمان  این  پیش روی 
پرداخت کــه این مــوارد عبارتند از: 
راه اندازی بــازار قراردادهای آتی برای 
معاملات  راه اندازی  نفتی،  فرآورده های 
گواهی صرفه جویی انرژی و توسعه بازار 
فیزیکی داخلی و صادراتی بورس انرژی 
که بخشــی از این هدف بــا راه اندازی 
عرضه صادراتی گاز در این بازار محقق 

می شود.
گاز طبیعی در یک قدمی بورس انرژی

نقوی در خصوص وضعیت عرضه گاز طبیعی 
در ایــن بازار گفت: در بودجــه 1۴۰۰ که به 
مقرر  تصویب مجلس شورای اسلامی رسیده؛ 
شــده است که شرکت ملی گاز ایران تا سقف 
1۰ میلیــارد متر مکعــب گاز طبیعی را در 
بورس انرژی عرضه کنــد. اجرای این عرضه 
منوط به تصویب آئین نامه ای در هیات وزیران 
شــده بود که این آئین نامه در هفدهم خرداد 
امسال تصویب شــد و به این ترتیب شرکت 
ملی گاز امکان عرضــه گاز طبیعی را خواهد 

داشت.
وی در ادامه افزود: در حال حاضر کارگروهی 
میان بورس انرژی و شرکت ملی گاز تشکیل 
شده اســت تا در اســرع وقت معاملات گاز 
طبیعی در این بازار آغاز شــود که امیدواریم 
این اتفــاق در نیمه ابتدایی امســال محقق 
شــود. البته این فــروش صادراتی اســت و 
امیدواریم کــه در آینده شــاهد فروش گاز 
 بــه مشــتریان داخلــی از طریق ایــن بازار

 باشیم.
نقوی در پاســخ به نحوه تعییــن قیمت پایه 
عرضه این گاز گفــت: در هر اطلاعیه عرضه 
بسته به مقاصد صادراتی و شرایط؛ قیمت پایه 

مشخص می شود.

رشد 40 درصدی ارزش معاملات
مدیرعامل بورس انرژی به سیاســت های کلی 
اقتصادمقاومتی که از سوی مقام معظم رهبری 
در 2٩ بهمن ســال ٩2 ابلاغ شــد، اشاره کرد 
و گفت: در بند 13 این سیاســت به »مقابله با 
ضربه پذیری درآمد حاصل از صادرات نفت وگاز 
از طریق انتخاب مشــتریان راهبــردی، ایجاد 
تنــوع در روش های فروش، مشــارکت دادن 
بخش خصوصی در فــروش، افزایش صادرات 
گاز، بــرق، پتروشــیمی و فرآورده های نفتی« 
تاکید شــده و در بند 1۴ نیز بر »افزایش ذخایر 
راهبردی نفت وگاز کشــور به  منظور اثرگذاری 
در بازار جهانی نفت و تاکید بر حفظ و توســعه 
ظرفیت هــای نفت وگاز در میادین مشــترک، 
افزایش ارزش افــزوده از طریق تکمیل زنجیره 
ارزش صنعت نفت وگاز، توسعه تولید کالاهای 
دارای بازدهی بهینه بر اســاس شاخص شدت 

مصرف انــرژی و بــالا بردن صــادرات نفت، 
محصولات پتروشــیمی و فرآورده های نفتی با 
تاکید بر برداشــت صیانتی از منابع« پرداخته 

شده است. 
وی ادامه داد: حدود ۸ سال از ابلاغ سیاست های 
اقتصادمقاومتی در کشــور می گذرد. بخشی از 
اجــرای بند 13 و 1۴ این سیاســت مربوط به 
بورس انرژی می شــود؛ از جملــه ایجاد تنوع 
در روش هــای فروش، مشــارکت دادن بخش 
خصوصی در فروش و افزایش صادرات نفت، گاز 
و فرآورده ها. در واقــع بورس انرژی ایران یکی 
از ابزارهای مهم برای تحقق موارد بیان  شــده 
در این 2 بند هست. بنابراین انتظار می رود که 
بورس انرژی بتواند با کمک وزارت نفت و نیرو 
در اجرای هر چه بهتر فرامین مقام معظم رهبری 
حرکت کند کــه البته موفقیت هایــی نیز در 
اجرای بخشــی از این موارد داشتیم که به آنها 
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اشاره می  شود.
نقوی افزود: در حال حاضر 7۴ کارگزاری عضو 
بورس انرژی هســتند و از طریق ٩6 ایســتگاه 
 معاملاتی دادوســتدهای این بــازار را اجرایی 
می کننــد. تاکنون بیش از ۴۰۸ کالا و اوراق در 
بورس انرژی پذیرفته شده است که توسط 71 
شرکت عرضه می شود. همچنین 7۴ نیروگاه به 
عرضه برق در این بازار می پردازند. بورس انرژی 
شــرکتی سهامی عام بوده و سهام آن در بورس 
اوراق بهادار تهــران مورد معامله قرار می گیرد. 
از ابتدای ســال 1۴۰۰ تا روز نهم تیر ماه بالغ بر 
2٩ هزار میلیارد تومان معامله از طریق این بازار 
انجام شد که حدود ۴۰ درصد نسبت به ارزش 
معاملات در مدت مشابه سال قبل رشد داشت.

وی همچنیــن افزود: در بــازار برق در مجموع 
بیــش از 3 میلیارد و ۸11 میلیــون کیلووات 
ساعت برق به ارزشی بالغ بر 21٩ میلیارد تومان 
به فروش رفته که نســبت به مدت مشابه سال 
قبل به لحاظ حجمی رشدی 75درصدی داشته 
اســت. در بازار هیدروکربنی نیز در مجموع 2 
میلیــون و ۴1۰ هزار تن انــواع فرآورده ها در 
رینگ داخلی و بین المللی مورد دادوســتد قرار 
گرفت که ارزش معامــلات آن بالغ بر 25هزار 
میلیارد تومان بوده است. همچنین در بازار اوراق 
سلف  موازی استاندارد نیز بالغ بر 3 هزار و 6۰۰ 
میلیارد تومان اوراق مورد معامله قرار گرفت. در 
بازار ســایر اوراق  بهادار نیز بالغ بر۴٩۰ میلیارد 

تومان معامله انجام شده است.
مدیرعامل بورس انرژی به آمار بازار فرآورده های 
هیدروکربنی از ابتدای تأسیس در بورس انرژی 
تاکنون اشــاره کرد و گفــت: در این مدت بالغ 
بر 35 میلیون تن انواع فرآورده معامله شــد که 
16میلیــون تن از آن مربوط به ســال ٩٩ بود 
و به ایــن ترتیب حدود نیمــی از معاملات در 
ســال گذشته در این بازار منعقد شده است. در 
عین حال حجم عمــده معاملات فرآورده های 
هیدروکربنی مربوط به ســال های ٩7، ٩۸ و 3 
ماه سپری شده از ســالجاری بوده است. نقوی 
به وضعیت بازار برق در بورس انرژی اشاره کرد 
و گفت: در حال حاضــر 3۸ نیروگاه خصوصی 
و 36 نیــروگاه دولتی در ایــن بازار؛ برق عرضه 
می کنند. همچنین 3٩ شرکت توزیع می توانند 
از این بازار بــرق خریداری کنند. در عین حال 
36 شرکت خرده  فروشی برق در این بازار فعال 
هستند. سال گذشــته با مصوبه هیات وزیران 
بازار مصرف کنندگان بزرگ شــکل گرفت و در 
حال حاضر 3٩3 شرکت کد معاملاتی گرفته و 
فعالیت خود را آغاز کرده اند. در عین حال 716 
مصرف کننده نیز به دنبال دریافت کد برای ورود 

به این بازار هستند.
وی در خصوص فعــالان بازار هیدروکربنی نیز 
گفت: در بــازار فیزیکــی هیدروکربنی بورس 
انرژی بالغ بر 13۰۰ شــخص حقوقی داخلی و 

6۰۰ شخص حقوقی خارجی فعال هستند که 
به دادوســتد در این بازار می پردازند. نقوی در 
ادامه به آمار عملکــرد رینگ بین الملل بورس 
انرژی اشاره کرد و گفت: حدود 1۴میلیون تن 
انواع فرآورده به ارزش ٩3 هزار میلیارد تومان در 
سال ٩٩ در این بازار مورد دادوستد قرار گرفت 
که نســبت به مدت مشابه سال قبل رشد 17٩ 
درصدی وزنی و رشــد 212 درصد ارزشــی را 

نشان می دهد. 
مدیرعامل بورس انرژی به بحث تامین مالی از 
طریق بورس های کالایی و به شکل خاص بورس 
انرژی ایران پرداخت و گفت: بورس انرژی ایران 
در حوزه تامین ابزارهای مالی؛ اوراق سلف موازی 
اســتاندارد را به  عنوان ابزاری جدیــد به بازار 
معرفی کرد. این اوراق در بخش فرآورده ها و برق 
منتشر شده است. در طول فعالیت بورس انرژی 
ایران بالغ بر 36 هزار میلیارد تومان اوراق سلف 
منتشر شده است که 32 هزار میلیارد تومان آن 
برای فرآورده های نفتی و حدود ۴ هزار میلیارد 
تومان آن اوراق ســلف برق بوده است که بخش 
دولتی و خصوصی از این اوراق استفاده کرده اند. 
فروش این اوراق از سال ٩3 آغاز شده و در حال 
حاضر نیز معاملات آن به شــکل ثانویه در حال 
انجام اســت و بورس انرژی آمادگی تقویت این 

بخش را دارد.
برنامه های پیش رو

نقوی در ادامه به بیان مهمترین برنامه های بورس 
انرژی برای سالجاری پرداخت و گفت: راه اندازی 
بازار قراردادهــای آتی برای فرآورده های نفتی؛ 
اولین هدف در نظر گرفته شده در بورس انرژی 
است. در تمام بورس های کالایی دنیا معاملات 
مشتقه بیشترین حجم معاملاتی بازار را به خود 
اختصاص می دهد که شــامل قراردادهای آتی 
و اختیار معامله می شــود. راه اندازی این بازار از 
سال های گذشته در دســتور کار بورس انرژی 
قــرار گرفت؛ دســتورالعمل های مربوطه برای 
آن آماده شد و به ســازمان بورس واوراق  بهادار 
ارسال شد. وی تاکید کرد: در همین راستا هفته 
قبل هیات مدیره ســازمان بورس دستورالعمل 
معاملات بازار آتی بورس انرژی را تصویب کرد. 
در عین حال زیرساخت های لازم به لحاظ فنی 
با همکاری شــرکت  مدیریت فناوری بورس و 
شرکت ســپرده گذاری آماده شده و در مرحله 
تست نرم افزار معاملاتی هســتیم. احتمالا در 
نیمــه ابتدایی امســال معاملات قــرارداد آتی 
فرآورده های نفتــی در بورس انرژی آغاز به کار 
می کند. این معاملات در وهله اول برای بنزین، 
متانول، میعانات گازی و نفتا اجرایی خواهد شد.
مدیرعامل بورس انرژی همچنین خاطرنشــان 
کرد: راه اندازی معامــلات گواهی صرفه جویی 
انرژی موضوع دیگری است که در حال پیگیری 
است. متاســفانه میزان مصرف انرژی در کشور 
خــارج از اســتانداردهای روز دنیا اســت. طی 

سال های گذشته شــورایعالی انرژی در کشور 
شکل گرفته و طبق دستورالعملی راه اندازی بازار 
 بهینه سازی مصرف انرژی را به  عهده بورس انرژی 

قرار داده است. 
آئین نامه های لازم در این خصوص در شورایعالی 
انرژی به تصویب رسیده و دستورالعمل اجرایی 
راه انــدازی این بازار نیز در هفته ابتدایی تیر ماه 
در شــورایعالی انرژی تصویب شده است. سال 
گذشته نیز کمیته فقهی سازمان بورس واوراق 
بهادار انتشار اوراق گواهی صرفه جویی انرژی را 
به لحاظ فقهی بررسی و تصویب کرد. در ادامه 
انتشــار این اوراق در آخرین جلسه شورایعالی 
ســازمان به  عنوان یــک ابزار جدیــد مالی به 

تصویب رسید.
وی گفت: به این ترتیب در حال حاضر به دنبال 
پیگیری راه انــدازی بــازار صرفه جویی انرژی 
در بورس انــرژی هســتیم و امیدواریم که در 

سالجاری این بازار نیز راه اندازی شود.
نقــوی ادامــه داد: توســعه بــازار فیزیکی در 
ســالجاری موضوع دیگری است که با جدیت 
از ســوی بورس انرژی دنبال می شود. به دنبال 
توسعه بازار فیزیکی صادراتی و داخلی هستیم. 
راه اندازی معاملات گاز طبیعی نیز زیرمجموعه 

بازار فیزیکی بورس انرژی ایران خواهد بود.
راه اندازی قراردادهای آتی
 نفت و فرآورده های نفتی 

وی با بیان اینکه ســال گذشته به لحاظ حجم 
و ارزش معاملات ســال خاصی بــرای بورس 
انرژی بود، گفت: از جمله برنامه های سالجاری 
این شــرکت راه اندازی بــازار قراردادهای آتی 
بــر روی فرآورده هــای نفتــی، معامله پذیــر 
کــردن گواهی صرفه جویــی و توســعه بازار 
 مصرف کنندگان بالای پنج مگاوات برق خواهد

بود.
مدیرعامل شرکت بورس انرژی ایران با اشاره به 
آمار معاملات ســال  ٩٩ این شرکت در رینگ  
داخلی و بین الملل گفت: سال ٩٩ سالی خاص 
بــرای بورس انرژی بود؛ به طــوری که در  بازار 
فیزیکــی رینگ داخلی بیــش از دو میلیون و 
1۸۴ هزار و 762 تن معامله داشتیم و در رینگ 
بین الملــل بیش از 13 میلیــون و ٩73 هزار و 
1۸2 تن انواع فرآورده با ارزشی بالغ بر ٩2 هزار 

میلیارد تومان مورد معامله قرار گرفت.
وی افزود: در بــازار برق نیز بیش از ٩ میلیارد 
و 575 میلیون کیلووات ســاعت برق با ارزشی 
بالغ بر ۴۰۸ میلیــون تومان مورد معامله قرار 

گرفت.
نقــوی در پایان گفــت: در بــازار قراردادهای 
ســلف  موازی استاندارد 2۴ میلیون قرارداد بالغ 
بر 25 هزار میلیارد تومان معامله شــده  است و 
در صندوق های سرمایه گذاری قابل  معامله 1٩6 
میلیون واحد ســرمایه گذاری به ارزش بیش از 

1۰٩ میلیارد تومان معامله شد.
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دکتر زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد:

ابلاغ دستورالعمل اجرایی تأمین مالی 
بنگاه های اقتصادی کوچک ومتوسط

معــاون طرح وبرنامــه وزارت صنعت، معدن و تجــارت از ابلاغ 
دســتورالعمل اجرایی تامیــن مالی بنگاه هــای اقتصادی )طرح 
رونق تولید( در ســال 1400 توســط وزیر صنعت، معدن و تجارت 
به استانداری های سراسر کشــور خبر داد و گفت: اولویت اصلی 
پرداخت تســهیلات موضوع این دستورالعمل؛ بنگاه  هایی هستند 
که با دریافت این تســهیلات قادر به راه  اندازی و بازسازی سریع و 

همچنین تثبیت یا افزایش تولید و اشتغال هستند.
دکتر سعید زرندی یکی از حمایت های وزارت صمت از بنگاه های اقتصادی 
را تامین و پرداخت تســهیلات به این واحدها عنوان کرد و گفت: بخشــی 
از حمایت وزارت صمت برای تــداوم حمایت از بنگاه های اقتصادی فعال و 
همچنین تکمیل و راه اندازی پروژه های در دســت اجرا و اولویت دار در سال 
تولید؛ پشتیبانی ها و مانع زدایی ها در قالب پرداخت و تامین تسهیلات انجام 

می شود.
معاون طرح وبرنامه وزارت صمت با بیان اینکه این کار در راستای هموارسازی 
مســیر تولید ملی در دســتور کار وزارت صمت قرار گرفت، تصریح کرد: به 
منظور تامین تسهیلات برای نگهداشت و افزایش تولید و اشتغال در بنگاه  های 
اقتصادی و یا نوسازی و بازسازی بنگاه  ها و صنوف تولیدی و تکمیل طرح  های 
نیمه  تمام با پیشــرفت فیزیکی بیش از 6۰ درصد دســتورالعمل مشخصی 
تدوین و توســط وزیر صمت به استاندارها و رؤسای کارگروه های استانی در 

سراسر کشور ابلاغ شد.
بنگاه های صرفا دارای مشکلات نقدینگی 

در اولویت دریافت تسهیلات
دکتــر زرندی با تاکید بر اینکه اجرای دســتورالعمل تامین مالی بنگاه های 
اقتصادی در راســتای تقویت تحرک اقتصادی در بنگاه  هایی اســت که به   
علــت محدودیت در تأمین نقدینگی امکان فعالیت کامل ندارند و با دریافت 
تســهیلات امکان تثبیت و یا افزایش اشــتغال و تولید آنها فراهم می  شود، 

اظهار داشت: اولویت اصلی پرداخت تسهیلات موضوع این دستورالعمل؛ آن 
دســته از بنگاه  های اقتصادی است که عمدتاً دارای مشکلات نقدینگی بوده 
و از لحاظ ظرفیت تولید، دانش  فنی، توان مدیریت و بازار مشــکلی که مانع 
راه  اندازی یا افزایش تولید باشد، ندارند؛ بنابراین با دریافت این تسهیلات قادر 
به راه  اندازی سریع، انجام نوسازی و بازسازی لازم و تثبیت و یا افزایش تولید 

و اشتغال هستند.
وی میزان تســهیلات قابل پرداخت به هر بنگاه  را بر اساس نیاز واقعی بنگاه 
و تائید کارگروه اســتانی اعلام کرد و گفت: این تســهیلات برای بازسازی و 
نوســازی بنگاه  های اقتصادی و صنوف تولیدی مشمول و به منظور کاهش 
مصرف انرژی و آلایندگی، افزایش بازدهی، ارتقاء کیفیت و همچنین تکمیل 
و راه  اندازی طرح   های نیمه  تمام تولیدی با پیشرفت فیزیکی بیش از 6۰ درصد 

و یا معادن دارای پروانه بهره  برداری پرداخت می شود.
لزوم ثبت همه مراحل در سامانه

معاون طرح وبرنامــه وزارت صمت در ادامه با بیان اینکه بنگاه های متقاضی 
دریافت این تسهیلات در صورت داشتن شرایط لازم باید از طریق ثبت  نام در 
سامانه و ثبت درخواست به صورت الکترونیکی اقدام کنند، بیان کرد: بعد از 
بررسی درخواست های ثبت شده در سامانه توسط کمیته های بررسی و طرح 
موارد در کارگروه های استانی؛ مصوبات کارگروه در این خصوص به بانک های 

عامل برای انعقاد قرارداد و پرداخت تسهیلات ابلاغ خواهد شد.
امکان پایش لحظه ای و نظارت بر حسن اجرای دستورالعمل

بر اســاس توضیحــات دکتر زرندی انجام تمامی مراحل فــوق از ثبت نام تا 
پرداخت تسهیلات در ســامانه امکان پایش لحظه ای را فراهم می کند و در 
صورت عدم پذیرش در هر مرحله؛ دلیل آن باید توسط مسئولان مربوطه در 

سامانه ثبت شود.
وی در بخش دیگر صحبت های خود به موضوع نظارت بر حســن اجرای این 
دستورالعمل اشاره کرد و افزود: به   منظور پایش اثربخشی پرداخت تسهیلات 
برای تحقق اهداف تعیین  شده )تثبیت و یا افزایش اشتغال و تولید(؛ کمیته 
نظارت با مســئولیت نماینده سازمان های اســتانی در هر یک از بخش  های 
ذیربط )شــامل صنعت، معدن، صنوف تولیدی، کشاورزی و صنایع تبدیلی 
مرتبط، میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری( موظف اســت پس 
از پرداخت تســهیلات به بنگاه های اقتصادی؛ نســبت بــه بازدید و تکمیل 
فرم مربوط در ســامانه اقدام کنــد و گزارش  های تحلیلی وضعیت پرداخت 
تسهیلات و اثربخشــی آن از طریق ستاد وزارت صنعت، معدن و تجارت در 

سطح ملی و استانی منتشر خواهد شد.
تداوم رشد تولید محصولات صنعتی ومعدنی در بهار 1400

معاون طرح وبرنامه وزارت صمت همچنین با تاکید بر تداوم رشــد تولید در 
حوزه های مختلف صنعتی ومعدنی طی ســه ماهه نخست 1۴۰۰؛ از افزایش 
صدور پروانه های بهره برداری در حوزه صنعت و رشــد 56 درصدی اشتغال 
در این حوزه خبر داد و گفت: طی مدت مذکور رشــد تولید در بخش معدن 
و صنایع معدنی اســتمرار داشت؛ به طوری که حوزه فولاد خام، آلومینیوم و 
کاتد مس به ترتیب رشد 7.5 درصدی، ۴۰ درصدی و ٩.۴ درصدی را تجربه 

کردند.
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وی ضمن اشــاره به استمرار سیاست های وزارت صمت در راستای تسهیل 
حمایت و مانع زدایی از تولید گفت: سیاست ها و اقدامات بخش دولتی در کنار 
همت و اراده بخش خصوصی موجب تداوم رشــد و پویایی در حوزه تولید و 
صنعت کشور بوده است. بر اساس آمار اعلام شده از سوی دفتر آمار و فرآوری 
داده  های وزارت صمت طی سه ماهه نخست امسال شاهد اتفاقات خوبی در 

حوزه صنعت ومعدن بودیم.
معــاون طرح وبرنامــه وزارت صمــت با یادآوری سیاســت های تســهیل 
صــدور مجوزها و ابلاغیه هــای درون ســازمانی وزارت صنعت برای حذف 
قوانین ومقررات مزاحم تولید از رشــد 31.۸ درصدی مجوزهای تأســیس و 
رشــد 25.3 درصدی پروانه های بهره برداری بخش صنعت طی ســه ماهه 
نخســت سالجاری خبر داد و تصریح کرد: طی ســه ماهه ابتدای سالجاری 
حدود 1۰ هزار و 71۴ فقره جواز تأسیس با سرمایه گذاری بیش از 271 هزار 
میلیارد تومان صادر شده که موجب ایجاد 2۸۸ هزار و ٩6 فرصت شغلی در 
کشور شده است. در خصوص پروانه های بهره برداری نیز حدود هزار و 572 
فقره پروانه در بازه زمانی مذکور با ســرمایه گذاری بیش از ۴6 هزار میلیارد 
تومان در حوزه صنعت صادر شــده و 3٩ هزار و 566 فرصت شغلی را ایجاد 
کرده است. بر اساس توضیحات دکتر زرندی در حوزه معدن نیز طی 3 ماهه 
نخســت 1۴۰۰، پروانه های اکتشافی با رشــد بالغ بر ۸ درصد به 221 فقره 
افزایش پیدا کرده و گواهی کشــف های صادر شــده نیز با رشد نزدیک به ۴ 

درصد به 1۰7 فقره رسیده است.
وی بــا تاکید بر اهمیت حــوزه معدن و برنامه هــای وزارت صمت برای 
حداکثر بهره برداری از این منابع، رشــد پروانه های اکتشاف و گواهی های 
کشــف را به معنای افزایش جذابیت این حوزه برای سرمایه گذاران اعلام 
کرد و گفت: هزینه های گواهی های کشــف با رشــد نزدیک به 57 درصد 
به 333 میلیارد ریال افزایش پیدا کرده است؛ طی سال های اخیر اهتمام 
جدی در وزارتخانه و ســازمان های تابعه برای بهره برداری حداکثری در 
حوزه معدن شــکل گرفته و بر اســاس آمار و گزارشــات مربوط به 3 ماه 
نخست ســال؛ 121 پروانه بهره برداری با اشتغالزایی بیش از هزار نفر در 

کشور صادر شده است.
دکتــر زرندی در بخش دیگر صحبت های خود بر ضرورت برنامه ریزی برای 
حفظ و ارتقاء نرخ رشد تولید محصولات صنعتی ومعدنی در کشور تاکید کرد 
و جذب سرمایه و ایجاد بازار جدید را لازمه تداوم تولید دانست و افزود: نگاه 
وزارت صمت یک نگاه حمایت از تولید است؛ به همین منظور رویکرد تولید 

صادرات محور و واردات مبتنی بر تولید موردتوجه قرار دارد.
وی در ادامه از استمرار رشد تولید در محصولات پتروشیمی، لوازم خانگی، 
فولاد خام، انواع ســواری، ســیمان، کاتد مس و دیگر محصولات منتخب 
صنعتی ومعدنی طی سه ماهه ابتدایی 1۴۰۰ خبر داد و گفت: میزان تولید 
محصولات پتروشیمی طی سه ماه نخست امسال با رشد بیش از ۴ درصد 
نســبت به مدت مشابه سال ٩٩؛ به حدود 16 میلیون تن ارتقاء پیدا کرده 
است. لوازم خانگی نیز با رشــد حدود 3۰ درصدی به بیش از یک میلیون 
دستگاه رسید؛ فولاد خام و کاتد مس نیز به ترتیب رشد 7.5 درصدی و ۴.٩ 
درصدی را تجربه کردند. معاون طرح وبرنامه وزارت صمت در ادامه میزان 
تولید خودروی ســواری را طی سه ماه اول امسال با رشد 6.5 درصد نسبت 
به مدت مشابه سال ٩٩ بیش از 213 هزار دستگاه اعلام کرد و گفت: تولید 
شــمش آلومینیوم نیز طی این سه ماه با رشد حدود ۴۰ درصدی نزدیک 
به 136 هزار تن بوده و همانطور که پیشــتر اشــاره کردم؛ تغییر رشد در 
بســیاری از محصولات صنعتی ومعدنی مثبت بوده است. لاستیک خودرو 
)با نرخ رشــد 1.6 درصد(، انواع کاغذ )با رشد ۴.۴(، کارتن )با رشد 2.۸(، 
نئوپان )با رشد ٩.٩(، نخ سیستم پنبه ای وترکیبی. الیاف مصنوعی )با رشد 
1۰.۴(، ظروف شیشــه ای )با رشد 7.6(، کاشی وسرامیک )با رشد 22.7( و 
شیشه جام )با رشــد 31.5( از دیگر محصولاتی بودند که دکتر زرندی به 

آنها اشاره کرد.

مهندس رزم حسینی وزیر صمت تاکید کرد:

تکمیل زنجیره ارزش بخش معدن 
با سیاستگذاری های جدید

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره بر نقش حوزه معادن و صنایع معدنی در اقتصاد 
و توسعه متوازن در کشور؛ بر لزوم سیاستگذاری در راستای تکمیل زنجیره ارزش 
و اســتفاده از درآمدهای این بخش برای توسعه  معدنی کشور تاکید کرد و خواستار 
راه اندازی بخش تخصصی برای فعالیت های این سازمان در عرصه های بین المللی 
شد. مهندس علیرضا رزم  حسینی در جریان بازدید از سازمان توسعه ونوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( ضمن بازدید از بخش های مختلف این ســازمان و 
دریافت گزارش از اقدامات، برنامه ها و چالش های این سازمان؛ عملکرد این سازمان را 

از نزدیک مورد بررسی قرار داد.
ایجاد توسعه متوازن در کشور با استفاده از ظرفیت های معدنی

وزیر صمت با تاکید بر اینکه معادن از ثروت های ملی هســتند؛ بر اســتفاده از این 
ظرفیت در راســتای توسعه متوازن در کشور اشــاره کرد و گفت: ایمیدرو علاوه بر 
تولید باید در مدیریت کارآمد اقتصادی نیز ایفاء نقش کند. مهندس رزم حسینی در 
ادامه این نشست با اشاره به ضرورت وجود امنیت سرمایه گذاری در کشور، استفاده 
از ظرفیت های بخش خصوصی در راستای توسعه و اجرای طرح های جدید در حوزه 
معدن و صنایع معدنی را لازم دانســت و بر ضرورت سیاســتگذاری های جدید در 

راستای تکمیل زنجیره ارزش در بخش معدن تاکید کرد.
استفاده از ظرفیت های کشورهای منطقه و حضور در میادین بین  المللی

وی در ادامه با یادآوری توانایی های تخصصی و علمی و ســرمایه های انســانی در 
ایمیدرو؛ انجام فعالیت های معدنی در بخش مطالعات و عملیات در دیگر کشورهای 
منطقه را فرصت خوبی برای حضور در مجامع بین المللی برشمرد و بر نقش آفرینی 
این سازمان در عرصه های بین المللی تاکید کرد و راه اندازی یک بخش تخصصی در 
حوزه بین الملل را در تحقق این هدف اثرگذار دانست. مهندس رزم  حسینی همچنین 
با اشــاره به پیگیری وزارت صمت در راســتای اجرای سیاست های تسهیل کننده 
تجارت خارجی؛ خواستار انجام یک کار کارشناسی و مطالعات دقیق در حوزه واردات 

مواداولیه معدنی در راستای بهره برداری بهینه و حفظ ذخایر معدنی کشور شد.
تمرکز بر بومی سازی و توسعه ساخت داخل در بخش معدن

وی در خصوص مدیریت توسعه ای این سازمان گفت: با توجه به نیاز کشور و تنوع 
معادن در داخل و همینطور ظرفیت های معدنی که در کشورهای منطقه وجود دارد؛ 
بومی سازی و توسعه ساخت داخل باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد تا بتوان از این 

ظرفیت ها بیشترین و بهترین بهره برداری در راستای توسعه و خلق ثروت را ببریم.
وی در پایان با تاکید بر اهمیت دســتگاه های نظارتی در حوزه اقتصادی کشــور و 
مبارزه با فساد و رانت؛ تعامل این دستگاه ها با بخش تولید و همراهی با دولت و بخش 
صنعت ومعدن را ضروری دانســت و آن را یکی از شــرایط مهم برای تحقق اهداف 

اقتصادی کشور اعلام کرد.
گفتنی است در این بازدید گزارشی از عملکرد، اقدامات و مأموریت های این سازمان و 
نیز چالش ها و نیازهای پیش   روی آن توسط مدیران سازمان توسعه ونوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران ارائه شد و در ادامه وزیر صمت از بخش های مختلف این سازمان 

بازدید و از نزدیک در جریان فعالیت های این سازمان قرار گرفت.
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ارمغان ۴۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در کرمان

در هفتاد و نهمیــن پویش »تدبیر و امید 
برای جهش تولید« آئین بهره برداری از 5 
پروژه بزرگ شرکت میدکو شامل مجتمع 
فولادســازی و واحد خنک سازی کک به 
روش خشک )CDQ( شرکت فولاد زرند 
ایرانیان، مجتمع تولید کاتد مس شرکت 
بابک مس ایرانیان، تجهیز ناوگان عملیات 
معدنی شرکت کاراوران صنعت خاورمیانه 
و مجتمع پخت آهک و دولومیت شرکت 
گسترش ونوســازی معــادن خاورمیانه 
)ممرادکو( به دستور دکتر حسن روحانی 

ریاست جمهوری برگزار شد. 
دکتر حســن روحانی در هفتــادو نهمین دوره 
افتتاح پروژه های بــزرگ صنعتی گفت: افتتاح 

این طرح  هــا یک معنا و مفهوم بســیار مهمی 
هم برای دوســتان و هم دشمنان ما دارد. برای 
دوستان ما این پیام را دارد که ملت بزرگ ایران 
با استعدادهایش، با شرکت های دانش بنیان، با 
سرمایه گذاری ها، با حضور مردم، با استفاده بهینه 
و درست از همه امکانات کشور و تکنولوژی  های 
مهم قادر است در شرایط جنگ اقتصادی؛ تولید 
و جهــش در تولید را به پیــش براند و هر روز و 
هر هفته شاهد افتتاح  های بسیار مهم در کشور 

باشیم.
وی افزود: مردم ما شــاهد هستند که امروز ۴۰ 
هزار میلیارد تومان طرح و پروژه در یک اســتان 
افتتاح می شود که این نشانگر توانمندی ملت، 
برنامه  ریزی درســت و  کارآمدی دولت و ملت 

اســت . دکتر روحانی خاطرنشــان کرد: دولت 
و ملت در کنار یکدیگر در ســخت ترین شرایط 
مهمترین پروژه ها را به ثمر رساندند. اینکه ما بعد 
از پیروزی انقلاب  اسلامی مجتمع بزرگ فولادی 
را با طرح کوره بلند برای اولین بار افتتاح می کنیم؛ 
نشــان می  دهند که مردم، جوانان، مهندسان و 
کارگران ما به طور منظم برای ســربلندی ایران 
آنی درنگ نمی کنند و راه و مســیر خود را ادامه 

می  دهند.
وی در ادامــه افــزود: امروز طــرح عظیمی در 
تولید فــولاد با ظرفیت یک وهفت دهم میلیون 
تن افتتاح شــد که ظرفیت بسیار بالایی است و 
می تواند در صنعت تولید فولاد و برای توســعه 

کشور بسیار تاثیرگذار باشد.

به دستور دکتر روحانی ریاست جمهوری صورت گرفت؛

5 پروژه عظیم شرکت میدکو افتتاح  شد
توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه)میدکو(
شرکت مادر تخصصی )هلدینگ(-سهامی عام

توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه)میدکو(
شرکت مادر تخصصی )هلدینگ(-سهامی عام

24

14
00

اه 
ر م

 تی
-  6

2  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا



25

14
00

اه 
ر م

 تی
-  6

2  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

رئیس جمهــور همچنین گفــت: همانطور که 
ملاحظــه کردید؛ تقریبا ایــن مجتمع در یک 
اســتانی ادعای خودکفایی دارد. یعنی زنجیره 
تولید از سنگ آهن تا محصول نهایی را در استان 
تامین می کند. همچنین آب را از داخل استان 
از طریق آبفا تامین می کند که این  نکته بسیار 

مهمی است.
دکتر روحانی در پایان خاطرنشان کرد: وقتی در 
منطقه ای یک مجتمع صنعتی را به پا می کنیم؛ 
بایــد از جوانان و متخصصان همان منطقه و یا 
شهرستان استفاده کنیم. همچنین امیدواریم 
که بتوانیم در مسیر آبادانی ایران بیش از گذشته 
تلاش کنیم و مردم ما شــاهد تحول بزرگ در 

کشور بزرگمان باشند.
2 پروژه از این 5 پروژه  ویژگی ممتازی 

دارد
مهندس رزم حســینی وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت نیز در این مراسم گفت: از این 5 پروژه؛ 
2 پروژه ویژگی ممتازی دارد که باید موردتوجه 
همگان قرار گیرد. اولین پروژه تولید شــمش 
فولادی با یک میلیون و 7۰۰ هزار تن به روش 

کوره بلند است.
وی در ادامــه افزود: در دنیــا 7۰ درصد  فولاد 
جهان با روش کوره بلند تولید می شود، اما چون 
در ایران انرژی گاز داریم؛ اکثر تولید فولاد ما به 

روش احیاء مستقیم ایجاد می شود.

مهندس رزم حســینی تاکید کــرد: نکته مهم 
دیگــری که این مجموعه انجام داده اســت؛ ۴ 
هزار هکتار زمین فقط بــرای جنگل کاری در 
منطقه در اختیار این شــرکت قرار گرفته که از 
نظر محیط زیست بســیار حائز اهمیت است. 
نکته مهم دیگر اینکه آب واحدهای صنعتی این 
مجموعه از طریق فاضلاب شــهر کرمان و زرند 
تامین می شود. وزیر صمت در ادامه افزود: یکی 
دیگــر از این پروژه ها نیز پروژه تولید مس کاتد 
به ظرفیت 5۰ هزار تن در سال به روش جدید 
اســتحصال مس از طریق باکتری هاست که به 
همت مرد صنعتی ایران دکتر پورمند انجام و به 

ثمر رسیده است.
میدکو جزء چهار شرکت برتر بورس 

محسوب می شود
دکتر قاسمی مدیرعامل بانک پاسارگاد و رئیس 
هیأت مدیره شرکت میدکو نیز در این مراسم طی 
سخنانی گفت: در چارچوب سیاست های دولت 
و در راســتای سیاست های اقتصاد مقاومتی به 
صورت مســتقیم و غیرمستقیم ســهامداران؛ 
میدکو اولین هلدینگی است که با ثبت در بورس 
فعالیت خود را در بازار سرمایه شروع کرده است.
وی در ادامــه افزود: یکــی از ویژگی  های ما در 
بورس؛ مشــارکت آحاد مردم است که با 1۰۰ 
میلیارد تومان شروع شده و ارزش میدکو امروز 
در تابلــو 135 میلیارد تومان بوده اســت که از 

چهار شرکت برتر بورس محسوب می شود.
دکتر قاسمی در پایان سخنرانی خود خطاب 
به رئیس جمهور گفت: اعتقادم این اســت که 
اگر به اندازه تعداد انگشتان این دست در کشور 
کسی به نشان ملی سازندگی نائل باشد؛ قطعا 
یکی از آنها دکتر پورمند است. در همین راستا 
دکتر پورمند مدیرعامل شرکت مادرتخصصی 
)هلدینگ( توســعه معــادن و صنایع  معدنی 
خاورمیانــه میدکو نیز طی ســخنانی در این 
مراسم گفت: آغاز به کار شرکت میدکو از سال 
13۸7 بود،  اما پروژه ها بخشــی در سال ٩۰ و 
قســمت عمده آن در سال ٩2 آغاز شد که 35 
پروژه را با هم شروع کردیم. مهمترین ویژگی 
این 35 پروژه این اســت که ما از معدن شروع 
کردیم و شعار ما نیز همین است که توسعه ما 

از معدن آغاز می شود.
در این مراســم همچنین دکتر ســهراب  نژاد 
مدیرعامل شرکت فولاد زرند ایرانیان، مهندس 
میرزایی مدیرعامل شرکت بابک مس ایرانیان، 
مهندس موســوی مدیرعامل شرکت کاراوران 
صنعت خاورمیانه و مهندس ایران  نژاد مدیرعامل 
شرکت گسترش ونوســازی معادن خاورمیانه 
)ممرادکو( گزارشــی از رونــد پروژه  های خود 
 بــرای رئیس جمهــور ارائه و به ســؤالات وی 

پاسخ دادند.
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فعالیت دولت سیزدهم به  زودی آغاز می شود و 
طبیعی است که سیاست های اقتصادی متفاوتی 

از گذشته اتخاذ کنند.
به  طور معمول مقطع آغاز بــه  کار دولت ها؛ پر 
استرس ترین زمان برای فعالان اقتصادی به شمار 
می آیــد؛ چون فعال بخش  خصوصی اطلاعی از 
سیاســت های دولت جدید ندارد و همه  چیز بر 

مدار احتمالات می گردد.
در آغاز به  کار دولت؛ رعایت چند اصل می تواند به 

بهبود فضای عمومی اقتصادی منجر شود :
اول : کابینــه تــازه بــا اعضاء جدید تشــکیل 
می شــود. بنابراین وزارتخانه هــا و معاونت های 
مهم ریاست جمهوری همگی دستخوش تغییر 
می شوند. پس از آنها معاونان وزیر و حتی برخی 
مدیران کل وزارتخانه هــا تغییر خواهند یافت. 
افراد با نگاه و بینــش جدید روی کار می آیند و 
طبیعی است که سیاست های جدیدی متناسب 

با ذهنیت آنان پیاده کنند.
همه اینها در شرایطی رخ می دهد که تحریم ها 
وجود دارد، وضعیت معیشت مردم ناگوار است و 
اقتصاد هم در بحران رکود و امتناع سرمایه گذاری 
قرار گرفته  اســت. در این موقعیت انتخاب افراد 
اهمیت دوچندانی می یابد. مدیرانی با کارآمدی 
بالا، آشــنا با معضلات اقتصاد ایران و ســالم و 
توانمند در هدایت نظام اداری می توانند پالسی 
آرامش بخش به جامعه باشــند. این انتخاب ها 
تعارضی با جوان گرایی ندارند. مدیران چیره دست 
اجازه نمی دهند که در همــان روزهای ابتدایی 
حضورشان صدها بخشنامه و ابلاغیه جدید بر سر 

اقتصاد خراب شود.
دوم : بســیاری از اقدامات اجرایی وجود دارد که 
دولت می تواند با انجام آنها جان تازه ای به اقتصاد 
ببخشد. انجام این اقدامات تابع دریافت نظرات 
مجلس و ارکان دیگر اداری کشــور هم نیست و 
کاملا در بســط ید دولت قرار دارد؛ مانند برخی 
اصلاحات جزئــی در نظام مالیاتــی، گمرکی، 
بانکی، تامین  اجتماعی و... که در واقع اصلاحات 
ساختاری به شــمار نمی آیند، اما به بهبودهای 

جزئی و اثربخش منجر می شوند.
ســوم : این دولت باید بیش از دولت یازدهم و 
دوازدهم به مردم و فعالان اقتصادی تاکید کند که 
آرامش را در فضای اقتصادی حاکم خواهد کرد، 
مانع از تندروی های بی جهت می شــود و اجازه 
نمی دهد خام دستی هایی در مسیرهای اجرایی 

صورت گیرد.
بخش  خصوصی ایران امــروز نیازمند دریافت 
این پیام اســت : دولت برای تسهیل کارها آمده 
و خود بانی توسعه فضایی معتدل و کارشناسی 
است. بســیاری از نیروهای کارشناس مستقر 
در دولت ها تابع شــرایط سیاســی نیســتند. 
جابه جایی های اتوبوسی نه  تنها کارآمد نیست؛ 
بلکه دلسردکننده نیز هست. این رفتاری است 
که دولت آقای رئیســی باید ســعی کند از آن 

پرهیز داشته  باشد.
چهارم : شعار معروفی در انگلستان زمان تاچر 
وجود داشــت : »نظرات سیاسی ما مهم نیست؛ 
واقعیت های اقتصادی تعیین کننده  است.« این 
جمله خلاصه شــرایط امروز ماست. مواضع ما 
در مورد حق یا ناحق بودن برجام خیلی مهمی 
نیست؛ بلکه مسأله این اســت که اقتصاد ایران 
باید از زیر سایه تحریم ها خارج شود. حتی مهم 
نیست که سیاست اجرایی پایان جنگ اقتصادی 
چه باشد؛ بلکه سرعت عمل در اجرای آن اهمیت 
دارد. دولت ســیزدهم باید به فعالان اقتصادی، 
مردم و سرمایه گذاران این پیام را بدهد که حامی 

پایان تحریم هاست.
پنجم : اقتصاد ایــران به ســرمایه گذاری نیاز 
دارد، منابع کافی هم در اختیار دولت نیســت؛ 
بنابراین در این مقطع باید به فکر جذب سرمایه 
 خارجی یا جذب ســرمایه ایرانیان مقیم خارج 
بود. ایکاش دولت ســیزدهم منادی آشتی ملی 
باشــد، نظر ایرانیان مقیم خارج را جلب کند و 
به سرمایه گذاران داخلی اطمینان خاطر دهد که 
فضا برای کار بهتر و بیشتر مساعد می شود. البته 
متانت در رفتار دولتمردان می تواند حرکت در این 

مسیر را ممکن سازد.

ششم : قطعا دولت سیزدهم علاقه مند است که 
در همــان ماه های اولیه حضور خود اقداماتی در 
اقتصاد انجام دهد که اثرات آن برای مردم ملموس 
باشد، اما امیدوارم تصور بهبود وضعیت اقتصادی 
با پول  پاشی در ذهن این دولت جای نگیرد. چند 
برابر کردن یارانه های پنهان یــا توزیع وام های 
کم بــازده به نیت کمک به مردم می تواند فضای 
سرشــار از فساد در اقتصاد ایران را تقویت کند و 
در نهایت ضمن  آنکه منابع کشور هدر می رود؛ به 

معاش مردم نیز آسیب مجدد وارد می کند.
هفتم : جایگاه دولت مانند نهادهای تشریفاتی 
نیســت. هر کلمه ای که از زبان دولتمرد خارج 
می  شــود؛ با انعکاس های اجتماعی و اقتصادی 
متعددی همراه است. بنابراین دولت سیزدهم تا 
زمانی که بر امور اجرایی تسلط کامل پیدا کند؛ 
می تواند سیاست کم گویی و عمل گرایی را پیش 
ببرد. در این شرایط مدیران آرامش کاری  خود را 
از دست نمی دهند و مردم هر روز با اظهارنظرهای 
متفاوت و گاهی متضاد با نظــرات دیگر اعضاء 

کابینه مواجه نمی شوند.
هشتم : واقعیت این است که با وجود برنامه های 
بالادستی فراوان و اسناد اقتصادی؛ دولت نیازی 
به طراحی برنامه هــای جدید ندارد و با عمل به 
همان برنامه ها می تواند مسیر رشد اقتصاد کشور 
را تســهیل کند و در فرصتی کوتاه برنامه های 
مقطع بندی شده 1۰۰روزه یا یک ساله قابل پایش 
خود را بــه مردم اعلام کند. در این صورت فعال 
اقتصــادی هم می تواند خود را با مســیر دولت 
تنظیم کند و عملا چارچوبــی برای فعالیت ها 

ترسیم شود.
روزهای قبل از اســتقرار دولــت  برای صاحبان 
کسب وکار لحظاتی تعیین کننده و پر از استرس 
است. رفت  وآمد مدیران و بازار داغ شایعات باعث 
می شود که بســیاری از فرآیندهای توسعه ای 
متوقف و موکــول به زمان تعیین تکلیف دولت 
شود، اما دولت سیزدهم می تواند با خردمندی و 
رعایت رفتارهای کارشناسی مانع از بروز چنین 

اخلالی شود.

8  توصیه
 به دولت سیزدهم

مسعود خوانساری -رئیس اتاق بازرگانی تهران
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دوره  ســیزدهمین  انتخابــات 
ریاســت جمهوری برگزار و رئیس دولت 
جدید به زودی سکان را به  دست خواهد 
گرفت،  امــا فعالان بخــش  خصوصی از 
کابینــه جدید چــه انتظاراتــی دارند؟ 
هم اکنون مســائل اقتصــادی؛ به چالش 
اصلی کشور تبدیل شــده که تبعات آن 
زندگی مردم را تحت تاثیر قرار داده است 
و دولت آینــده باید حل وفصل مســائل 

اقتصادی را با جدیت پیگیری کند.
دولــت بــرای ســاماندهی چالش های 
اقتصادی باید اولویت بندی داشــته باشد. 
در ایــن راســتا چهار محــور مهم وجود 
دارد کــه اگــر دولت به آنها بپــردازد؛ تا 
حدودی ســایر مســائل نیــز مانند یک 
دومینو ســامان خواهــد داد. البته نباید 
فراموش کنیم که حل همه این مشکلات 
طی 6 ماه یا یکســال میسر نخواهد بود و 
 نیازمند استمرار است تا به نقطه مطلوب 

برسیم.
اولین اولویت دولت آینده ساماندهی نظام 
بودجه ریزی کشــور است. در حال  حاضر 
روند تدوین بودجه به این شکل است که 
دولت پیشــنهاد بودجــه را ارائه می دهد 
و نماینــدگان بــا توجه به نیــاز منطقه 
خود آن را چکــش کاری می کنند، اما در 
نهایت بودجه متورمی تدوین می شود که 
هیچگاه محقق نخواهد شــد. هزینه های 
بودجه معمولا کاملا پابرجا و استوار است، 
اما منابع درآمــدی بودجه عمدتا محقق 
نمی شود. در گذشته دولت کسری  بودجه 
را از طریق افزایش فشــارهای مالیاتی تا 
حدودی جبران می کــرد، اما دیگر بیش 
از این امکان فشــار آوردن برای دریافت 
مالیات هم وجــود ندارد. نتیجه این روند 
کســری  بودجه شدید دســت اندازی به 

منابــع بانک مرکزی یا چــاپ پول بدون 
پشتوانه اســت که این خلق نقدینگی با 
ســرعت هر چه تمام خود را در نرخ تورم 

نشان می دهد.
در نهایــت اگــر رونــد بودجه ریزی به 
همین شــکل پیش برود؛ تا پایان ســال 
حجم نقدینگی کشــور بــه میزان بالایی 
رشــد خواهد کــرد و نتیجــه آن تورم 
افسارگســیخته ای اســت که هیچ نظام 

اقتصادی نمی تواند آن را مدیریت کند.
دومیــن اولویت اقتصــادی دولت آینده 
که فعالان اقتصــادی انتظار آن را دارند؛ 
بهبود فضای کسب وکار است. امروز آنقدر 
مجوز و ســامانه در کشــور وجود دارد و 
آنقدر چوب لای چــرخ بخش خصوصی 
گذاشته می شود که امکان فعالیت نه برای 
بخش خصوصی کــه از قبل کار می کنند؛ 
فراهم است و نه افراد جدید تمایل دارند 
که کار اقتصادی را آغاز کنند و عمده این 
مشــکلات ناشــی از عدم هماهنگی بین 

دستگاه ها است. 
این عدم  هماهنگی بین دستگاه هایی که 
مجوز می دهند؛ دســتگاه های پشتیبان 
مانند بانک ها و دستگاه های نظارتی وجود 
دارد و هــر یک جزیره ای و در راســتای 
منافــع خود عمل می کننــد که زیان آن 
به بخش  خصوصی می رســد. این شرایط 
باعث شده است که اکنون ایران بین سایر 
کشورهای جهان وضعیت مناسبی از نظر 
شاخص فضای کسب وکار نداشته باشد.  

ســومین موضوعی که دولــت آینده باید 
آن را در اولویت قرار دهد؛ رونق تبادلات 
اقتصادی خصوصا با جهان است که خود 
به دو بخش مهم تقســیم می شود: بخش 
اول بهبــود تعاملات اقتصــادی با جهان 
اســت که ناگزیر باید به سمت آن حرکت 

کنیم؛ چراکه با روند فعلی نمی توان کارها 
را پیــش برد. بنابراین لزوم پیوســتن به 
FATF و اتصال به سوئیفت برای پیشبرد 
فعالیت هــای اقتصادی بــا جهان باید در 
دستور کار رئیس دولت جدید قرار گیرد.  
دومین بخش رونــق تعاملات اقتصادی؛ 
تنظیم سیاســت های تجارت خارجی در 
داخل کشــور است. طی ســه چهار سال 
اخیر به  دلیل فشــار ناشــی از تحریم ها 
آنقدر بخشنامه، قوانین ومقررات در حوزه 
صادرات وواردات وضع شده که شرایط کار 
را بسیار سخت کرده است و هیچ کشوری 
تا این اندازه محدودیت ندارد و لازم است 

که مرتفع شود.
مبارزه با فساد از دیگر اولویت های کاری 
اقتصــادی دولــت آینده اســت که باید 
مدنظر قرار گیرد. فساد همیشه به معنای 
اختــلاس یا عدم  بازپرداخت تســهیلات 
بانکــی عمده نیســت؛ بلکه بســیاری از 
انواع فســادها به پشــتوانه همین تعدد 
بخشنامه ها و مقررات موجود رخ می دهد.  
وجــود امضاءهای طلایــی، محدودیت 
صدور مجوز، انواع ســهمیه بندی ها و ... 
از جمله زمینه هایی بروز فســاد است که 
فعالیت های اقتصــادی بخش  خصوصی 
را بــه  شــدت تحت تاثیر قــرار می دهد. 
بنابراین شفاف ســازی و مقابله با فساد از 
طریق حذف امضاءهای طلایی و کاهش 
محدودیت ها بایــد از دیگر اقدامات مهم 
رئیس دولت جدید باشــد. اگرچه کشور 
با چالش هــای اقتصادی دیگری از جمله 
صندوق هایــی نظیــر تامین اجتماعی و 
بازنشســتگی، بورس و... مواجه است، اما 
اگر همین چهار اولویت اقتصادی مرتفع 
شود؛ بســیاری از مسائل اقتصادی کشور 

بهبود خواهد یافت.

اولویت های 
چهارگانه

کیوان  کاشفی- عضو هیات رئیسه اتاق ایران
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این روزها که بازار سرمایه در آستانه برگزاری 
مجامع قرار دارد؛ جو بازار ســرمایه به شدت 
این مجامع را تحت تاثیر خود قرار داده است. 
روزگاری بود که مجامع تاثیر مثبتی بر بازار 
ســهام داشــتند و بورس را تحت تاثیر قرار 
می دادند، اما اینک عده ای در حال خروج از 

مجامع هستند. 
البتــه این رویه برای تمــام نمادها و صنایع 
فعــال در بورس و فرابورس مطرح نیســت 
و نمادهــای بزرگ، ســودده و DPS محور 
)میزان ســود تقســیمی به ازاء هر ســهم( 
مشــکلی از بابت تقاضا ندارند. اما پدیده ای 
جدید و کمتر دیده شــده ای در بازار ســهام 
شــکل گرفته است؛ شــروع این پدیده که 
مرهــون کاهش نقدشــوندگی و قفل بودن 
بخشی از بازار در صف فروش است؛ به عنوان 
راهکاری جدید برای کاهش قیمت ســهام 
مطرح است. به  طوری که پدیده مزبور سبب 
رسیدن قیمت ها به ســطوح ارزندگی و در 
نتیجه متعادل شدن نمادها بعد از برگزاری 
مجامع شــده است. به همین دلیل لااقل در 
بخشــی از بازار تمایل کمتری برای شرکت 
در مجامع وجود دارد. امری که ســبب شده 
اســت شاهد فشــار فروش بالا در نمادهای 
کوچک ومتوســط قبل از برگــزاری مجامع 

باشیم. 
در این راستا باید تاکید کرد که یکی از عوامل 
مهم در تشکیل چنین روندی؛ دستورالعمل 
دامنه نوسان متقارن بود. به عبارت دقیق تر 
دامنــه نوســان نامتقارن که حــدود 2 ماه 
میهمان بازار ســهام بود؛ تاثیر بسیار زیادی 
بر قفل شــدن نمادها و بازار و در نهایت فرار 

سرمایه از بازار و بورس داشت.
البته باید عنوان کرد که بدون شک کاهش 
تدریجــی قیمت هــا در شــرایط رکودی و 
رســیدن به ســطوح ارزندگی؛ تاثیر منفی 
روانی به مراتب کمتری نســبت به شرایطی 
کــه قیمت ها بــه یکباره افت ســنگینی را 

متحمل می شــوند؛ در ذهن سرمایه گذاران 
می گذارد.

به عبــارت دقیق تر این رویه اثر معکوســی 
بر ورود ســرمایه بر جای می گذارد، اما نکته 
دیگری که مطرح اســت؛ اینکه اگر حتی از 
موضوع عامل قفل بودن بــازار در نمادهای 
کوچک فاکتــور بگیریم؛ به تدریج شــاهد 
کمرنگ شدن شرکت و مشارکت سهامداران 

در مجامع هستیم. 
در این راســتا بایــد عنوان کــرد که یکی 
از مهمتریــن دلایــل کاهش اســتقبال از 
مجامــع؛ به طولانی شــدن فرآیند دریافت 
سود یا دشــواری های آن بازمی گردد. فارغ 
از اینکــه پرداخت ســود نقــدی در ایران 
نســبت به کشــورهای غربــی فوق العاده 
بالاســت؛ مکانیزم های پرداخت سود نقدی 
نیــز بوروکراســی عجیبــی دارد که اغلب 
ســرمایه گذاران به خصوص سرمایه گذاران 
کوتاه مــدت اخیرا عطــای آن را به لقایش 

بخشیده اند.
با اینکه سامانه ای موسوم به »سجام« طراحی 
و ابداع شده و سازمان بورس نیز سیاست های 
تشویقی مناسبی برای ترغیب شرکت ها به 
توزیع ســود سهام با این ســامانه قرار داده 
اســت، اما همچنان بخشــی از شــرکت ها 
علاوه بر اینکه با تاخیرهای بسیار زیاد سود 
را پرداخت می کنند؛ بلکه سرمایه گذاران را 
مجبور می کنند که بــه روش دلخواه آنان و 
در بانک دلخواه آنان ســود پرداخت شــود. 
در همین راستا باید تاکید کرد که پرداخت 
تاخیری ســود سهام در شرایط رکودی بازار 
ســهام به شدت آسیب زننده است و بر فشار 

فروش بازار می افزاید.
بــه طــور کلــی در زمــان رکود؛ فشــار 
سرمایه گذاران برای بالا بردن سود تقسیمی 
افزایش می یابد و در زمان رونق این شــرایط 
برعکس می شــود، اما بهتر است شرکت ها 

تحت هر شرایطی به انباشت سود بپردازند.

در همیــن راســتا باید عنوان کــرد که در 
مدیریت مالی سود انباشــته به عنوان یک 
منبع مهم تامین مالی ارجحیت دارد. عموما 
تامین مالی از ســود انباشــته بدون هزینه 
است یا هزینه بسیار کمتری نسبت به سایر 

روش های تامین مالی دارد.
در واقع افزایش ســرمایه از محل سودهای 
تقسیم نشده یا ســودهای انباشته؛ اقدامی 
مؤثر در راســتای نگهداشــت سود ایجادی 
در شــرکت ها، تمرکز بر منابــع داخلی به 
منظــور اجرای پروژه  ها به جــای اخذ وام از 
شــبکه بانکی، حفظ نقدینگــی و در عین 
حــال جلوگیری از تقســیم ســود بیش از 
توان پرداخت شــرکت ها در شرایط تحریم 

اقتصادی محسوب می شود.
در همین خصوص باید عنوان کرد که مشابه 
رویه های پرداخت ســود نقــدی در مجامع 
عادی؛ ثبت یا انجام افزایش ســرمایه ها نیز 
بســیار زمان بر و طولانی است و در بسیاری 
از موارد نیز شاهد بسته شدن طولانی مدت 

نمادها هستیم. 
همچنین برگــزاری مجامع این نوع افزایش 
سرمایه ها نیز عموما با افزایش شناوری سهام 
همراه بوده اســت که اثرات فشار عرضه آن 
را بعد از بازگشــایی شاهد هستیم. بنابراین 
مقوله افزایش سرمایه ها حتی اگر از تجدید 
ارزیابی دارایی ها هم باشد؛ اخیرا کمتر مورد 

استقبال سرمایه گذاران واقع شده است.
نتیجه اینکه تسریع در فرآیند صدور مجوزها 
و جو عمومی بازار نقش مهمی در استقبال یا 
عدم  استقبال سرمایه گذاران از مجامع دارد، 
امــا انتظار می رود با توجــه به اینکه بخش 
بزرگی از بازار ســرمایه در سطوح ارزندگی 
از لحاظ معیار مرســوم P/E گذشته و حتی 
آینده نگر قرار دارند؛ سرمایه گذاران نهادی و 
حقیقی های بلندمدت به  رغم این مشکلات 
با شرکت در مجامع می توانند بازدهی خوبی 

را کسب کنند.

بهترین منبع
 تامین مالی

احسان خاتونی-کارشناس بازار سرمایه
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یکــی از مهمترین رخدادهــای هر بنگاه   
اقتصــادی؛ برگــزاری مجامــع ســالانه 
آنهاست. در واقع مجامع شرکت ها به  ویژه 
شــرکت های فعال در بازار ســهام فرصت 
مناسبی برای ارائه گزارش و عملکرد سالانه 
شــرکت ها و همچنین اطلاع از طرح های 

توسعه و اقدامات آتی بنگاه ها خواهد بود.
در ایــن میان همانگونه کــه اطلاع دارید؛ 
سال مالی حدود دو سوم شرکت های فعال 
در بازار ســرمایه پایان اســفند ماه است و 
به این ترتیب شــاهد برگزاری مجامع این 
شرکت ها از اواخر فروردین ماه بوده ایم. در 
این صورت باید مجامع آنها تا یک ماه دیگر 
برگزار شــود؛ این در حالی است که امسال 
مجامع شــرکت ها با شــرایط متفاوت تری 
همراه خواهد بود و تغییرات زیادی نسبت 

به سال های گذشته خواهد داشت.
در ایــن میان یکــی از مهمتریــن موارد 
برگزاری مجامــع همزمان با تغییر دولت و 
انتخابات ریاست جمهوری است. همچنین 
از سوی دیگر امسال نخستین سال حضور 
بیــش از 2۰ میلیون ســهامدار مســتقیم 
ســهام عدالت در مجامع خواهــد بود. این 
موضوعات در کنار ابهامات تقســیم ســود 
نقدی و دشــواری های نسبی در روش های 
پرداخت؛ به همــراه محدودیت های حضور 

فیزیکی به  واسطه کرونا و لزوم به  کارگیری 
فناوری های نوین در برگزاری مجامع نیاز به 
بازبینی در شکل و ماهیت مجامع را بیش از 

پیش آشکار کرده است.
در میــان تمامی موارد عنوان شــده، باید 
پاندمی کرونا را نیــز در نظر گرفت؛ عاملی 
که بــرای رعایــت فاصله  اجتماعی به عدم 
تشــکیل جلســات حضوری منجر شود و 
مجامع شــرکت های فعال در بازار ســهام 
بیشتر به صورت غیرحضوری و الکترونیکی 

برگزار شود.
در واقــع به لحاظ کرونــا و محدودیت های 
حضور فیزیکی؛ مجامع در حال از دســت 
دادن ماهیت و جایگاه پرسشــگری توسط 
ســهامداران و تضییــع  احتمالــی حقوق 
ســهامداران اقلیت و از بیــن رفتن اصول 

حاکمیت شرکتی هستند.
در همیــن راســتا ضروری اســت مجامع 
الکترونیکــی بــا مکانیزمــی کــه حضور 
غیرحضــوری عیــن حضــوری باشــد؛ 
پیاده سازی و اجرا شود. در همین خصوص 
باید تاکید کرد کــه محدودیت های وضع 
شــده به ضرر شــرکت داری و بنگاهداری 
اســت.  از ســوی دیگر یکی از مهمترین 
معضــلات کنونی در شــرایط مزبور؛ نحوه 
رأی دهی و اظهارنظر از ســوی سهامداران 

در برگزاری مجامع آنلاین است. به عبارت 
دقیق تر رأی دهــی نمایندگی و اعطاء حق 
رأی باید اجرایی شــود تا با توجه به بیش 
از 2۰ میلیــون ســهامدار عدالــت ابزار و 
راهکار مناسب برای حفظ این خیل عظیم 

سهامداران فراهم شود.
موضوع مهم دیگر سیاست تقسیم سود در 
شرکت های سهام عدالت است. در این میان 
روند تقسیم سود به میزان بسیار پایین در 
کنار مخارج و هزینه هایی که منافعی برای 
سهامداران ندارد؛ از چالش های اساسی این 

روزهای سهامداران است.
این موضوع پیش تر در گروه های خودرویی، 
ســیمانی و نیروگاهی دیده می شــد و این 
روزها بــه اوره ســازها نیز ســرایت کرده 
اســت. در این میان باید تاکید داشــت که 
بهبود تقسیم ســود نقدی نیاز بیش از ۴۰ 
میلیون سهامدار مســتقیم و غیرمستقیم 

سهام عدالت است.
در کنار این موضوع سیاســت و سیســتم 
پرداخت سود نیازمند بازبینی است؛ روش 
پرداخت به خوبی در حال تغییر به سیستم 
متمرکز پرداخت از طریق ســجام اســت 
که مشکلات عدیده ســهامداران را مرتفع 
خواهد ســاخت. اما در عین حال تغییرات 
در میزان ســود نقدی مصوب در مجمع و 
بر اســاس سیاست های ســهامدار عمده؛ 
می تواند به یک شوک در عملکرد شرکت ها 

منجر شود.
جملــه  از  هموار ســازی  سیاســت های 
پرداخت های مســتمر فصلــی می تواند به 
بهبود ســاختار جریان نقدی سهامداران و 
شــرکت ها کمک کند. در نهایت باید تاکید 
کرد که با ارائه راهکارهای مناسب و تدابیر 
لازم بــرای تمامی موارد مزبــور می توانیم 
شــاهد برگزاری مجامع پرشورتر و فعالیت 
بیشــتر ســهامداران در این جلسات مهم 

باشیم.

تجربه جدید
 سهامداران عدالت

سید فرهنگ حسینی- کارشناس ارشد بازار سرمایه
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 FATF چندی پیــش اجلاس عمومی 
برگزار شــد و پس از پایان این اجلاس 
بیانیه های مربوط به آن منتشــر شد. 
جدید ترین بیانیه منتشر شده از سوی 
گروه ویژه اقدام مالی درباره کشورهای 
با ریسک بالای سرمایه گذاری؛ از بدون 

تغییر ماندن این لیست حکایت دارد. 
در این بیانیه گفته شــده اســت که وضعیت 
لیست ســیاه نســبت به گزارش 21 فوریه 
ســال 2۰2۰ شاهد تغییری نبوده است و دو 
کشور ایران و کره  شمالی همچنان در لیست 
کشــور های پرخطر و با ریســک بــالا برای 

مراودات مالی به شمار می روند.
همچنین از دیگر تصمیمات مهم این سازمان 
باقیماندن پاکســتان در لیســت خاکستری
FATF   اســت. حضور ایران در لیست سیاه 
این سازمان؛ کشور را از برخی خدمات مالی 
در سطح بین المللی محروم کرده و هزینه ها و 
محدودیت های زیادی را بر تجارت و مراودات 

مالی کشور تحمیل می کند.
به همین دلیل یکی از مسائل مهم پیش  روی 
سیاســت خارجی و اقتصاد ایران در شرایط 

کنونی چگونگی مواجهــه با گروه ویژه اقدام 
مالی موســوم به )FATF( است. اگرچه بر 
کسی پوشــیده نیســت که برخی کشور ها 
می تواننــد از قوانین بین المللی پیگیر اهداف 
سیاســی  خود باشــند، اما راه جلوگیری از 
این مســأله انزوا نیســت؛ چراکه هزینه های 
ســنگینی را بر کشــور تحمیل کرده و راه را 
برای رسیدن کشــورهای خارجی به اهداف 
خود در به موضع ضعــف راندن ایران هموار 

می کند.
ایران نیز باید با حضــور فعال در این گروه و 
با تکیه بر ظرفیت تعامل با کشــورهایی که 
با ایران مــراودات مالی و تجاری گســترده 
 دارنــد؛ از این تنگنــای مالــی و اقتصادی 

بگریزد.
لیست سیاه؛ بدون تغییر

گــروه ویــژه اقدام مالــی در پــی برگزاری 
اجلاس  عمومی این ســازمان از بدون تغییر 
ماندن وضعیت لیســت ســیاه نسبت به 21 
فوریه ســال 2۰2۰ خبــر داد. مطابق بیانیه 
فوریه 2۰2۰ دو کشور کره شمالی و ایران در 
لیست کشــورهای پرخطر و با ریسک بالا در 

مراودات مالی شناسایی شــده اند و در واقع 
FATF  بــا این اطلاعیه بــه نهادهای مالی 
نسبت به تعامل مالی با این دو کشور هشدار 

داده است. 
این ســازمان با قراردادن کشور ها در لیست 
ســیاه اعلام می کنــد که این کشــور ها در 
زمینه هایی مانند مقابله با پولشــویی، مبارزه 
تامین مالی تروریســم و جلوگیری از تامین 
مالی گســترش تسلیحات هســته ای دارای 
نواقص جدی هستند و از کشور های عضو این 
ســازمان می خواهد تا مراقبت های لازم را در 

ارتباط مالی با این کشورها انجام دهند.
با شــروع پاندمی کرونا از فوریه سال 2۰2۰ 
فرآیند رسیدگی به پرونده کشورهای حاضر 
در لیســت سیاه متوقف شده است. به همین 
دلیــل آخرین وضعیــت اعلامی از ســوی 
FATF همان اطلاعیه 21 فوریه سال 2۰2۰ 
است. با این توصیف باید توجه داشت که این 
اطلاعیه لزوما منعکس کننده آخرین وضعیت 
ایران و کره شــمالی نیست. در سال 2۰۰1 و 
بعد از حادثه 11 سپتامبر؛ آنچه »تامین مالی 
تروریسم« خوانده شده است؛ در دستور کار 

جدیدترین بیانیه گروه ویژه اقدام مالی از عدم تغییر وضعیت ایران خبر داد:

FATF عدم تغییر جایگاه ایران در
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 FATF فعالیت های گروه ویــژه اقدام مالی
قرار گرفت. 

نظارت بر عملکرد شــبکه بانکی در ســطح 
جهانی و در ســطح کشــورها هــدف اصلی 
FATF محســوب می شــود. در بیانیه 21 
فوریه 2۰2۰ ذکر شــده که FATF بررسی 
پرونده ایران و خروج آن از لیســت ســیاه را 
بــه تکمیل برنامــه اجرایی این ســازمان و 
تصویــب کنوانســیون پالرمو و »مبــارزه با 
تامین مالی تروریســم« منوط کرده است و 
تــا زمانی که ایران اقدامــات لازم برای رفع 
نواقص شناســایی شــده در رابطه با مقابله 
با تامین مالی تروریســم را به انجام نرساند؛ 
این سازمان همچنان از تهدید سیستم مالی 

بین المللی از سوی ایران نگران است. 
بــا این تعاریف به نظر نمی رســد در صورت 
 FATF بررسی دوباره وضعیت ایران از سوی
تغییری در وضعیت ایران رقم بخورد و ایران 
از لیست ســیاه این سازمان خارج شود. بعد 
 FATF از اجرایی شــدن توافق هســته ای؛
در جولای ســال 2۰16 با صــدور بیانیه ای 
اعــلام کرد که با هدف ترغیب ایران به انجام 
اصلاحــات بانکی از جمله در زمینه مبارزه با 
پولشویی؛ به مدت یک  ســال تدابیر موسوم 
به »اقدامــات تقابلی« علیه ایران را به حالت 

تعلیق در می آورد.
پاکستان در لیست خاکستری ماند

گــروه ویژه اقدام مالی رســما اعلام کرد که 
وضعیت پاکســتان تغییری نکرده اســت و 
این کشــور همچنان در لیســت خاکستری 
ایــن ســازمان باقیماند. در یــک کنفرانس 
مطبوعاتی مســئولان   FATFاعلام کردند 
که دولت پاکستان پیشرفت چشمگیری در 
تقویت و کارآمد سازی سیستم های مقابله با 
تامین مالی ضد تروریسم داشته است و این 
عمدتــا به اجرای 26 مورد از 27 مورد برنامه 
اجرایــی برمی گردد که پاکســتان در ژوئن 

2۰1۸ متعهد شده بود تا آنها را اجرا کند.
ایــن ســازمان همچنین یک برنامه شــش 
ماده ای دیگر بــه منظور تعیین روند گزارش 
ارزیابی به اســلام آباد ارائه داده است. با این 
حال این اقدامــات FATF را مجاب نکرد تا 
این کشور را از لیست خاکستری خارج کند. 
این در حالی اســت که چندی قبل وزیر امور 
خارجه پاکستان گفت که پس از انجام تمامی 
الزامات تعیین شــده از سوی ناظر مستقر در 
پاریس؛ توجیهی برای نگه داشــتن پاکستان 
در لیست خاکســتری وجود ندارد. در فوریه 
سالجاری میلادیFATF  تصمیم گرفت که 
پاکستان را در لیســت خاکستری خود نگه 
دارد و چهــار ماه دیگر و تــا ژوئن 2۰21 به 
آن کشور فرصت داد تا برنامه عملیاتی کامل 

خود را تکمیل کند.
FATF  مواجهه ایران با

زمانی  که FATF یک کشور را در لیست سیاه 
قرار می دهد یا اعــلام می کند که »اقدامات 
مقابله ای« باید علیه آن کشــور اتخاذ شود؛ 
در واقع از اشخاص حقیقی وحقوقی کشورها 
نمی خواهد روابط تجاری خود را با اشــخاص 
حقیقی وحقوقی آن کشور به  طور کلی قطع 
کنند؛ بلکه از آنهــا می خواهند که تدابیری 
را به  منظور مدیریت ریســک معامله به  کار 
گیرند. این تدابیر گاه به قدری دشــوار است 
که طرف معامله را از انجام آن معامله منصرف 
می ســازد یا اینکه هزینه های اضافی تحمیل 

می کند.
 بانک هــا و به  طور کلی تمــام تجار چین و 
روسیه نیز از این قاعده مستثنی نیستند و اگر 
حاضر به انجام معامله باشــند؛ باید تدابیری 
برای کاهش و مدیریت ریسک معامله با تجار 

ایرانی اتخاذ کنند.
به نظر می رســد در صورت عدم همکاری از 
سوی ایران؛ وضعیت فعلی راهکار جایگزینی 
خواهد بود. یعنی علاوه  بر اینکه هزینه انجام 

تدابیر مضاعــف بر تجارت کشــور تحمیل 
می شــود؛ اطلاعات بیشــتری بــرای انجام 
معامله توســط  تجار ایرانــی باید در اختیار 

طرف معامله قرار گیرد.
در بســیاری از موارد طــرف معامله به هیچ 
قیمتــی حاضــر نیســت تبعــات معامله با 
ریســک بالا را بپذیــرد؛ بنابرایــن در این 
میــان بانک ها و تمام نهادهــای مالی ایرانی 
 هــر روز در صحنــه بین المللــی منزوی تر 

خواهند شد.
بایــد توجه داشــت که نقــش FATF  در 
نظام مالی جهان نــه یک محکمه یا دادگاه؛ 
بلکه سازمانی اســت که در واقع از کشورها 
می خواهــد که نظام پیشــگیری و مبارزه با 
پولشویی و تامین مالی تروریسم داخلی خود 
را بــه نحوی طراحی کنند که مؤثر و کارآمد 

باشد.
اگر کشوری بتواند هر چه بیشتر در این راستا 
اقدام کنــد؛ یعنی نظام مؤثرتر و کارآمدتری 
در کشــور خود برای پیشــگیری و مبارزه با 
این جرائم طراحی کند؛ یعنی ســطح بالایی 
از همکاری با FATF دارد و هر کشوری که 
نظام پیشگیری و مبارزه با پولشویی و تامین 
 FATF مالی تروریسم ضعیفی دارد؛ یعنی با

همکاری ندارد.
حال باید توجه کرد که ایجاد چنین نظام مالی 
بدون توجه به مســائل سیاسی و تحریم ها؛ 
امری زمان بر و نیازمند کار کارشناسی است 
و برخلاف تحریم ها که امکان برطرف شدن 
آنها در یک مدت چندماهه وجود دارد؛ حل 
مشــکلات اساسی شناسایی  شــده در نظام 
پیشــگیری و مبارزه با پولشــویی و تامین 
مالی تروریســم ممکن اســت که چند سال 
طول بکشــد و اینطور نیســت که به صرف 
تصویب دو کنوانسیون CFT و پالرمو شاهد 
 خروج ایران از لیســت ســیاه این ســازمان

 باشیم.
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دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس ایــران در مجمع عمومی 
عادی سالیانه شرکت ملی صنایع مس ایران 
با اعلام خبر خوب ســودآوری چشمگیر 
شرکت مس طی سه ماهه نخست سالجاری 
خطاب به سهامداران »فملی« گفت: طی سه 
 ماهه ســالجاری 9500 میلیارد تومان سود 
خالص در شــرکت ملی صنایع مس ایران 
اتفاق افتاد که بیانگر یک حرکت صعودی و 
شفاف و روشن برای مس و سهامداران این 

شرکت است.
به گــزارش مس پرس؛ دکتر ســعدمحمدی با 
بیان اینکه در همه حوزه های تولیدی طی ســه  
ماهه نخست سالجاری از برنامه جلوتر هستیم، 
گفت: اســتخراج مس در سالجاری 1۰ درصد از 
برنامه جلوتر اســت. وی افزود: تولید کاتد طی 
سه  ماهه نخست سالجاری نسبت به مدت سال 
گذشته ٩.5 درصد و تولید کنسانتره مس رشد 
۴ درصدی نســبت به مدت مشابه سال گذشته 

داشته است.

سرمایه گذاری 110 هزار میلیارد تومانی
 ظرف 4 سال آینده

دکتر ســعدمحمدی با تأکید بر اینکــه با اجرای 
پروژه های توســعه ای جزء 1۰ شرکت برتر دنیا در 
تولید مس می شــویم، گفت: ظرف ۴ سال آینده 
11۰ هــزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری جدید 
خواهیم داشــت و درآمد شرکت به ۴ میلیارد دلار 

ارتقاء پیدا خواهد کرد.
در حوزه زیرساخت های توسعه

 نگرانی وجود ندارد
دکتر ســعدمحمدی در خصوص زیربناها گفت: 
زیربناها یکی از اســتراتژیک ترین اصولی است که 
برای توســعه معادن باید مورد توجــه قرار گیرد. 
در همین راستا شــرکت ملی مس برای تهیه آب 
موردنیاز در پروژه آبرسانی از خلیج فارس به همراه 
گل گهر و چادرملو ورود کرده که فاز نخست آن در 
پایان سال گذشته اجرایی شد و آب خلیج  فارس به 

سرچشمه رسید.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در ادامه به 
پروژه های تولید برق اشاره کرد و افزود: برای تأمین 

برق موردنیاز دو نیروگاه تولید برق را راه اندازی کرده 
و در دستور کار داریم.

وی در توضیح بیشتر این پروژه ها خاطرنشان کرد: 
برای تأمین برق موردنیاز شرکت یک نیروگاه 5۰۰ 
مگاواتی متعلق به زیرمجموعه مس در سمنگان 
کرمان وجود دارد، اما برای پروژه های بعدی شرکت 
در آینده با همکاری ایمیدرو سرمایه گذاری برای 
نیروگاه بــرق ۸۰۰ مگاواتی )یک نیــروگاه 5۰۰ 
مگاواتی در کرمان و یک نیروگاه  3۰۰  مگاواتی در 

آذربایجان شرقی( در دستور کار قرار دارد.
کشف معدن مس سریدون

 خبری خوش برای سهامداران
دکتر سعدمحمدی خاطرنشان کرد: سال گذشته 
یک میلیارد تن ذخیره جدید مس کشــف شــد. 
همچنین معدن جدید سریدون نیز کشف شده که 
تا پایان سال ذخیره 1.5 میلیارد تنی آن قطعی و به 

طور رسمی اعلام می شود.
وی با اشــاره به اینکه تا پایان سال ذخایر قطعی 
کشــور به شــدت افزایش خواهد یافت، افزود: در 
سال ٩٩ به میزان 1۰۰ هزار متر حفاری کردیم که 

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در مجمع  عمومی عادی سالیانه عنوان کرد:

 سود ۹5۰۰ میلیارد تومانی » فملی« 
طی ۳ ماهه ۱۴۰۰
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در ســال 1۴۰۰ این عدد به 15۰ هزار متر افزایش 
می یابد. در همین راســتا طی ۴ ماهه اول امسال 
حدود ۴۴ هزار متر حفاری اکتشافی انجام دادیم و 
15 دستگاه حفاری خریداری کردیم. آخرین عمق 
حفاری انجام شده نیز به عمق 1 هزار 273 متر بوده 
است که در خردادماه انجام شد و  رکورد تاریخی در 

این زمینه محسوب می شود.
مدیرعامــل شــرکت ملی مــس با بیــان اینکه 
خوشبختانه ذخیره شرکت مس در سال گذشته از 
۸ میلیارد تن عبور کرده است، گفت: ۸7۰ میلیون 
تن ذخایر بین المللی مس خالــص بوده و ذخایر 
ایران بیش از ۴۰ میلیون تن مس خالص اســت و 

امیدواریم تا سال آینده به رتبه 6 جهانی برسیم.
رشد 88 درصدی فروش 

در سال 99 نسبت به سال 98
وی با اشاره به ثبت فروش ۴2 هزار میلیارد تومانی 
شرکت ملی مس برای نخســتین بار در سال ٩٩ 
گفت: در ســال ٩٩ رشــد فروش ۸۸ درصدی را 
نســبت به سال ٩۸ داشتیم.وی با اشاره به بازدهی 
سهام شــرکت ملی صنایع مس ایران در طول 15 
سال گذشته اظهار داشــت: سال ٩٩ ارزش سهام 
شرکت 2۸2 درصد رشد داشت و جزء شرکت های 
برتر بورسی قرار گرفت. به گفته دکتر سعدمحمدی 
ارزش بازار این شرکت در پایان سال گذشته به 272 

هزار میلیارد تومان رسید.
نشانه های اقتصادی 

حاکی از افزایش تقاضای مس است
وی با اشاره به رشد اقتصادی دنیا که در سال 2۰2۰ 
منفی 3.5 بوده است، این رقم را برای سال 2۰21 
مثبت ارزیابی کرد و گفت: این مهم نشاندهنده این 
است که دنیا بر ویروس کرونا غلبه کرده و شرکت 
ملی مس هم به  عنوان جزئی از اقتصاد کشور باید در 

این راستا هدفمند و با برنامه حرکت کند.
وی تصریح کرد: در ســال 2۰25 برای چین تولید 
1۰ میلیون و 556 هزار تن کاتد با ســهم 11.۴2 
درصدی پیش بینی می شود، اما سهم شیلی با توجه 

به کاهش عیار معادن آن به ۸.۸ درصد می رسد.
به گفته مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس؛ چین، 
ژاپن و کره  جنوبی 3 کشــور برتر تولیدکننده مس 
طی سال های 2۰2۰ تا 2۰25 با بیش از ۸5 درصد 

سهم آسیا خواهند بود.
دکتر سعدمحمدی ادامه داد: مصرف مس در چین، 
آمریکا و آلمان بالاســت؛ به همین دلیل می توان 

چین را بازاری مناسب برای ایران دانست.
مدیرعامل فملی اظهار داشت: با افزایش جمعیت 
جهان به بالای ۸ میلیارد نفر طی 15 سال آینده و 
افزایش سرانه مصرف؛ با افزایش تقاضا در بازارهای 

جهانی مواجه خواهیم شد.
وی در ادامه با اشــاره به سرانه مصرف فلز سرخ در 
دنیا اضافه کرد: ســرانه مصرف مــس در دنیا 3.2 
کیلوگرم به ازای هر نفر اســت که سالانه رشد ۰.5 
درصدی برای آن پیش بینی می شود. در سالجاری 

میلادی نیز مصرف از 5.22 میلیون تن در 2۰2۰ به 
میزان ٩.2۸ میلیون تن در 2۰21 می رسد.

دکتر سعدمحمدی همچنین با اشاره به افزایش تقاضا 
برای مس بیان کرد: تا سال 2۰5۰ سرمایه گذاری ۴ 
هزار میلیارد دلاری روی زیرساخت ها به  ویژه حوزه 
انرژی های تجدیدپذیــر صورت خواهد گرفت که 
نشان از تقاضای بالا برای مس خواهد بود. به گفته 
وی کشورهای همسایه ایران در زمینه انرژی های 
تجدیدپذیر سرمایه گذاری های بزرگی داشته اند؛ 
بنابراین در شــرکت ملی مس نیــز باید به دنبال 
سرمایه گذاری بر روی انرژی های تجدیدپذیر باشیم. 
دکتر ســعدمحمدی تصریح کرد: در سال 2۰1۸ 
سهم نفت از انرژی 37 درصد و برق 21 درصد بود، 
اما در ســال 2۰5۰ سهم نفت به 1۴ درصد و برق 
به ۴1 درصد خواهد رسید؛ بنابراین برای رسیدن 
به این هدف تنها مس اســت که می تواند به رشد 
صنعت برق در دنیا به دلیل خواص الکتریســیته 

کمک کند.
وی درباره ســرمایه گذاری های صورت گرفته در 
حوزه مس اظهار داشت: در حال حاضر در دنیا 1٩٩ 
پروژه سرمایه گذاری محتمل و ممکن روی مس در 
حال انجام است. در مجموع 1۰ میلیون و 6۰۰ هزار 
تن تولید جدید تا ســال 2۰31 اتفاق خواهد افتاد 
که کشور ما بخشی از این افزایش تولید را بر عهده 
خواهد داشت. بنابراین اگر همسو با اقتصاد بین الملل 

تنظیم نکنیم؛ عقب خواهیم افتاد.
وی تأکید کــرد: دنیا به دنبــال پروژه های بزرگ 
اســت، اما به دلیل وضعیت خوب مس پروژه های 
زیر 5۰ هزار تن هم موردتوجه اســت. پروژه های 
در دست اقدام کشــور شیلی مجموع هزینه های 

سرمایه گذاری نزدیک به 27 میلیارد دلار و مجموع 
مس محتوای قابل تولید 1 میلیون 22۸ هزار تن 
است؛ میانگین وزنی هزینه سرمایه بری نزدیک به 

22 هزار دلار برای هر تن است.
به گفته دکتر ســعدمحمدی در نتیجه این تغییر 
و تحولات است که مس یک عنصر استراتژیک از 
سوی اتحادیه اروپا اعلام شده و جزء ده اولویت اول 

سرمایه گذاری طی سال های پیش  رو است.
توسعه در صنعت مس

 همسو با تحولات عرضه وتقاضا در دنیا
وی بــا بیان اینکــه همه نشــانه ها و ارزیابی های 
اقتصادی حاکی از افزایش تقاضای مس است، به 
سرمایه گذاری های این شرکت اشاره کرد و گفت: 
شــرکت ملی صنایع مس در حال حاضر همسو با 
شرکت های بزرگ معدنی دنیا پروژه های زیادی را 
اجرا کرده است؛ به طوری  که ظرفیت کنسانتره ما 
در آینده ای نزدیــک به 2 میلیون و 3۰۰ هزار تن 
افزایش خواهد یافت و ظرف ۴ ســال آینده درآمد 
شــرکت به بیش از ۴ میلیــارد دلار افزایش پیدا 
می کند. دکتر سعدمحمدی تصریح کرد: با توجه 
به پیش بینی مؤسسات معتبر بین المللی اقتصادی 
مبنی بر افزایش تقاضای مس و رشد قیمتی این 
فلز طی سال های پیش رو؛ 2٩ پروژه توسعه ای در 
دستور کار شــرکت قرار گرفته است. مدیرعامل 
فملی با بیان اینکه شرکت ملی مس طی 1۰ سال 
آینــده 6۰۰ هزار تن کاتد مس تولید خواهد کرد، 
اظهار داشت: ظرفیت تولید کنسانتره از 1 میلیون 
و 1۰۰ هــزار تن به 2 میلیــون و 3۰۰ هزار تن و 
ظرفیــت ذوب به 6۰۰ هــزار تن و ظرفیت تولید 
معدنــی از 1۸۴ میلیون تن بــه 31۰ میلیون تن 
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)اســتخراج( افزایش می یابد. دکتر سعدمحمدی 
خاطرنشان کرد: ظرف یکسال آینده ۴۰۰ هزار 
تن به ظرفیت کنسانتره شرکت ملی مس اضافه 
می شــود که از لحاظ قیمتی 75۰ میلیون دلار 
به نرخ امــروز به درآمد شــرکت اضافه خواهد 
شــد. در مجموع بــا افتتاح طرح هــای مدنظر 
15 هزار میلیارد تومان به درآمدهای شــرکت 
اضافه خواهد شــد. به گفتــه وی با ریل گذاری 
و برنامه ریزی های صورت گرفته؛ شــرکت ملی 
صنایع مس روند صعودی خــود را طی خواهد 
کرد و روند رو به رشــد و صعــودی را به لحاظ 
درآمدی برای سهامداران به ارمغان خواهد آورد.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مــس ایران با 
بیان اینکه پــروژه درآلو تا پایان ســالجاری به 
بهره برداری می رسد، خبر داد: دره زار طی 3 ماه 
اول 1۴۰1 به بهره برداری می رسد و به ظرفیت 
کنسانتره اضافه می شود. در فلوتاسیون سرباره 
سرچشمه سرباره ها تبدیل به کنسانتره می شود. 
ما در خاتون آباد این مسئله را هم خواهیم داشت. 
به  زودی کارخانه فلوتاسیون جدید در میدوک 
افتتاح و خاک های کم عیار به کنســانتره تبدیل 
می شود. وی عنوان کرد: فلوتاسیون سرچشمه 
و سونگون تا بهار 1۴۰1 به بهره برداری می رسد 
که در کنار ســایر طرح ها  ظرف یکســال آینده 
حدود ۴۰۰ هزار تن به ظرفیت کنسانتره شرکت 
افزوده می شــود که با دلار 2۰ هزار تومانی؛ 15 
هزار میلیــارد تومان به درآمد شــرکت اضافه 
می شــود. علاوه بر آن طرح انتقال اسید مجتمع 
مس سرچشمه و خاتون آباد به بنادر صادراتی از 
طریق شبکه ریلی صورت می گیرد تا به اقتصاد 

کشور در کشاورزی هم کمک کنیم.
وی ادامه داد: پروژه ملی انتقال آب خلیج فارس 
به صنایع جنوب شرق کشور نیز توسط شرکت 
ملــی مس صــورت خواهد گرفــت. نزدیک به 
6 میلیــون مترمکعــب خاکبرداری بــرای فاز 

3 کنســانتره صورت گرفت و امســال عملیات 
اجرایــی آن صورت می گیرد. بــا ذوب، پالایش 
و اسیدســولفوریک در آذربایجان بازار ترکیه را 
تصاحب خواهیم کرد؛ امســال شاهد آغاز پروژه 
تولید کاتد در ســونگون خواهیم بود. همچنین 
کارخانه  آهک اهر افتتاح شد و کلنگ فاز دو هم 
زده شــده که کل نیاز آهک آذربایجان را تأمین 
خواهد کرد. مدیرعامل فملی تأکید کرد: در حال 
حاضر دنیا به ســمت معدنــکاری زیرزمینی در 
حرکت است. در همین راستا شرکت ملی مس 
نیــز پروژه معدن مس میــدوک را با عیار خوب 
برای آینده در دستور کار خود دارد که به صورت 

زیرزمینی خواهد بود.
رشد 12 درصدی تولید کاتد 

در سال »جهش تولید«
دکتر سعدمحمدی درباره تولید در شرکت ملی 
مس نیز افزود: در بخش تولید در ســال گذشته 
شرکت ملی مس موفق به ثبت رکورد تولید 2۸۰ 
هــزار و 2۸1 تن کاتد مس شــد که این رکورد 
برای اولین  بار در تاریخ شرکت ملی صنایع مس 

به ثبت رسید.
وی تصریــح کرد: درواقــع این رکــورد با 12 
درصد رشد نســبت به رکورد قبلی در سال ٩۸ 
به ثبت رســید. در تولید آند نیز با 16٫۸ درصد 
رشــد رکورد جدیدی نسبت به سال ٩۸ به ثبت 
رساندیم. 355 هزار و 611 تن آند تولید شد که 

اتفاق مهمی بود.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با بیان اینکه 
ایران با تولید 31۴ هــزار تن مس محتوی 1.5 
درصد تولید جهانی و ۰.7 مس پالایش  شــده را 
در اختیار دارد، گفت: این شرکت با دستیابی به 
بیشــترین استخراج سنگ سولفور به میزان 53 
میلیــون و ۴۸3 هزار تن در ســال ٩٩ به رکورد 
جدیدی دســت یافته است. دکتر سعدمحمدی 
افزود: ســال گذشــته بیش از 1۸۴ میلیون تن 

عملیات معدنی در شــرکت مس انجام شد. در 
تولید کنسانتره نیز با یک میلیون و 2۰۰ هزار تن 

موفق به ثبت رکورد شده ایم.
وی در پایان اضافه کرد: شرکت ملی صنایع مس 
ایران طی 5 دهه گذشته علاوه بر فعالیت تولیدی 
در حوزه مس و تولید کاتد مسی؛ طی سال های 
اخیر با راه اندازی دو طرح زیست محیطی کارخانه 
تولید اسیدسولفوریک در سرچشمه و خاتون آباد 
بــه ظرفیت تولید بیش از 1 میلیون و 5۰۰ هزار 

تن اسیدسولفوریک دست یافته است.
سود 280 ریالی فملی به ازاء هر سهم

بر اســاس ایــن گــزارش مجمع عمومی عادی 
سالیانه شرکت ملی صنایع مس برای سال مالی 
منتهی به 3۰ اسفند ٩٩ روز سه شنبه 2٩ تیرماه 
با حضــور ارکان مجمع از جمله هیات  رئیســه، 
ســازمان  نماینــدگان  عمــده،  ســهامداران 
بورس واوراق بهادار و حسابرس و بازرس قانونی 
در محل شرکت ملی صنایع مس ایران به صورت 
آنلاین و با رعایت کامل پروتکل های بهداشــتی 
برگزار شــد و پرداخت 2۸۰ ریال ســود به ازاء 
هر ســهم مورد تصویب حاضران قرار گرفت. بر 
اساس این گزارش دستور جلسه مجمع  عمومی 
عادی سالیانه شــرکت ملی صنایع مس شامل 
استماع گزارش عملکرد هیات مدیره برای سال 
مالی منتهی به 3۰ اســفند ٩٩، استماع گزارش 
حســابرس و بــازرس قانونی شــرکت در مورد 
حساب ها و عملکرد سال مالی مذکور، بررسی و 
تصویب ترازنامه و سایر صورت های مالی مربوط 
به این ســال، تصمیم گیری در خصوص ســود 
تقســیمی، انتخاب اعضاء هیات  مدیره، انتخاب 
حســابرس و بازرس قانونــی اصلی و علی البدل 
برای ســال مالــی 1۴۰۰ بود. علاوه بــر این با 
تصویــب مجمع  عمومی روزنامه کثیرالانتشــار 
»دنیای اقتصــاد« و روزنامه »جهان صنعت« به 
عنوان روزنامه رســمی شرکت ملی صنایع مس 

در سال مالی 1۴۰۰ انتخاب شدند.
همچنین مؤسســه حسابرســی ایران مشهود 
همچنان به عنوان حسابرس قانونی این شرکت 
انتخاب شد و شرکت مؤسسه دش و همکاران به 

عنوان علی  البدل مشخص شد.
در پایان این جلسه انتخاب اعضاء هیأت مدیره در 
دســتور کار قرار گرفت که بر این اساس سازمان 
توسعه ونوســازی معادن و صنایع معدنی ایران، 
مؤسسه صندوق بازنشستگی شرکت ملی صنایع 
مس ایران، شــرکت سرمایه گذاری صدر تأمین، 
شرکت فولادمبارکه و شــرکت سرمایه گذاری 
خراســان  جنوبی به  عنــوان هیأت مدیره جدید 

شرکت ملی صنایع مس ایران معرفی شدند.
شایان ذکر است، طبق اظهارنظر حسابرس بعد 
از نه ســال صورت های مالی شرکت در سال ٩٩ 

بند حسابرس نداشت.



35

14
00

اه 
ر م

 تی
-  6

2  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

سود قابل  توجه مجامع عمومی عادی سالیانه شرکت های چادرملو و گل گهر؛

کرسی فولاد مبارکه 
در بورس کالای ایران حفظ شد

پــس از برگــزاری مجمع عمومی عادی ســالیانه شــرکت های 
معدنی وصنعتی گل گهر و چادرملو سهامی عام برای سال مالی منتهی 
به 30 اسفند 99؛ سود قابل  توجهی در میان سهامداران این دو شرکت 
تقسیم شد و فولادمبارکه نیز موفق به حفظ کرسی خود در بورس 

کالای ایران شد.
بر اســاس این گزارش مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت معدنی وصنعتی 
گل گهر برای ســال منتهی به 3۰ اســفند ٩٩ با حضــور ۸۰.۸۸ درصدی 

سهامداران در سالن وزارت کشور برگزار شد.
امیرحسین نادری ریاست مجمع، آقایان مرتضی شبانی و محمدحسن صبوری 

به عنوان ناظران مجمع و دکتر زیدآبادی دبیر مجمع  بودند.
ایمان عتیقی مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی گل گهر در این مجمع گفت: 
در ســال ٩٩ حدود 15.3 میلیون تن کنســانتره و 12.2 میلیون گندله و ۴ 
میلیون آهن  آسفنجی تولید کرده است. در واقع  سال ٩٩ این شرکت سهم 

تولید ۴2 درصدی کنسانتره و 27 درصدی گندله را به خود اختصاص داد.
وی ادامه داد: طی 3 ماهه اول امسال نیز شرکت گل گهر 1۴ درصد رشد تولید 
و 22۰ درصد رشد فروش داشته است. همچنین گل گهر در سال ٩٩ بیش از 
2٩ هزار میلیارد تومان درآمد اصلی و 63 درصد دارایی شرکت و سود ناخالص 

تلفیقی نیز رشد 1٩2 درصدی داشته است.
عتیقی در ادامه افزود: شرکت گل گهر در بحث مزیت منطقه ای جزء محدود 

شرکت هایی است که در زنجیره فولاد انجام می دهد.
وی تصریح کرد: در شرکت  های زیرمجموعه هم ۴ درصد شمش را در دستور 
کار داریم. شرکت گل گهر در سال ٩٩ جزء شرکت هایی بود که بیشترین تولید 

کنسانتره و گندله را به خود اختصاص داد.  
به گفته وی شرکت های زیادی طی چند سال اخیر در مجموعه گل گهر ایجاد 

شدند که در 3 بخش تولید، زیرساخت و پشتیبانی تولید هستند.  
مدیرعامل گل گهر ادامه داد: همچنین ایجاد 2 نیروگاه در مجموعه گهر انرژی 
دیده شده است. تامین آب خلیج  فارس و شرکت توسعه عمران منطقه شرکت 

نیز در برنامه  های گل گهر تعریف شده است. 
به گفته وی گل گهر پنجمین شــرکت در بورس است و برای بازدهی کگل 
برنامه  های خوبی داریم که یکی از آنها طی۴۰ روز آینده انجام می  شود و گهر 

ترابر و جهان فولاد را به بورس وارد می کنیم.  
وی ادامه داد: همچنین مجوز معدن شــماره 3 جنوبــی از ایمیدرو گرفته 
شده اســت. تکمیل زنجیره فولاد و تامین سنگ، بهینه  سازی و تنوع تولید 
محصولات غیرفولادی نیز از دیگر برنامه های ما محسوب می شود.   عتیقی 
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گفت: درآمدهای عملیاتی گل گهر در ســال ٩٩ نسبت به سال ٩۸ به میزان 
125 درصد و ســود ناخالص 11۴ درصد رشد داشته است. همچنین سود 

عملیاتی این شرکت رشد 11٩ درصدی را به ثبت رسانده است.  
به گفته وی، در نهایت میزان ســود خالص به مقدار 1۴1.6۰3.2۸2 میلیون 
ریال شده که در مقایسه با ســال ٩۸ رشد 117 درصدی را به ثبت رسانده 

است.  
مدیرعامل گل گهر افزود: در بخش فروش نیز شرکت گل گهر رشد ٩ درصدی 
در مقایسه با سال ٩۸ داشته است؛ به این شکل که 2 درصد در فروش گندله 

و 36 درصد در کنسانتره رشد فروش به ثبت رسیده است.
تقسیم 130 تومان سود به ازاء هر سهم »کگل« 

امیرحسین نادری رئیس مجمع نیز گفت: شرکت معدنی وصنعتی گل گهر در 
شرایط ســخت تحریم یکی از دوره های طلایی خود را گذرانده است و این 
شرکت کارنامه مثبتی در مجموعه و زیرمجموعه های خود دارد؛ چراکه شرایط 
سختی در کشور داریم  و در کل مجموعه های گل گهر این افتخار را آفریدند.  

در پایان این مجمع برای هر ســهم کگل 13۰ تومان سود تقسیم شد که از 
این بابت 1۰۰۰ میلیارد تومان سود برای فولادمبارکه شناسایی شد. همچنین 
روزنامه های کثیرالانتشار دنیای اقتصاد و اطلاعات نیز به عنوان روزنامه رسمی 

در سال مالی 1۴۰۰ انتخاب شدند.
گل گهر در مجمع شــرکت بورس کالای ایران که انتخابات هیات  مدیره در 
دســتور کار آن قرار داشت؛ شرکت های فولادمبارکه، کارگزاری سی  ولکس، 
فولاد خوزستان، ذوب آهن، کارگزاری بانک کشاورزی، تامین سرمایه تمدن و 

تاپیکو به مدت 2 سال انتخاب شدند.
همچنین شنبه 12 تیرماه مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت معدنی وصنعتی 
چادرملو در ســالن تلاش پارک وی برگزار شد. در این مجمع که برای سال 
مالی منتهی به 3۰ اسفند ٩٩ با حضور ۸5.۴٩ سهامداران برگزار شد؛ حسین 
مدرس خیابانی به عنوان رئیس مجمع، امیرحســین نادری و محمدحسن 

صبوری به عنوان ناظران و ناصر تقی  زاده دبیر مجمع انتخاب شدند.
ناصر تقی زاده مدیرعامل شرکت چادرملو در این مجمع گفت: سال ٩٩ سال 
بسیار خوبی برای شرکت چادرملو بوده است؛ به طوری که تولید 22 درصد 
کنسانتره کشــور، ۸ درصد گندله و ۸.2 درصد شمش فولادی توسط گروه 
چادرملو به ثبت رسیده است. همچنین شرکت چادرملو با رشد 1٩ درصدی 

در تولید کنسانتره در سال ٩٩ رتبه دوم  را به خود اختصاص داده است .
وی افزود: در تولید گندله نیز رتبه پنجم )3 میلیون و 7۰۰ هزار تن( و رشد 
3 درصدی را به ثبت رســانده اســت. همچنین رشد 1.5 درصدی در تولید 
آهن  اسفنجی و رتبه چهارم را کســب کرده و شمش فولادی به میزان یک 

میلیون و 25 هزار تن تولید کرده است.  
به گفته وی شرکت چادرملو امسال تا به امروز رشد مناسبی داشته و برنامه 
3 میلیون تنی در قالب دو طرح 1.5 میلیون تنی را داریم که اسناد مناقصه 

آن آماده شده است.

تقی  زاده گفت: طی 3 ماهه اول امســال با فروش 1۰ میلیون تن محصولات 
شــرکت نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد فروش 16.5 درصدی داشته؛ 

همچنین حاشیه سود خالص به 66 درصد رسیده است.  
تقی  زاده افزود: شرکت چادرملو خوشبختانه طرح های متعددی در دستور کار 
دارد کــه از جمله آنها می توان به انتقال آب خلیج فارس و ســاخت کارخانه 
گندله ســازی اشاره کرد. همچنین اکتشافات زیادی در آنومالی  D1٩ انجام 
شــده و باطله  برداری آن در حال انجام است که امیدواریم 17۰ میلیون تن 
ذخیره جدید داشته باشیم. البته آنومالی  های مختلف  را برای بالا بردن ذخیره 

به کار می گیریم.
به گفته وی مشارکت و بهره  برداری در یک معدن با ظرفیت ۸۰۰ میلیون تا 
بالای یک میلیارد تن در استرالیا نیز در برنامه  های این  شرکت است تا از آن 

برای طرح های فولادی چابهار استفاده کنیم.  
تقی  زاده افزود: مشــارکت با آهن و فولاد غدیر، احداث کارخانه مگامدول با 
شرکت های توسعه معادن و فولادمبارکه و ... در اردبیل نیز از دیگر برنامه های 

چادرملوست.  
وی ادامه داد: این شــرکت سال گذشته تولید 11.2 میلیون تن کنسانتره و 
3.۸ میلیــون تن گندله را ثبت کرد و بــه بالاترین رکوردهای تولیدی خود 

دست یافته است.  
تقی زاده تصریح کرد: در زمینه تولید کنســانتره و گندله دو پروژه در دست 
اقدام داریم که شامل یک واحد چهار میلیون تنی کنسانتره و یک واحد پنج 

میلیون تنی گندله است. 
213 تومان سود به ازاء هر سهم »کچاد« تقسیم شد

به گفته مدیرعامل چادرملو این شرکت سال گذشته توانست بیش از 25 هزار 
میلیارد تومان درآمد داشــته باشد که در مقایسه با سال پیش از آن بیش از 

17۰ درصد رشد نشان می دهد.  
تقی  زاده افزود: طرح های جانبی دیگری نیز تعریف شده است که شامل طرح 
احداث دو نیروگاه خورشــیدی 1۰ مگاواتی در شهرستان بهاباد و شهرستان 
اردکان به ظرفیت کل 2۰ مگاوات، طــرح احداث کارخانه فروآلیاژها، طرح 
احداث کارخانه آجرنسوز، احداث کارخانه سرباره در مجتمع صنعتی، احداث 

کارخانه باطله در مجتمع معدنی و ... است.  
همچنین در پایان این مجمع به ازاء هر سهم 213 تومان سود تقسیم شد که 
حدود 12۰۰ میلیارد تومان سود نقدی نیز نصیب شرکت فولادمبارکه شد.  

گفتنی است مؤسسه حسابرسی وانیانیک تدبیر به عنوان حسابرس اصلی و 
مؤسسه حسابرســی دش و همکاران به عنوان حسابرس علی  البدل انتخاب 
شدند. همچنین روزنامه های کثیرالانتشار دنیای اقتصاد و جهان صنعت نیز به 

عنوان روزنامه رسمی در سال مالی 1۴۰۰ انتخاب شدند.
کرسی فولادمبارکه در بورس کالای ایران حفظ شد

بر اساس این گزارش روز یکشنبه 13 تیر ماه مجمع عمومی عادی سالیانه 
شرکت بورس کالای ایران در سالن رازی دانشگاه علوم پزشکی برگزار شد. 
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در این مجمع دکتر حامد ســلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران در 
خصوص عملکرد این شرکت در سال گذشته گفت: حجم و ارزش معاملات 
بازار فیزیکی بورس کالای ایران از تأســیس تا پایان ســال ٩٩ روند رو به 

صعودی داشته و در سال ٩٩ با رشد 33.۴ درصدی همراه شده است.
وی ادامــه داد: درآمــد حاصل از کارمزد معاملات در ســال ٩٩ به میزان 
3,53٩,۰٩۴ میلیون ریال بوده اســت که این عدد در ســال ٩۸ به مقدار 
1,331,617 میلیون ریال بوده و می بینیم که با رشد 165 درصدی همراه 
شده است. به گفته مدیرعامل بورس کالای ایران در زمینه جمع درآمدهای 
عملیاتــی نیز رقم 2,612,313 میلیون ریال بوده اســت که این عدد در 
ســال ٩۸ به مقدار 1,3۸1,۴27 میلیون ریال بوده و با رشد ۸٩ درصدی 
همراه شده است. دکتر سلطانی  نژاد نگاهی بر میزان سودهای حاصل شده 
در سال ٩٩ نیز داشــت و گفت: سود خالص بورس کالای ایران به مقدار 
2,736,61۰ میلیون ریال بوده اســت که در مقایسه با سال ٩۸ که عدد 
1,1۰1,1۸5 میلیون ریال به ثبت رسیده و با 1۴۸.5 درصدی همراه شده 
است. همچنین سود پایه هر ســهم نیز در سال ٩٩ به میزان 1۰٩5ریال 
بوده که در مقایســه با ۴3۰ ریال سال ٩۸ رشد قابل  توجه 15۴درصدی را 

به ثبت رسانده است.
وی تصریح کرد: در معاملات بازار فیزیکی طی سال های ٩۸ و ٩٩ مشاهده 
می کنیم که بیشترین درصد تغییرات مربوط به محصولات صنعتی ومعدنی 
بوده اســت؛ به این صــورت که از حجم ٩7۰1 هزار تن در ســال ٩۸ به 
1373۸ هزار تن رسیده و 171 درصد رشد داشته است. همچنین بعد از 
این دست از محصولات؛ حجم معاملات طلا رشد چشمگیر 157 درصدی 
داشــته و از 531 هزار تن به 675 هزار تن رســیده و در رتبه ســوم نیز 
محصولات پتروشیمی با تغییر٩6 درصدی از ۴615 هزار تن به 51۴2هزار 

تن  رسیده است.
مدیرعامل بــورس کالای ایران افزود: در مجمــوع می توان گفت که کل 
معاملات فیزیکی صورت گرفته در ســال ٩٩ با رشد 127 درصدی همراه 
بوده اند. در واقع در معاملات بازار فیزیکی در همه گروه ها به جز محصولات 
کشاورزی حجم معاملات با افزایش همراه بوده است؛ به طوری که می توان 
گفت طی سال ٩٩ بیش از 33 میلیون تن انواع محصولات به ارزش 3,126 
هزار میلیارد ریال معامله شده که به لحاظ ارزش از رشد 127 درصدی و 

به لحاظ حجم از رشد 27 درصدی برخوردار بوده است.
دکتر ســلطانی  نژاد همچنین در خصوص آمار محصولات صنعتی ومعدنی 
در ســال ٩۸ و ٩٩ نیز گفت: فولاد از لحــاظ ارزش 1٩5 درصد و از نظر 
حجم 36.۸ درصد تغییرات مثبت داشــته است. میزان معاملات صورت 
گرفته در ســال ٩٩ به مقدار 12۴3٩ هزار تن و بــه ارزش ۰۸3,1,3۰٩ 
میلیون ریال بوده و این اعداد به ترتیب در سال ٩۸ به میزان ٩۰٩1 هزار 
تن و ۴۴۴,۰5۸ میلیون ریال به ثبت رســیده  اند. وی ادامه داد: سنگ  آهن 
نیز به عنوان یکی از موادمعدنی مهم در صنایع فولادی کشور در سال ٩٩ 
به مقدار 5۰5 هزار تن معامله شــده و ارزش آن 6,٩61 میلیون ریال بوده 
اســت؛ در نتیجه می  توان گفت که به لحاظ حجم معاملات از رشد 33٩ 
درصدی و از لحاظ ارزش نیز 1۰12 درصد تغییر داشــته اســت. به گفته 
مدیرعامل بورس کالای ایران این شرکت در خصوص منابع تخصیص یافته 
بــا پروژه های مرتبط با راهبردهای خود مواردی مانند مشــتری مداری با 
رویکرد بهبود کیفیت در خدمات، توسعه نشان تجاری و ترویج کارکردها 
و فرهنگ سازی با رویکرد توسعه پایدار، توسعه و تنوع خطوط کسب وکار 
بورس کالا، تعمیق بازارهای موجود و توسعه دارایی های پایه جدید بر روی 
ابزارهای فعلی با رویکرد بازاریابی، توســعه متــوازن در تعامل با نهادهای 
حاکمیتی سیاســتگذار و نظارتی ضمن حفظ هویت مستقل بورس کالا، 
توسعه تعاملات و همکاری  ها با نهادهای مالی، توسعه و ارتقاء سیستم ها و 
روش ها را در دستور کار قرار داده است. گفتنی است در پایان مجمع مبلغ 

15۰ ریال به ازاء هر سهم سود نقدی بین سهامداران تقسیم شد.

دکتر هامونی مدیرعامل فرابورس ایران عنوان کرد:

ابلاغ معافیت  مالیاتی
 گواهی شراکت با هدف 

حمایت از کسب وکارهای نوپا 

مدیرعامل فرابورس ایران از معافیت مالیاتی گواهی شــراکت تامین مالی 
جمعی خبر داد و گفت: از این پس هر شخص حقیقی یا حقوقی که اقدام به 
نقل وانتقال گواهی شراکت تامین مالی جمعی کند؛ هیچگونه مالیاتی پرداخت 
نخواهد کرد. به گزارش فرابورس؛ دکتر امیر هامونی این اقدام را گام مهمی 
در راســتای پشتیبانی از تامین مالی کسب وکارهای کوچک و شرکت های 
نوپا و همچنین رفع موانع فعالان حوزه تامین مالی جمعی دانست و افزود: 
درآمدهای حاصل از ســرمایه گذاری در گواهی شراکت؛ برای صندوق های 
سرمایه گذاری و سایر سرمایه   گذاران نیز معاف از مالیات خواهد بود و از این 
محل صندوق های سرمایه گذاری مالیاتی پرداخت نمی کنند. به گفته وی 
علاوه بر این سود و کارمزد پرداختی حاصل از این گواهی ها جزء هزینه های 
قابل قبول مالیاتی محسوب خواهد شد و از این منظر نیز برای شرکت های 
کوچک متقاضی تامین مالی دارای مزیت است؛ چراکه شرکت های کوچک 
و طرح ها و پروژه هایی که نیاز به تامین مالی دارند؛ می توانند تا ســقف 1۰ 
میلیارد تومان از طریق تامین مالی جمعی اقدام به جذب سرمایه کنند. دکتر 
هامونی با توضیح این نکته که بر اساس ماده 7 قانون توسعه ابزارها و نهادهای 
مالی جدید تمامی درآمدهای حاصل از سرمایه گذاری در اوراق بهادار موضوع 
بند 2۴ ماده 1 قانون بازار اوراق بهادار و درآمدهای حاصل از نقل وانتقال این 
اوراق یا درآمدهای حاصل از صدور و ابطال آنها از پرداخت مالیات بر درآمد و 
مالیات بر ارزش افزوده معاف است، افزود: با شناسایی گواهی شراکت به عنوان 
نوعی از ورقه بهادار موضوع بند 2۴ ماده 1 قانون بازار اوراق بهادار؛ معافیت های 
مالیاتی شــامل این گواهی نیز خواهد شد. وی همچنین در خصوص زمان 
ابلاغ معافیت مالیاتی گواهی شراکت توضیح داد: با مساعدت ریاست سازمان 
امور مالیاتی و همچنین ریاست سازمان بورس واوراق بهادار؛ گواهی شراکت 
تامین مالی جمعی طی ابلاغیه شــماره 21۰/1۴۰۰/25 مورخ یکم تیر ماه 
1۴۰۰ مشــمول معافیت مالیاتی شد. مدیرعامل فرابورس ایران  با اشاره به 
اینکه بازار تامین مالی جمعی فرابورس ایران در بهمن  ماه سال ٩٩ با شروع 
جمع آوری وجوه برای دو طرح آغاز به کار کرد، اظهار داشت: تاکنون دو طرح 
در سکوهای دارای مجوز تامین مالی از فرابورس ایران موفق به تامین مالی 
شــده اند و یک طرح دیگر نیز در حال جمع آوری وجوه است. دکتر هامونی 
در پایان ابراز امیدواری کرد که با این معافیت اعطاء شده به متقاضیان تامین 
مالی جمعی و سرمایه گذاران طرح های فوق؛ شاهد رشد روزافزون تامین مالی 

جمعی و تقویت شرکت  های کوچک و نوپا باشیم.
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در مجمع عمومی عادی سالانه ذوب  آهن اصفهان مطرح  شد؛

ذوب آهن اصفهان با سودآوری بر مدار توسعه
مجمع عمومی عادی سالانه ذوب آهن اصفهان با حضور سهامداران، 
نمایندگان صاحبان سهام، اعضاء هیات مدیره و نماینده سازمان 
بورس واوراق بهادار تهران در تالار تشریفات و تالار آهن ذوب آهن 
اصفهان با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار شد. نمایندگان 
سهامداران عمده ذوب آهن  در جایگاه هیات رئیسه قرار گرفتند 
و سعید عبودی رئیس هیات مدیره شرکت صدر تامین ریاست 

مجمع را عهده دار شد .
مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این مجمع در 
ارائه گزارش هیات مدیره مربوط به عملکرد سال ٩٩ و برنامه های آتی این 
شــرکت گفت: سال ٩٩ سالی خاص و ویژه به لحاظ شیوع ویروس کرونا 
و محدودیت صادرات و واردات مواداولیه برای تمام کشورها بود، اما با این 
وجود طی ســال های ٩۸ و ٩٩ رشد ۴ و 5 درصدی و در مجموع دو سال 
رشــد ٩ درصدی را در تولید داشــتیم. وی با اشاره به دستاوردهای مهم 
شــرکت ذوب آهن اصفهان تاکید کرد: دریافت گواهینامه استاندارد ملی 
ایران برای تولید ریل ملی، رکورد تولید ریل به میزان 5۸ هزار تن با افزایش 
  ،6۰E1A12۸2 درصدی نسبت به سال ٩۸، طراحی و تولید سوزن ریل
طراحی و تولید ریل معدن  R1۸ در نورد 65۰، پذیرش ریل ملی در بورس 
کالا، انعقاد نخســتین قرارداد صادرات ریل و به کارگیری ریل در 6 محور 
راه  آهن کشور از جمله دستاوردهای ریلی ذب  آهن در سال ٩٩ بوده است.

تولید ریل؛ آغاز تولید محصولات با ارزش  افزوده بالا در ذوب  آهن 
مهندس یزدی  زاده در ادامه با بیان اینکه ذوب  آهن 1۰ درصد تولید فولاد 
کشــور را دارد که تولید آن مشابه 75 درصد سایر فولادسازان دنیاست، 
افزود: روش ســایر تولیدکنندگان فولاد کشور مشــابه معادل 5 درصد 
تولیدکنندگان فولادی دنیا با گاز است؛ بنابراین ذوب  آهن برای ماندن در 
گوی رقابت استراتژی تنوع  بخشی به تولیدات خود را در پیش گرفته است 
کــه تولید ریل؛ آغاز تولید محصولات با ارزش  افــزوده بالا بود و به دنبال 
آن محصولات دیگری همچون کلاف  های صنعتی، تکمیل ســبد ورق 

سازه  های فولادی، طراحی و تولید تیرآهن نیمه سبک و ... در دستور کار 
تولید قرار گرفت. وی به تنوع  بخشی محصولات در نورد65۰ اشاره کرد و 
گفت: همواره ذوب  آهن در نورد65۰ با ظرفیت مازاد مواجه بود که با ورود 
ریــل به این کارگاه؛ ظرفیت خالی را پر کردیم که همین موضوع موجب 
تکمیل ظرفیت، تنوع بخشی محصولات و کاهش ضایعات تولیدات شده 
است. مدیرعامل ذوب  آهن اصفهان با تاکید بر اینکه کمبود مواداولیه و لزوم 
تولید محصولات با ارزش افزوده بالا یکی از چالش های ذوب آهن اســت، 
تصریح کرد: امروز توسعه تیرآهن بال پهن در ذوب آهن ضرورت دارد. البته 
باید توجه داشــت که بیشترین حاشیه سود برای این شرکت به ترتیب 

مربوط به تولید ریل، سپس کلاف، آرک، تیرآهن و میلگرد ساده است.
وی در ادامه با اشــاره به بازســازی کوره  بلند شماره یک بعد از پنج سال 
توقف با اتکاء به توان داخلی شرکت و بومی سازی گفت: این اتفاق موجب 
افزایش ظرفیت تولید شــرکت به میزان ۸۰۰ هزار تن در سال و کاهش 
ریسک تولید ذوب آهن شده است. مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان با 
اشاره به بهبود وضعیت نقدینگی شرکت نسبت به 1۰ سال گذشته اظهار 
داشت: طی ســال گذشته سود شرکت به میزان 15هزار و ۸1٩ میلیارد 
ریال رسید که دلایل افزایش میزان درآمد و سود شرکت ناشی از تمرکز بر 
تولید، فروش محصولات صنعتی و محصولات با ارزش افزوده بالاتر، تمرکز 
شرکت بر صادرات به دلیل ارزش افزوده بالاتر، افزایش تورم و افزایش سطح 

عمومی قیمت هاست.
رشد 245 درصدی سودآوری 

شرکت های تابعه ذوب آهن در سال 99
وی یادآور شد: ذوب آهن شاهد رشد 2۴5 درصدی سودآوری شرکت های 
تابعه خود نسبت به سال ٩۸ بوده است. مهندس یزدی زاده با بیان اینکه 
با همت تلاشــگران ذوب آهن برای نخستین بار خروج از زیان انباشته 
پس از یک دهه در این شرکت اتفاق افتاده است، گفت: ذوب آهن طی 
یک دهه برای نخستین بار در سال ٩٩ به این نقطه رسید تا بتواند سود 
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را بین سهامداران توزیع کند. در همین راستا سال گذشته میزان سود 
5۰۰ میلیارد تومانی را پیش بینی کرده بودیم، اما به ٩7۴ میلیارد تومان 
سود قابل توزیع دست یافتیم. مدیرعامل ذوب  آهن اصفهان با اشاره به 
برخی دستاوردهای مهم این شــرکت گفت: تملک معادن زغالسنگ 
سوادکوه، تکمیل فاز نخســت پروژه انتقال پساب فولادشهر، طراحی، 
ساخت و نصب درهای فلکسیبل باطری 3 کک سازی در مسیر صنعت 
سبز، دستیابی به دانش فنی طراحی نسوز بدنه کوره  بلند برای نخستین 
بار در کشــور، افزایش ۴۰ هزار میلیارد ریالی حد اعتباری شــرکت در 
بانک ها، دریافت لوح تقدیر از بانک مرکزی و ... از جمله این دستاوردها 
بوده اســت. وی ادامه داد: یکی از عوامل تاثیرگذار بر تولید ذوب آهن؛ 
عدم تامین یک میلیون و 75۰ هزار تن ســنگ آهن بوده که تغییرات 
پیاپی در وزارت صمت در سال قبل یکی از عوامل اصلی آن بوده است. 
مهندس یزدی زاده درباره پروژه تزریق پودر زغال در کاهش مصرف کک 
گفت: کاهش هزینه  های ارز ناشــی از واردات کک، کاهش وابستگی به 
کک با توجه به محدود بودن ذخایر زغال و افزایش بهره  وری کوره  بلند 
از جمله دلایل تاکید بر اجرای این پروژه است. وی درباره دلایل تاخیر 
در اجرای این پروژه گفت: عدم اســتفاده از کارشناسان و شرکت های 
خارجی به دلیــل تحریم، عدم امکان بازدید و طــی کردن دوره   های 
آموزشی پرسنل در کشورهای دارای این تجهیزات، عدم وجود تجربه 
بهره برداری از این پروژه در کشــور، عدم امکان تثبیت شــرایط کاری 
در کوره بلندها به دلیل برخی مشــکلات در تامین مواداولیه باکیفیت 
و کم آبی از جمله دلایل این تاخیر است. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
در ادامه به برخی چالش های ذوب آهن اشاره کرد و افزود: خشکسالی، 
کمبود آب، عدم پایداری تامین موادآهن دار، قرار گرفتن ذوب  آهن در 
لیست تحریم ها، پایین بودن سرمایه در گردش، شیوع کرونا، ظرفیت 
پایین تولید زغال کشــور، تغییرات مداوم قیمت نهاده های تولید، عدم 
بهره مندی نیروگاه های شــرکت از گاز از جمله اصلی ترین چالش های 
این شرکت به شــمار می رود. به گفته مهندس یزدی زاده تغییر رژیم 

کوره بلند به سمت سایر موادآهن دار، خرید برق از بورس انرژی، افزایش 
تولید، کاهش مصرف کک، تملک معادن سنگ آهن، تکمیل پروژه های 
تامیــن آب، تولید محصول با ارزش افزوده بالاتــر، اصلاح قراردادهای 
خرید، افزایش موجودی مواداولیه، تــداوم صادرات محصولات به 22 
کشــور با وجود قرار گرفتن در لیســت تحریم ها، انتقال نماد ذوب از 
فرابورس به بورس، مدیریت هزینه های شرکت با اصلاح نرم های مصرف 
و ... از جمله برنامه های ذوب  آهن در ســال 1۴۰۰ است. وی ادامه داد: 
تداوم پروژه  های تصفیه پساب، تعیین تکلیف قطعی مطالبات سازمان 
تامین اجتماعی، تسکیل کنسرسیوم و کلنگ  زنی واحد تولید ورق های 
الکتریکی به ارزش ۴15 میلیون یورو از دیگر برنامه های این شــرکت 
در سالجاری محســوب می شود. مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان 
همچنین اظهار کرد: طی ســه ماهه نخست امسال تولید محصولات 
ذوب آهن به میزان 12 درصد در چدن ، 3 درصد در شمش و یک درصد 
در محصول اصلی رشد داشته است. وی گفت: به طور قطع اگر امسال 
ذوب  آهن محدویت های آبی را نداشــت؛ دســت  کم 5۰ هزار تن تولید 

محصولاتش بیشتر بود.
مصوبات مجمع

مصوبات این مجمع بدین شــرح است: صورت های مالی تلفیقی گروه 
و شــرکت ســهامی ذوب  آهن اصفهان )ســهامی عام( شامل صورت 
وضعیت  های مالی به تاریخ 3۰ اسفند ماه ٩٩ و صورت های سودوزیان، 
تغییرات در حقوق مالکانه و جریان  های نقدی برای سال مالی منتهی 
به ٩٩/12/3۰ با اکثریت آراء مورد تصویب مجمع قرار گرفت. با توجه 
به خروج ذوب آهن اصفهان از زیان انباشته برای اولین بار به سهامداران 
ســود تعلق گرفت و مقرر شد  که از محل سود قابل تخصیص ٩ هزار 
و 73۸ میلیــارد ریال به میــزان 35.۴ درصد معــادل 3 هزار و ۴۴۴ 
میلیارد ریال )به ازاء هر ســهم 56 ریال( به  عنوان سود سهام با رعایت 
مفاد اصلاحیه قانون تجارت به ســهامداران پرداخت شود. همچنین 
مؤسسه حسابرسی هوشیار ممیز به عنوان حسابرس مستقل و بازرس 
قانونی اصلی شرکت و مؤسسه حسابرسی تدوین و همکاران به عنوان 
حسابرس مستقل و بازرس قانونی علی البدل برای مدت یکسال انتخاب 
شدند. همچنین روزنامه  های دنیای اقتصاد و صمت جهت درج اطلاعیه 

و آگهی  های شرکت برای مدت یکسال تعیین شدند.

انتقال »ذوب« از فرابورس به بورس
به زودی نهایی می شود

مهندس یزدی زاده افزود: فرآیند انتقال نماد ذوب از فرابورس به بورس در حال 
انجام است و به زودی مراحل آن نهایی می شود.

مدیرعامــل ذوب  آهن اصفهان همچنین گفت: اگــر ذوب  آهن را برای واردات 
زغالســنگ خارجی آزاد بگذارند؛ از نظر کیفیــت و ارزش اقتصادی بازدهی 

بیشتری خواهد داشت.
مهندس یزدی زاده با تشــریح دلایل تمرکز این شــرکت بر صادرات شمش 
بیــان کرد: محدودیت در صادرات محصولات نهایی به دلیل تحریم ها و وضع 
تعرفه های ســنگین بر واردات محصولات نهایــی فولادی با عنوان حمایت از 
صنایع داخلی توسط سایر کشورها، تعدد کارخانه های نورد در کشور و رقابت 
منفی قیمتی آنها در بازار های هدف صادراتی به دلیل دسترســی به شــمش 
ارزان قیمت داخلی بســیار دشوار است. به همین دلیل بیشتر کشور ها تمایل 

دارند که تنها شمش فولادی را وارد کشور خود کنند تا محصولات نهایی.
مدیرعامل ذوب  آهن اصفهان در ادامه چالش های این شــرکت را عنوان کرد 
و گفت: بحران آب در اصفهــان، تحریم  ها، ویروس کرونا، محدودیت ظرفیت 
تولید زغالسنگ کشور، عدم تناسب قیمت گذاری زغالسنگ داخلی در مقایسه 

با زغالسنگ خارجی از چالش هایی است که این شرکت با آن مواجه است.
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مدیرعامل شرکت مبین انرژی خلیج فارس از 
نیتروژن و  شکسته شدن رکورد تولید بخار، 
آب خنک کننده مدار در شرکت مبین  طی ده 
سال  گذشته خبر داد و گفت: سودآوری مبین 
در ســال 99 به 40 هزار و 10 میلیارد و 437 
میلیون ریال رســید که 37 درصد بیشتر  از 

پیش بینی اولیه بود. 
به گــزارش روابط  عمومی شــرکت مبین انرژی 
ســالیانه  عادی  مجمع  عمومــی  خلیج  فــارس؛ 
شــرکت مبین با حضــور ارکان مجمع و حضور 
  ۸3,2 درصدی سهامداران با رعایت پروتکل های 
بهداشــتی در ســالن همایش گروه پتروشیمی 

خلیج فارس و به صورت برخط  برگزار شد. 
مدیرعامل شــرکت مبین انرژی خلیج فارس با 
بیان اینکه ســال موفقی در تأمین سرویس های 
جانبی مشتریان خود داشــتیم، گفت: در  سال 
٩٩ نه تنها در اکثر سرویس ها 1۰۰ درصد برنامه 
محقق شد که در بخار 17 درصد، در آب تغذیه 
دیگ بخار ٩ درصــد،  در آب خنک  کننده مدار 
بســته ۴ درصد و در آب بدون املاح و نیتروژن 

هر کدام سه درصد مازاد بر تولید داشتیم. 
مهــدی فرزانه همچنیــن از تحقق فروش 1۰۰ 
درصــدی ســرویس های جانبی مبیــن انرژی 
خلیج  فــارس خبر داد و گفت: ما توانســتیم در 
 آب شــیرین 3۸ درصد، بخار 1۴ درصد، هوای 
سرویس 13 درصد، آب تغذیه بخار 17 درصد، 
هوای ابزار دقیق و آب خنک   کننده مداربســته 

7 درصــد و نیتروژن ۴ درصد مــازاد بر فروش 
سرویس های جانبی بیش از برنامه داشته باشیم. 

وی عملکرد فروش مبین انرژی خلیج  فارس در 
سال ٩٩ بر اســاس نرخ های اصلاح شده را ۴۸ 
هزار و ۸7۸ میلیارد و ۸٩7  میلیون ریال عنوان 
کرد و افزود: این مقدار فروش 25 درصد بیشتر 
از بودجه اولیــه بود که 5 درصد افزایش فروش 
ناشــی از  افزایش تولید و 1٩,5 درصد افزایش 

فروش ناشی از افزایش نرخ بوده است. 
مدیرعامل مبین انرژی خلیج  فارس سود خالص 
محقق شده در ســال ٩٩ توسط این شرکت با 
لحاظ نرخ های جدید و افزایش تولید را   ۴۰ هزار 
و 1۰ میلیــارد و ۴37 میلیون ریال اعلام کرد و 
ادامه داد: این مقدار ســود 37 درصد بیشتر از 
پیش بینی اولیه بــود که 1٩  درصد این افزایش 
ناشی از تغییر نرخ ارز، 5 درصد ناشی از افزایش 
مقداری و 12 درصد ناشی از سایر اقدامات بوده 

است. 
وی در ادامــه به دســتاوردهای تولید مبین در 
ســال ٩٩ پرداخت و گفت: یکــی از مهمترین 
موفقیت هــای شــرکت در زمینه عــدم توقف 
 تولیــد و پایــداری تولید 1۰۰ درصــدی اکثر 
مصرف  کنندگان بوده اســت. در این سال در فاز 
یک شرکت های پتروشــیمی نوری،  پتروشیمی 
جم، پتروشــیمی پردیس و فرســا شــیمی و 
همچنیــن در فاز 2 شــرکت های پتروشــیمی 
مروارید، پتروشــیمی مهر، پتروشیمی  کاویان، 

بوشــهر،  پتروشــیمی  مرجــان،  پتروشــیمی 
پتروشــیمی انتخاب و پتروشیمی تخت  جمشید 
هیچگونه توقف تولیدی ناشی از قطع  یوتیلیتی 

شرکت مبین انرژی خلیج  فارس نداشتند. 
فرزانه تصریح کرد: به عنوان یک دستاورد مهم 
شــرکت مبین انــرژی خلیج فــارس در کاهش 
چشــمگیر توقف تولید مصرف  کنندگان  در سال 
٩٩ در مقایســه با پنج ســال گذشته رکورددار 
بوده اســت که نتیجــه ملمــوس آن پایداری 
و بیشــینه شــدن تولید در ســایر مجتمع های 

 پتروشیمی همجوار بوده است.
به طور کلی در ســال ٩٩ به استثناء چند مورد 
معدود قطع آب کولینگ ناشی از شکستگی خط 
لوله  GRP؛ هیچگونه توقف تولید دیگری ناشی 
از قطع سرویس های جانبی به دیگر شرکت های 
منطقه وارد نشــد که از نکات بسیار بارز  فعالیت 

تولیدی شرکت به  شمار می رود. 
وی همچنین تاکید کرد: شــرکت مبین انرژی 
خلیج فارس در میزان تولید بخار، نیتروژن و آب 
خنک کننــده مدار باز در ســال ٩٩؛  رکورد 1۰ 
سال گذشــته تولید این محصولات را شکسته 

است. 
تأمین مالــی مســتقیم ریالــی وارزی پروژه 
خلیج  فارس  آپادانا  پتروشیمی  متانول شرکت 
توســط مبین انرژی به عنوان  دارنده اکثریت 
ســهام این شــرکت به مبلغ 12 هزار و ۴1۸ 
میلیارد ریــال و مذاکره با بانک های تجارت و 
اقتصادنویــن و اخذ مصوبه  تخصیص 2۰ هزار 
میلیارد تســهیلات قابل افزایــش تا 3۰ هزار 
میلیارد به پروژه متانول شــرکت مبین انرژی 
خلیج فــارس، نهایی  کردن افزایش ســرمایه 
۸2 درصــدی ســهام مبیــن در مرجع ثبت 
شــرکت ها و بورس اوراق بهادار از محل ســود 
انباشــته، پیگیری مســتمر  موضوع تغییر در 
نحوه محاسبه و تعیین نرخ های سرویس های 
جانبی از شــورای رقابت و شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی که موجب  افزایش 2۰ درصدی 
نرخ های ابلاغی برای اعمال در سال ٩٩ نسبت 
به ســال ٩۸ شــد و حمایت از سهم »مبین« 
در بازار  سرمایه از طریق صندوق سبدگردانی 
بر اساس سقف حمایتی تعیین شده به تعداد 
1٩7 میلیون سهم خرید شده و فروش رفته از 

در مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت مبین انرژی مطرح شد؛

حمایت مبین از تولید داخل 
با ساخت بیش از ۱7۳ هزار قطعه
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 دســتاوردهای مالی این شرکت بود که فرزانه 
به آن اشاره کرد. 

وی همچنیــن درباره اجــرای پروژه های بهبود 
و توســعه ای شــرکت مبین انرژی در سال ٩٩ 
گفت: ساخت و راه  اندازی آب شیرین  کن هفتم 
 MED   توسط شرکت فن نیرو با ظرفیت تولید 
312 متر مکعب در ســاعت با هزینه پنج ونیم 
میلیون دلارو 35 میلیارد ریال، پیگیری،  تکمیل 
ســاخت و راه اندازی یک دستگاه بویلر 35۰ تن 
در ساعت، توسط شــرکت آذرآب با هزینه 13 
میلیــون دلار و 6۰ میلیاردریــال؛  در حالی که 
این پروژه به دلیل مشــکلات پیمانکار مربوطه 
حدود دو سال متوقف شده بود و با پیگیری های 
انجام شــده ایــن پروژه  فعــال و در اســفند 
3٩٩ بــه بهره برداری رســید. تعویض خطوط 
لوله های انتقــال آب خنک کننــده )آب دریا( 
پتروشــیمی های نوری،  پــارس و زاگرس ونیز 
  GRP  واحدهای تولید هــوای مبین انرژی، از
به کربن استیل به طول حدوداً سه  هزار و 5۰۰ 
متــر و با  هزینه فعلی بالغ بــر یک هزار و 1٩6 
میلیــارد ریال و همچنین اجرای طرح توســعه 
واحد آب  DM  و افزایش 2۰ درصدی ظرفیت 

 تولید واحد از مهمترین این پروژه ها بود. 
به گفتــه مدیرعامل مبین انــرژی خلیج فارس 
این شــرکت در حوزه خودکفایــی نیز یکی از 
پیشروترین شرکت های کشور به شمار  می رود؛ 
به گونه ای که طی ســال های گذشــته در این 
شــرکت 173 هــزار و 26 قلــم قطعات یدکی 
تولید شــده و همچنین هشت هزار و   32٩ قلم 
برای اولین بار در کشــور توسط این شرکت در 
سال گذشته ساخته شد و 33 هزار و 652 قلم 

قطعه در این شرکت در  سال گذشته در راستای 
خودکفایی ساخته شد. 

فرزانــه در پایــان گــزارش خود با اشــاره به 
اجرای طرح های توســعه ای توسط شرکت های 
پتروشــیمی مســتقر در فاز منطقــه پارس و 
 افزایــش نیاز شــرکت ها به یوتیلیتــی؛ از آغاز 
طرح هــای پژوهشــی و عملیاتی بــرای تأمین 
نیازهای این شــرکت ها توســط مبیــن انرژی 
 خلیج فــارس خبــر داد.  بعــد از قرائت گزارش 
 مدیرعامل ســهامداران به طرح ســؤالات خود 

پرداختند. 
مهمترین ســؤال مطرح شــده دربــاره فرمول 
قیمت گذاری سرویس های جانبی توسط شورای 
رقابت بود که افشار سرکانیان رئیس این  مجمع 
با اشــاره به مذاکرات متعدد صــورت گرفته با 
شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی و همچنین 
شورای رقابت و نقدهای جدی که به  این فرمول 
وارد است؛ این نوید را داد که هم شورای رقابت 
و هم شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی بعد از 
جلســات متعدد به نقایص  این فرمول پی بردند 
و امیدواری ها بــرای تجدیدنظر در این فرمول 
به طــور قابل ملاحظه ای افزایش یافته اســت. 
ضمن اینکه از شــورای  رقابت درخواســت شده 
اســت که این فرمول برای سال 1۴۰۰ تمدید 

نشود. 
وی البته تاکید کــرد که حتی با همین فرمول 
در سال 1۴۰۰ سود مبین انرژی خلیج فارس در 
حالت بدبینانه ۴2 درصــد و به احتمال  زیاد تا 

6۸ درصد افزایش پیدا می کند. 
سرکانیان همچنین خاطرنشان کرد: در صورت 
عــدم تغییر فرمول قیمت گذاری؛ دیگر شــاهد 

ســرمایه گذاری جدید و توسعه در  شرکت های 
ارائه دهنده ســرویس های جانبی به شرکت های 
تولیدی پتروشــیمی نخواهیم بود که این یک 
تهدید و چالش جدی برای  صنعت است و البته 
مسئولان به این مســأله پی برده اند و به دنبال 

رفع این نقیصه هستند. 
وضعیت پروژه متانول آپادانا از دیگر موضوعاتی 
بود که مورد ســؤال ســهامداران قــرار گرفت. 
مدیرعامل آپادانا در پاســخ به این ســؤالات از 
 بهره برداری و تولیــد تجاری آپادانا خلیج  فارس 
طی ســه ماهه دوم 1۴۰1 خبر داد و گفت: این 
پروژه 67,3 درصد پیشرفت دارد و با  تمهیدات 
اندیشیده شده برای تأمین اعتبارات و تجهیزات 
و… انشالله تابســتان سال آینده متانول آپادانا 
بــا 6۰ درصد ظرفیت آغاز بــه  کار می کند و تا 
تحقق ظرفیت 1۰۰ درصدی تــا پایان 1۴۰1 

آمادگی داریم. 
در ادامه مجمع گزارش حســابرس قرائت شد و 
صورت های مالی با اکثریت آراء به تصویب رسید 
و روزنامه دنیای اقتصاد به  عنوان روزنامه رسمی 
مصوب شــد.  همچنین بودجه مســئولیت های 
اجتماعی این شــرکت به میــزان 1۸1 میلیارد 

ریال مصوب شد. 
در پایان این مجمع ســود هر سهم به پیشنهاد 
سهامدار عمده یعنی شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فــارس و با تاکید بر اینکــه فارس  آماده 
تأمین مالــی موردنیاز احتمالــی برای تکمیل 
پروژه آپاداناســت و مشــکلی در این خصوص 
وجود ندارد؛ به میزان 1۸۰ تومان  مصوب شــد 
که از ســوم مرداد از طریق سامانه سجام برای 

سهامداران حقیقی واریز خواهد شد. 
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در مجمع عمومی عادی سالیانه پتروشیمی پارس مطرح شد؛  

 درآمد عملیاتی 26۳ هزار 
و 6۹۰ میلیاردی پتروشیمی پارس در سال ۹۹

 فروش ۹۹ از ۹۸ سبقت گرفت

شرکت  سالیانه  عادی  مجمع عمومی 
پتروشیمی پارس برای سال مالی منتهی 
به اســفند   99 با حضور ارکان مجمع و 
با  درصدی سهامداران  حضور 91.97 
رعایت پروتکل های بهداشتی در سالن 
همایش گروه  پتروشیمی خلیج فارس به 

صورت آنلاین برگزار شد. 
در این مجمع که به ریاست سعید محبی فرد 
برگزار شــد؛ مسعود حســنی مدیرعامل 
پتروشیمی پارس به ارائه گزارش عملکرد و 

دستاوردهای این  شرکت پرداخت. 
مدیرعامل پتروشیمی پارس در این مجمع 
با اشــاره به تحقق ٩5 درصــدی تولید به 
ظرفیت اسمی این مجتمع از افزایش فروش 
و ســودآوری پارس  خبر داد و گفت: درآمد 
عملیاتی پتروشیمی پارس 71 درصد بیشتر 
از سال قبل و سود عملیاتی 67 درصد بیشتر 

از سال مالی قبل  شده است. 

حسنی در ابتدا با اشــاره به شرایط سخت 
سال ٩٩ ناشی از کرونا که ایران و مشتریان 
خارجی این شــرکت به ویــژه در  چین را با 
مشــکلات تعطیلی و کاهش تولید مواجه 
کرده بود، گفت: در این سال پارس ۸5 هزار 
تن پنتان پلاس، 53۸ هزار تن  بوتان، 762 
هزار تن پروپــان و یک میلیون و ۴۸2 هزار 
تن اتان که 36 هزار تن بیشــتر از سال قبل 
اســت را در واحد استحصال  اتان تولید کرد 
و مجموع تولید این واحد 2 میلیون و ۸67 

هزار تن در سال ٩٩ بود. 
وی همچنین از تولید 562 هزار تن استایرن 
مونومر در ســال ٩٩ در پتروشیمی پارس 
خبر داد و گفت: محصول اســتایرن مونومر 
 پارس 1۰۰ درصد نیاز صنایع داخلی کشور 
را تأمیــن می کند و آغازگــر زنجیره ارزش 
کلیدی هزاران مصرف کننده بزرگ و کوچک 
صنایع پلاســتیک، لاستیک، عایق، ظروف 

غذا، لوله و... اســت و تأمین پایدار و مستمر 
آن برای صنایع داخلی بسیار حیاتی  است که 
توانسته ایم به مهم دست پیدا کنیم.  به گفته 
وی همچنین در سال گذشته 6۰۴ هزار تن 

اتیل بنزن در پارس تولید شده است. 
حســنی در ادامه به مقایسه تولید واقعی به 
ظرفیت اسمی صنایع شیمیایی پرداخت و 
گفت: متوسط این تولید در صنایع شیمیایی 
 دنیا ۸3 درصد، در آمریکا 76 درصد و شرکت 
پتروشیمی پارس ٩5 درصد است که نشان 

از وضعیت خوب تولید در این مجتمع  دارد. 
مدیرعامل پتروشــیمی پــارس در ادامه به 
ارائه گزارشــی از میزان فروش و سودآوری 
این مجتمع پرداخــت که حاکی از افزایش 
 چشمگیر نسبت به مدت مشابه سال مالی 

قبل بود. 
وی تصریح کرد: در ســال ٩٩ پتروشــیمی 
پارس موفق به فروش ســه میلیون و 5۸3 
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هزار و ۴2 تن انواع محصولات خود شــد  که 
2٩1 هزار و ۴3۸ تن از نظر وزنی بیشــتر از 
ســال قبل و همچنین 263 هــزار و 6٩۰ 
میلیارد و 661 میلیون ریال فروش  محصول 
از نظر ریالی شد که 1۰٩ هزار و ۴13 میلیارد 
و ٩7٩ میلیون ریال بیشتر از سال قبل مالی 

بوده است. 
به گفته حســنی علت افزایش فروش کل 
محصولات پارس علیرغم کاهش تولید در 
برخی محصولات؛ به فروش محصولات تولید 
 شــده در سال قبل از آن که یا روی آب و در 
کشــتی ها بود و یا در مخازن ذخیره شد؛ بر 

می گردد. 
وی درآمــد عملیاتی پتروشــیمی پارس 
در سال مالی گذشــته را 263 هزار و 6٩۰ 
میلیارد و 661 میلیــون ریال و 71 درصد 
بیشتر  از سال قبل از آن، سود ناخالص را 75 
هزار و ۴۴٩ میلیارد و 15۴ میلیون ریال و 
7۸ درصد بیشــتر از سال قبل از آن و سود 
 عملیاتی را 1۰۴ هزار و 1٩٩ میلیارد و ٩۰ 
میلیون ریال و 67 درصد بیشتر از سال مالی 

قبل عنوان کرد. 
مدیرعامل پتروشیمی پارس همچنین سود 
پایه هر ســهم در سال مالی ٩٩ را 2۰ هزار و 
371 ریال عنوان کرد که 1۰۴ درصد  رشــد 

نسبت به سال قبل از آن داشته است. 
وی همچنین به پروژه های در دســت انجام 
برای رفع تنگناهــای تولید در این مجتمع 
اشــاره کرد و گفت: بــا پروژه های مختلفی 
که  برای این مهم در واحد اســتحصال اتان 

برنامه ریزی شده و در حال انجام است؛ شاهد 
استمرار تولید و همچنین افزایش تولید به 
میــزان   75 هزار تن در ســال  خواهیم بود. 
همچنین با پروژه های اجرا شــده در واحد 
اتیل بنزن و استایرن منومر؛ استمرار تولید 
در 1۰۰  درصد ظرفیت اسمی و جلوگیری از 
کاهش تولید به میزان 7۰ هزار تن در سال 

محقق خواهد شد. 
حسنی همچنین پروژه های زنجیره ارزش 
ایــن مجتمع را واحــد تولیــد پروپیلن و 
پلی  پروپیلــن ) PDH & PP ( که موافقت 
اصولــی  وزارت نفت اخذ شــده و در مرحله 
واگذاری زمین و انتخاب لایسنســور است؛ 
واحد اتیــل بنزن و اســتایرن منومر دوم و 
زنجیره پایین   دستی استایرن منومر که در 
مرحله مطالعات امکان سنجی است و واحد 
شیرین  سازی و تفکیک پنتان پلاس که در 
مرحله مطالعات  امکان سنجی است، عنوان 
کــرد و افزود: به محض تخصیص زمین کار 
ساخت واحد تولید پروپیلن و پلی  پروپیلن را 
شروع  می کنیم و پیش بینی می شود که طی 

مدت چهار سال به بهره برداری برسد. 
وی همچنین با اشــاره به اجرای پروژه های 
مختلف در راستای سیاســت تولید داخل 
گفت: ایــن اقدامات موجــب صرفه جویی 
ارزی  چهــار میلیــون و 7۸۸ میلیــون و 
 631 یورویــی در پتروشــیمی  پــارس 

شده است. 
مدیرعامل پتروشــیمی پارس همچنین با 
پاسداشــت یاد و خاطره مرحوم شریفی کیا 

رئیس فقید  HSE  این شــرکت که در راه 
مقابله با  ویروس کرونا، حفظ سلامت کارکنان 
و مردم منطقه خود به این ویروس مبتلا شد 
و جان باخت، به دســتاوردهای این شرکت 
در  حوزه محیط زیســت اشاره کرد و گفت: 
پروژه ارتقاء سطح ایمنی واحد با پیشرفت ۴2 
درصدی در حال انجام است. پروژه های  بهبود 
ارزیابی  FALK  با پیشرفت 6۴ درصدی نیز 
در حال انجام است و این شرکت که به دلیل 
کسب رتبه صنعت سبز طی سال های   ٩۸ و 
٩٩ از معافیــت عوارض آلایندگی برخوردار 
بود؛ به دنبال کسب دوباره این رتبه در سال 

1۴۰۰ است. 
وی همچنین به ارائه گزارشی از اقدامات این 
شــرکت در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
پرداخت و از سهم 13 درصدی پتروشیمی 
 پارس معــادل ٩ میلیــارد و 36۰ میلیون 
تومان در اقدامات انجام شده توسط شورای 

راهبردی خبر داد. 
در ادامه مجمع گزارش حسابرس قرائت شد 
و صورت های مالی این شرکت با اکثریت آراء 

تصویب شد. 
همچنین روزنامه های دنیای اقتصاد و ایران 
به عنوان روزنامه های رســمی این شرکت 

تصویب شدند. 
در بخــش مســئولیت های اجتماعی نیز 
مجمع  عمومی با تخصیص بودجه 16 میلیارد 
تومانی به این شرکت موافقت کرد.  در پایان 
این مجمع با ســود 2 هزار تومانی به ازاء هر 

سهم پارس موافقت کرد. 
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عادی  مجمع عمومی   | مهرولــی  ماهر 
سالیانه فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش 
با حضور 90.36 درصد سهامداران همزمان 
به صورت حضوری و آنلاین در ســازمان 
مدیریت صنعتی برگزار شد و ضمن تصویب 
صورت  های مالی؛ به ازای هر سهم 470 تومان 
سود نقدی به سهامداران پرداخت کرد که از 
10 مرداد ماه به سهامداران پرداخت می شود. 
به گــزارش خبرنگار ما؛ دکتر حســین صبوری 
مدیرعامل شــرکت افق کوروش در این مجمع با 
ارائه گزارش عملکرد شــرکت و با تاکید بر اینکه 
حمایت از ســوپرمارکت های محلــی از اهداف 
شرکت بوده و هســت؛ گفت: سرمایه شرکت در 
ســال ۸۸ در حدود 1۰ میلیون تومان بود که در 
ســال ٩٩ به 3۰۰ میلیارد تومان افزایش یافت و 
افزایش سرمایه شــرکت از محل تجدید ارزیابی 
دارایی ها به 15۰۰ میلیارد تومان نیز در دســتور 

کار قرار دارد.
وی همچنین با اشاره به فروش خالص شرکت در 
سال ٩٩ نسبت به سال ٩۸ خاطرنشان کرد: رشد 
167 درصدی و رشــد سود خالص نیز در همین 
بازه زمانی 212 درصد بوده؛ این در حالی است که 
ســود خالص شرکت در سال ٩۴ مبلغ 3 میلیارد 
بوده که در ســال ٩٩ بــه 1.6۰۸ میلیارد تومان 
رسیده است. همچنین تعداد فروشگاه  ها در سال 
٩۴؛ 216 فروشگاه بوده که در سال ٩٩ به 256٩ 

رسیده است.
به گفته وی در خصوص نیروی  انسانی نیز در سال 
٩۴؛ 757 نفر در فروشــگاه ها فعالیت داشتند که 

ایــن عدد در حال حاضر بــه 1٩ هزار و 1٩5 نفر 
رسیده است.

دکتر صبوری در ادامه به برنامه های افق کوروش 
در ســال 1۴۰۰ اشــاره کــرد و گفت:  توســعه 
کانال های فروش، ارتقاء زیرســاخت های فناوری 
اطلاعات، رشــد توسعه نســبت به سال گذشته 
از طریق تقویت مکانیزیم هــا و بازوهای اجرایی 
موجود، تقویت مکانیزاســیون در حوزه انبارداری 
)با تدوین برنامه های بسیار خوب سعی داریم که 
دقت و سرعت بالایی در این زمینه داشته باشیم( 
و ارتقاء توان نیروی  انســانی با توجه به اینکه برای 
ارائه خدمات بهتر به مشــتریان، نیروی انســانی 
نقش بسیار مهم و کلیدی را ایفا می کند؛ از جمله 
برنامه هایی است که برای سالجاری در دستور کار 

شرکت افق کوروش قرار دارد.
به گفته وی تمرکز اســتراتژیک شرکت در سال 
٩٩ بر روی توسعه کانال های فروش، پالایش سبد 
کالا و تقویت زنجیره تامین، تقویت زیرساخت های 
فناوری اطلاعات، مدیریت بحران کالا و سرعت در 

صورت رسیدن به توسعه بوده است.
دکتر صبوری با تاکید بر اینکه توسعه فروشگاه ها 
یکی از نقاط قوت ما در بین رقبا و در سطح کشور 
محسوب می شــود، گفت: در ســال ٩۸؛ 2۰۰6 
فروشــگاه افق کوروش در سراســر کشور وجود 
داشت که این تعداد در سال ٩٩ به 256٩ فروشگاه 
و تا این لحظه به 27۰۴ فروشــگاه فعال افزایش 
یافته اســت و رسیدن به 35۰۰ فروشگاه تا پایان 

سال هدف ماست. 
مدیرعامل افق کوروش در ادامه با بیان اینکه این 

شرکت به عنوان اولین فروشگاه رتبه اول را در ارائه 
خدمات با فاصله نسبتا زیادی با دیگر رقبای خود 
داشــت، خاطرنشان کرد: کسب عنوان بزرگترین 
فروشگاه زنجیره ای کشور، رتبه 35 در بین 1۰۰ 
شــرکت برتر ایرانی به انتخاب سازمان مدیریت 
صنعتی، افزایش تعداد خریــد روزانه )76۰ هزار 
فاکتور در روز(، بهینه سازی تعداد اقلام کالایی در 
فروشگاه )2۸۰۰ کالا(، حضور در ۴6۰ شهر کشور 
و ... عملکرد این شرکت در سالی که گذشت؛ بوده 

است.
وی در ادامه به تورم موجود اشــاره کرد و گفت: به 
طور طبیعی اگر رشد 5۰ درصدی تورم را داشته 
باشــیم؛ قطعا در حوزه فروش به طور متوسط  و 
کلی در همه اقلام نیز حــدود 2۰ درصد افزایش 
قیمت ها را خواهیم داشت؛ چراکه قدرت خرید در 

روند صعودی تورم کاهش می یابد.
دکتر صبــوری در پایان در خصــوص اقدامات 
شــرکت در حوزه مسئولیت های اجتماعی بیان 
کــرد: افق کــوروش در حوزه مســئولیت های 
اجتماعی، کمک به سازمان های خیریه، مشارکت 
در امر درختــکاری و هزینه  کــرد 5۰ درصد از 
بودجه مصوب در مسئولیت های اجتماعی را در 

کارنامه خود دارد.
بر اســاس این گــزارش در مجمع عمومی عادی 
ســالیانه افق کوروش صورت های مالی شــرکت 
برای ســال منتهی به 3۰ اسفند 13٩٩ و گزارش 
فعالیــت هیات مدیــره مورد بررســی و تصویب 
حاضــران قرار گرفت. با موافقت حضار مؤسســه 
فراز مشــاور دیلمی پور به  عنوان بازرس قانونی و 
حسابرس شــرکت و بیات رایان به  عنوان بازرس 
علی البدل و روزنامه دنیای اقتصاد به عنوان روزنامه 
کثیرالانتشار جهت درج آگهی های شرکت تعیین 

شدند.
در ایــن مجمع پس از قرائت گزارش هیات مدیره 
برای ســال مالــی منتهی به اســفند ٩٩ و نظر 
حســابرس و بازرس قانونــی؛ صورت های مالی 
تصویب و بنا به پیشــنهاد هیات مدیره مقرر شد 
از 5۴22 ریال سود خالص محقق شده هر سهم؛ 
۴7۰۰ ریال سود نقدی معادل ۸7 درصد برای هر 
سهم توزیع شــود.همچنین با اکثریت آراء گروه 
صنعتی گلرنگ، گروه ســرمایه  گذاری کوروش، 
گــروه مدیریت صنعت خرده  فروشــی کوروش، 
گسترش گلپخش اول و گسترش گلرنگ پخش 
به مدت دو سال دیگر به عنوان اعضاء هیات مدیره 
این شرکت ابقاء شــدند. فروشگاه های زنجیره ای 
افق کوروش با سرمایه اسمی 3۰۰ میلیارد تومانی 

در بازار دوم معاملات بورس حضور دارد.

صبوری در مجمع عمومی عادی سالیانه فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش صورت گرفت؛

افق کوروش ۴7۰ تومان سود به سهامداران داد
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مجمع  عمومی عادی و فوق  العاده ســالانه 
شرکت آســان پرداخت پرشین با حضور 
۸7 درصــد از ســهامداران همزمــان به 
صــورت حضــوری و برخط و بــا رعایت 
پروتکل  های بهداشــتی در محل شرکت 

آسان پرداخت برگزار شد.
به گــزارش خبرنگار مــا در این مجمع 
صورت هــای مالی شــرکت برای ســال 
منتهــی بــه 13٩٩/12/3۰ و گــزارش 
فعالیــت هیات  مدیــره مورد بررســی و 
تصویــب مجمع قرار گرفــت و در نهایت 
بــا پرداخت ۸۰ ریال ســود نقدی به ازاء 
هر ســهم به ســهامداران موافقت شــد. 
همچنین افزایش سرمایه شرکت از مبلغ 
265 میلیارد تومان به مبلغ 555 میلیارد 
تومان مورد تصویــب حاضران در مجمع 

قرار گرفت.
محمدرضا اسکندریون مدیرعامل شرکت 
آســان پرداخت در ابتدای این مجمع به 
قرائت گزارش عملکرد شــرکت پرداخت 
و در خصوص پروژه و اقدامات اپلیکشــن 
آپ در سال ٩٩ چنین توضیح داد: تحول 
ساختاری )برون سپاری فنی، اضافه کردن 

مدیــران ســرویس در ســاختار جدید، 
سرویس های  نگهداشت  پروژه(،  مدیریت 
موجود )تحلیل و اولویت بندی پورتفولیوی 
ســرویس ها، تدوین طرح تجــاری برای 
همــه ســرویس  ها، برنامه ریــزی درباره 
اقدامات هر ســرویس(، درآمدزایی )عقد 
قرارداد با تمامی تامین کنندگان سرویس 
و شناســایی درآمد از همه ســرویس ها، 
جذب پذیرنده و درآمدزایی از کیف پول(، 
)افزایش  به ســرویس ها  اقدامات مربوط 
بانک هــای ســرویس موجــودی، پروژه 
قبض مــن، آپ بدون اینترنــت(، بهبود 
اپلیکشن،  تجربه کاربران )طراحی جدید 
پیاده ســازی آپ،  مشــتریان   باشــگاه 
web engage برای تمام ســرویس ها 
با هــدف بهبــود فرآیندهــای ارتباط با 
مشــتریان در بســتر اپلیکیشن از جمله 
طرح ها و پروژه هایی بود که در ســال ٩٩ 

توسط این شرکت انجام شده است.
وی در ادامه افزود: چشــم انداز شــرکت 
آســان پرداخت پرشــین تبدیل شــدن 
به مجموعــه ای از مــورد اعتمادترین و 
با  پرداخت  برندهای صنعــت  نوآورترین 

ارائه بهترین، بــه روزترین و متنوع ترین 
خدمات به مشــتریان در بازارهای مورد 

فعالیت بوده است.
مدیرعامل شرکت آسان پرداخت پرشین 
افزود: این شــرکت با 12 درصد از سهم 
تراکنش های صنعت پرداخت؛ در موقعیت 

چهارم در بین سایر شرکت ها قرار دارد.
وی همچنین گفت: آسان پرداخت از نظر 
تعداد تراکنش  های پرداخت قبض و خرید 
شارژ با 25.5۸ درصد سهم توانسته رتبه 
اول را در بیــن شــرکت های پرداخت به 

دست بیاورد.
مدیرعامل »آپ« روند فروش شرکت در 
ســال ٩٩ را مبلغ 62۰۰ میلیارد تومان 
اعلام کرد و گفت: این رقم با رشد خوبی 
همراه بوده اســت. همچنین درآمدها نیز 
طی چند ســال اخیر به طور متوسط 23 

درصد رشد داشته است.
ایــن  در  مــا  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
اطلاعات  روزنامــه  همچنیــن  مجمــع 
کثیرالانتشــار  روزنامــه  عنــوان  بــه 
 جهــت درج آگهی های شــرکت تعیین 

شد.

»آپ« 8۰ ریال سود تقسیم کرد
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معصومه صالحــی | تفاهمنامه همکاری 
صنایع  گسترش ونوسازی  سازمان  میان 
خودروسازی  شرکت های  )ایدرو(،  ایران 
و  بنیاد شهید  با  و ســایپا  ایران خودرو 
وزارت  بانک مرکزی در  و  ایثارگران  امور 
صنعت، معدن و تجارت با حضور مهندس 
علیرضا رزم حسینی وزیر صمت، مهندس 
محســن صالحی نیا معاون وزیر صمت، 
امور  بنیاد شهید و  سعید اوحدی رئیس 
ایثارگران و نیز سرپرست بانک مرکزی به 

امضاء رسید.
به موجب این تفاهمنامه هماهنگی و همکاری 
در واگذاری 3۰ هزار دستگاه خودرو به صورت 
اقســاط پنج ســاله به جانبازان، خانواده های 
معظم  شهدا و مدافعان حرم توسط دو شرکت 
خودروســازی ایران خودرو و ســایپا با هدف 
تســهیل در تــردد جانبــازان و خانواده های 
معظم شــهدا صورت خواهد گرفت.بر اساس 
این گزارش سهم گروه صنعتی ایران خودرو از 
مجموع خودروهای تحویلی 1۸ هزار دستگاه 
از شــش محصول پر فروش شامل پژو 2۰6 
تیــپ دو، پــژو پارس TU5، ســورن پلاس، 
رانا پــلاس، دنا پــلاس اتوماتیک و ســمند 

ال  ایکس است.

عرضه 30 هزار دستگاه خودرو به مشمولان 
واجد شرایط معرفی  شده

 از سوی بنیاد شهید
مهندس محسن صالحی نیا معاون وزیر صنعت، 
معــدن و تجارت و رئیــس هیات عامل ایدرو در 
مراســم امضاء تفاهمنامه همکاری میان ایدرو و 
شرکت های خودروساز با بنیاد شهید در راستای 
اجرای بند »ز« تبصره »7« قانون بودجه 1۴۰۰ 
گفت: بر اساس این تفاهمنامه ایدرو هماهنگی و 
اقدامات لازم برای تامین 3۰ هزار دستگاه خودرو 
از محصولات ایران خودرو و ســایپا به مشمولان 
واجد شرایط معرفی  شده از سوی بنیاد شهید را 

انجام خواهد داد.
 وی در ادامه افزود: ایران خودرو حداقل 1۸ هزار 
دستگاه و سایپا حداقل 12 هزار دستگاه را تامین 
خواهند کرد. مهندس صالحی نیا همچنین تصریح 
کرد: ایدرو بستر لازم برای تحویل خودرو حداکثر 
ظرف یک ماه پس از واریز وجه توســط متقاضی 
از طریق دو شــرکت خودروسازی ایران خودرو و 
سایپا را فراهم می کند. رئیس هیات عامل ایدرو 
همچنین اضافه کرد: تشــخیص و معرفی افراد 
واجد شرایط برای بهره مندی از خودرو بر عهده 
بنیاد شهید است و مبنای قیمت محصولات نیز 
قیمت مصوب اعلامی از سوی مراجع ذیصلاح در 

زمان عرضه خودروهاســت. مهندس صالحی نیا 
هدف از این تفاهمنامه را تسهیل در تردد جانبازان 
و خانواده های معظم شهدا دانست و گفت: بر این 
اساس همکاری و هماهنگی لازم برای واگذاری 
خودرو به جانبازان، خانواده های معظم شــهدا و 
مدافعان حرم توسط دو خودروساز بزرگ کشور 

ایران خودرو و سایپا را انجام خواهیم داد.
 وی این تفاهمنامه را در راســتای اجرایی شدن 
بند »ز« تبصره»7« قانون بودجه 1۴۰۰ دانست 
و تصریح کرد: تلاش های لازم برای ایجاد شرایط 
موردنیاز جهت تحقق تسهیلات بانکی و واگذاری 

خودرو به صورت اقساطی انجام خواهد شد.
عملیاتی شدن واگذاری خودرو به جانبازان 

و خانواده شهدا پس از 10 سال
ســعدی اوحدی معاون رئیس  جمهور و رئیس 
بنیاد شــهید و امور ایثارگران نیز در این مراسم 
گفت: این تفاهمنامه  در راستای اجرای بند »ز« 
تبصره »7« قانون بودجه 1۴۰۰ است و موضوع 
این بند بیش از 1۰ سال است که بر زمین مانده 

و عملیاتی نشده است.
وی در ادامــه افزود: این تفاهمنامه در راســتای 
هماهنگی و همــکاری در واگــذاری خودرو به 
جانبازان، خانواده های معظم شــهداء و مدافعان 
حرم توسط دو خودروساز ایران خودرو و سایپا ارائه 

مهندس مقیمی مدیرعامل ایران خودرو اعلام کرد:

تولید ۱2۰ هزار دستگاه خودروسواری 
از ابتدای سالجاری

»تارا« ظرف چند روز آینده به بازار عرضه خواهد شد
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می شــود. وی ادامه داد: اطلاع رسانی و شناسایی 
جانبــازان، خانواده شــهدا و ایثارگران متقاضی 
برای بهره مندی از خدمات مندرج در تفاهمنامه 
بر عهده بنیاد شهید است. رئیس بنیاد شهید و 
امور ایثارگــران اضافه کرد: این بنیاد کار معرفی 
ایثارگران واجد شرایط به شرکت های ایران خودرو 
ســایپا را انجام می دهد و پرداخت ثمن خودرو 
توســط ایثارگران و یا تامین کننده تسهیلات از 

تعهدات بنیاد است.
تحقق یکی از مطالبات جدی

 جامعه ایثارگری
اوحدی گفت: خودروها بر اساس برنامه زمان  بندی 
شده تحویل داده می شــوند و خانواده شهداء بر 
این اساس اولویت بندی می  شوند. وی همچنین 
تصریح کرد: این موضوع یکی از مطالبات جدی 
جامعه ایثارگری بوده که شکر خدا محقق شده 
است. رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران اضافه 
کرد: اقساط واگذاری پنج  ساله است و امیدواریم 
که پیگیری های لازم با تعامل بانک مرکزی در این 

راستا انجام شود.
برنامه پیش بینی شده برای تولید چهار برابر 

عملکرد سال گذشته خواهد بود
مهندس فرشاد مقیمی مدیرعامل گروه صنعتی 
ایران خــودرو نیز در این مراســم از آغاز اجرای 
تعهدات خودرو »تارا« ظرف روزهای آتی خبر داد 
و گفت: »تارا« با گیربکس اتوماتیک در شهریور 
ماه تحویل مشــتریان خواهد شــد. وی ضمن 
تکریم مقام شــهدا و جانبازان و بزرگداشت روز 
شهدای هفتم تیر؛ به رشد 22 درصدی تحویل 
خودرو به مشــتریان از ابتدای سالجاری تا هفته 
نخست تیر ماه نسبت به مدت مشابه سال قبل 
اشاره و عنوان کرد: از ابتدای امسال حدود 12۰ 
هزار دستگاه خودروسواری در ایران خودرو تولید 
شده اســت. وی با اشــاره به افزایش دو برابری 
تولید خودرو تجاری نیمه سنگین و سنگین در 
سالجاری نسبت به ســال قبل افزود: از ابتدای 
امســال تا روز هفتم  تیرماه هزار و 132 دستگاه 
خودرو سنگین و تجاری با افزایش چهار برابری 
محصولات داخلی تولید شــد؛ در حالی که این 
عدد در مدت مشابه سال گذشته 611 دستگاه 
بوده است. بر همین اساس برنامه پیش بینی شده 
برای تولید سال 1۴۰۰؛ حدود چهار برابر عملکرد 
سال گذشته خواهد بود. مدیرعامل گروه صنعتی 
ایران خودرو با اشاره به رشد تولید در خودروهای 
باری و مسافری بیان کرد: از زمان شروع نهضت 
داخلی سازی قطعات و آغاز تولید اتوبوس؛ تولید 
ایــن محصول را از 5۸ هزار یــورو ارزبری به ۴۴ 
هزار یورو رســاندیم و در سال 1۴۰۰ نیز برنامه 
کاهش این میزان به 33 هزار یورو را هدف گذاری 
کرده ایم که تا به امروز توانستیم حدود 13 میلیون 
یورو از این رقم را محقق کنیم. وی با اشــاره به 
ظرفیت و توانمندی ایران خودرو دیزل در تامین 

خودروهای حمل ونقل عمومی ابراز امیدواری کرد 
که ایران خودرو بتواند نیازمندی های کشور در این 
حوزه را مرتفع کنــد. به گفته مهندس مقیمی 
تولید انبوه گیربکس نیمه اتوماتیک از شــهریور 
ماه  و همزمان با هفته دولت آغاز خواهد شــد و 
خودروی مجهز به این گیربکس نیز از آبان ماه به 

مرحله تولید خواهد رسید.
تمرکز ایران  خودرو داخلی  سازی

 قطعات برای مقابله با تحریم هاست
در همین راســتا گروه صنعتــی ایران خودرو در 
راستای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و توسعه 
استقلال صنعتی کشــور؛ همچنین تفاهمنامه 
همکاری با یکی از سازندگان مطرح در شهرستان 
محلات برای تولید شیشــه ضد آفتاب )سولار( 
با ســرمایه  گذاری بیــش از ۴۰ میلیــون دلار 
به امضاء رســاند.  این تفاهمنامه در ســفر یک 
روزه مدیرعامــل گروه صنعتــی ایران خودرو به 
اســتان مرکزی با حضور نماینده مردم محلات و 
دلیجان در مجلس شورای اسلامی، معاون استاندار 

استان مرکزی و فرماندار محلات به امضاء رسید.
در  دلیجــان  و  محــلات  مــردم  نماینــده 
مجلس شورای اســلامی در مراســم عقــد این 
تفاهمنامه گفت: گام های ایران خودرو در مسیر 
نهضت داخلی سازی قطعات و کاهش وابستگی ها 

و ازربری محصولات قابل تقدیر است.
علیرضا سلیمی خاطرنشــان کرد:  با امضاء این 
تفاهمنامه با همکاری بخش خصوصی در آینده 
نزدیک از واردات شیشــه سولار بی نیاز خواهیم 
شــد. وی در ادامــه افزود: دغدغــه مدیرعامل 
ایران  خودرو خودکفایی و استفاده از توان داخلی 
اســت و تاکنون ثابت کرده است که اگر کشور 
به نیروی جوان اعتماد کند؛ منشــاء تحولات در 

صنعت و اقتصاد خواهیم بود.  
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه تعلل باعث عقب ماندگی خواهد شد، افزود: 
ایران خودرو با مدیریت جهادی و با اســتفاده از 
ظرفیت های داخلی در شــرایط سخت تحریمی 
توانســت محصولات جدید و مشتری پسندی را 
طراحی و تولید کند. محمدرضا ناظری فرماندار 
محلات نیز در این مراسم تصریح کرد: با همراهی 
گروه صنعتی ایران خودرو؛ چرخ توسعه صنعتی در 

این شهرستان روند پرشتابی خواهد یافت.  
وی در ادامه افزود: امضاء این تفاهمنامه و استفاده از 
توان داخلی از سوی ایران  خودرو اقدامی ارزشمند 
در راستای ایجاد فرصت های شغلی است. ناظری 
تاکید کرد: ظرفیت های صنعتی ومعدنی خوبی در 
استان و شهرستان وجود دارد و امیدواریم که این 

همکاری ها ادامه دار باشد.
مهنــدس مقیمی نیز در مراســم امضــاء این 
تفاهمنامه گفــت: ایران خودرو آمــاده هرگونه 
همکاری با شــرکت های قطعه ساز استانی برای 
تولید قطعات با استاندارد و کیفیت بالا در راستای 

تامین نیاز خطوط تولیدی خود است.  
وی افزود: تمرکز ایران خودرو بر داخلی ســازی 
قطعات موردنیــاز با هدف رشــد اقتصادی در 
صنعت خودرو، صرفه جویی ارزی و مقاوم سازی 
تولیــد در برابر تحریم هاســت. مدیرعامل گروه 
صنعتــی ایران  خودرو با تاکید بر اینکه ســالانه 
یــک میلیون ونیم  متر مربع شیشــه موردنیاز 
ایران خودرو است، گفت: استفاده از ظرفیت های 
داخلی، کاهش ارزبری و افزایش اشتغال از ثمرات 
این تفاهمنامه خواهد بود. مهندس مقیمی با بیان 
اینکه در بازدید قبلی از اســتان مرکزی اقدامات 
خوبی بــرای همکاری و تولیــد قطعات صورت 
گرفته اســت، گفت: تولید لامپ های ال.ای.دی 
در این اســتان یکی از ثمرات امضاء تفاهمنامه 
با بخش خصوصی اســت که امیدواریم در آینده 
نزدیک جشن خودکفایی تولید شیشه سولار را 
در محلات برگزار کنیم. مدیرعامل گروه صنعتی 
ایران  خــودرو با اشــاره به بازدیــد از نمایندگی 
ایران خــودرو در شهرســتان محــلات تصریح 
کرد: توجه به خواســته های به حق مشــتری و 
تحویل خودرو در کوتاه ترین زمان از برنامه های 
ایران خودرو برای افزایش رضایت مشتری خواهد 
بــود. وی ادامه داد: برگزاری جلســات برخط با 
نمایندگی مجــاز و مدیران ایران خــودرو برای 
سرعت بخشیدن به خواسته های مشتری  در بازه 

زمانی مختلف صورت خواهد گرفت.
افزایش تعداد تولید ایران خودرو 

طی سه ماهه نخست امسال
بر اساس آمار منتشر شده مجموع تولیدات گروه 
صنعتی ایران خودرو طی سه ماهه نخست امسال 
با افزایش مواجه بوده است.  بر همین اساس طی 
سه ماهه نخست امسال 11۰ هزار و 52٩ دستگاه 
خودرو در گروه صنعتی ایران خودرو تولید شده 
است. آمار تجمیعی تولید این خودروساز از ابتدای 
امسال تا پایان خردادماه در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته نشــان می دهد که 1۴۰۰ دستگاه 
خودرو به تولیدات امسال این گروه صنعتی افزوده 

شده است.
رشد 17 درصدی آمار خودروهای تحویلی

رفع موانع وپشتیبانی از تولید ملی؛ لازمه ادامه روند 
افزایشی تولید و تحقق اهداف تعیین شده است؛ 
به گونه ای که رفع برخی موانع که ســبب تولید 
به همراه زیان می شــود؛ عامل تعیین کننده ای 
در حفظ رونــق در خطوط تولید ایران خودرو به 
شمار می رود. بر اساس این گزارش طی سه ماهه 
نخست امسال آمار خودروهای تحویلی با ۸٩ هزار 
و 531 دستگاه نسبت به مدت مشابه سال قبل 

رشد 17 درصدی را ثبت کرده است.
در این میان خانواده پژو پارس بیشــترین آمار 
خودروهای مورد تقاضا از ســوی مشتریان را به 
خود اختصاص داده و بیشترین تعداد تحویل به 

مشتریان را از آن خود کرده است.
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معصومــه صالحــی |   مدیرعامــل گروه 
خودروسازی سایپا از عرضه سه محصول جدید 
تا پایان ســال 1۴۰۰ خبر داد و گفت: »آریا« به 
عنوان نخستین کراس  اوور کاملا ایرانی در نیمه 
دوم امسال با گیربکس اتوماتیک، طراحی بسیار 
زیبا و امکانات و اســتانداردهای به روز به تولید 
انبوه خواهد رسید. مهندس سیدجواد سلیمانی 
در مجمع  عمومی عادی سالیانه سایپا برای سال 
منتهی به 3۰ اســفند 13٩٩ اظهارکرد: امیدوار 
هستیم خودرو »شاهین« با گیربکس اتوماتیک 

را نیز در پاییز امسال تولید و به بازار عرضه کنیم.
وی ادامه داد: عــلاوه بر این دو محصول؛ خودرو 
»اطلــس« نیز که یک محصول کــراس بر پایه 
خودروهای ساینا و کوییک است؛ تولید می شود 

و جایگزین محصول تیبا خواهد شد.
مدیرعامل گروه خودروســازی ســایپا با اشاره 
به اینکه یکســال از توقف تولیــد خودرو پراید 
می گذرد، افزود: پراید به عنــوان یک خودرو با 
تکنولوژی قدیمی نماد شــرکت سایپا شده بود 
و تهدیدهــا و تخریب  هایی برای برند ســایپا و 
حتی صنعت خودرو به دنبال داشــت. مهندس 
سلیمانی اظهار کرد: منتقدان داخلی و رسانه  های 
خارج از کشور نیز سطح ایمنی و تکنولوژی پراید 
را دستاویزی برای زیرسؤال بردن خودروسازی 
کشور قرار داده بودند؛ از این رو توقف تولید این 
خودرو یکی از نخســتین برنامه  هایی بود که در 
سایپا در دستور کار قرار دادیم. وی به زیانده بودن 
تولید خودرو پراید نیز اشاره کرد و افزود: با توجه 
به قیمت  گذاری دستوری تولید هر دستگاه پراید 
از نظر مالی نیز برای سایپا ضرر به همراه داشت؛ 
به شــکلی که گزارش های مالی نشان می دهد 
کــه اگر تولیــد پراید ادامه پیــدا می  کرد؛ طی 
یکسال گذشته 23۰۰ میلیارد زیان بیشتر برای 
ســایپا به همراه داشت. مدیرعامل سایپا با بیان 
اینکه پراید سهم قابل  توجهی از تیراژ تولید این 
خودروســاز را به خود اختصاص داده بود، گفت: 
نگرانی  هایی برای توقف تولید وجود داشت، اما با 
تلاش مدیران، کارکنان و زنجیره تامین سایپا در 
کمتر از دو ماه محصولات جدید جایگزین پراید 

شدند و در پایان ســال ٩٩ نیز شاهد بودیم که 
سایپا بدون پراید نسبت به سال ٩۸ افزایش تولید 
نیز داشت. وی در ادامه به تولیدوعرضه محصول 
جدید »شــاهین« نیز اشــاره کرد و افزود: طی 
سال های گذشته خودروهایی به عنوان محصول 
داخلی تولیدوعرضه شــد، اما بیشتر آنها نتیجه 
تغییر اندکــی در طراحی یا امکانات خودروهای 
غیرایرانی بود، اما »شاهین« محصولی است که 
از صفر تا صد طراحی و تولید آن کاملا داخلی و 
متعلق به گروه خودروسازی سایپاست. وی افزود: 
»شاهین« با تکنولوژی به روز و استانداردهایی 
که امکان عرضه آن به بازارهای صادراتی را فراهم 
کرده اســت؛ تولید و با کمترین ایراد و استقبال 

قابل  توجه به بازار عرضه شد.
مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا در گزارش 
خود به سهامداران از رفع مشکلات در حوزه تولید 
خودروهای تجاری در شــرکت  های »زامیاد« و 
»سایپادیزل« خبر داد و افزود: تولید وانت زامیاد 
که همه آن را با نام نیسان آبی می شناسند نیز تا 
پایان سال متوقف و محصول »پادراپلاس« با توان 
فنی و امکانات به روز جایگزین آن خواهد شــد. 

همچنین پروژه تولید اتوبوس های برقی و دیزلی 
نیز در این دو شرکت آغاز و قراردادهای خوبی نیز 
در راستای آن منعقد شده است و به زودی توان 
تولید خودروهای تجاری سایپا نیز احیاء خواهد 

شد.
مهندس ســلیمانی در بخش حساب های مالی 
سایپا نیز اظهار کرد: طی سه ماه نخست سال ٩٩ 
سایپا از زیان خارج و به سود عملیاتی نزدیک شد، 
اما افزایش قابل توجه نرخ ارز و نهاده های تولید در 
کنار قیمت گذاری دستوری برنامه ریزی های ما را 

بهم ریخت و مجددا زیانده شدیم.
مدیرعامل سایپا گفت: با تلاش های صورت گرفته 
در بخش های مالی و کاهش قابل توجه تعهدات 
ناشی از اجرای برنامه  های دقیق در حوزه فروش؛ 
طی سه ماه نخست امسال نیز زیانده نبوده ایم و 
اگر شاخص های اقتصادی تغییر نکند؛ امسال از 

زیان خارج خواهیم شد.
مهندس سلیمانی در تشریح بیشتر تلاش ها برای 
کاهش تعهدات اظهار کرد: در ابتدای ســال ٩۸ 
بیش از 5۴۰ هزار تعهد در سایپا داشتیم، اما این 
عدد در حال حاضر به 17۰ هزار تعهد رسیده که 

مهندس سلیمانی مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا در مجمع عمومی سالانه شرکت خبر داد:

عرضه سه محصول جدید سایپا 
به بازار تا پایان سال

اگر شاخص های اقتصادی تغییر نکند؛ امسال از زیان خارج خواهیم شد
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معادل چهار ماه تولید است. ضمن اینکه تعداد 
تعهدات معوق نیز کمی بیش از 3 هزار دستگاه 
است و امیدواریم به زودی صفر شود. مدیرعامل 
سایپا ادامه داد: تا پایان چهار ماه نخست سال 
هیچ تعهدی برای سال 1۴۰1 ایجاد نکرده  ایم 
که از نظر انضباط مالی امتیاز ویژه  ای برای ما به 

حساب می  آید.
گفتنی اســت؛ مجمع  عمومی عادی سالیانه 
گروه خودروســازی ســایپا برای سال منتهی   
ه 3۰ اســفند ٩٩ با حضور بیش از 73 درصد 
سهامداران برگزار شــد و صورت  های مالی به 
تصویب اعضاء رسید. در این مجمع سهامداران 
عملکرد مدیرعامل و اعضاء هیات  مدیره گروه 
خودروســازی ســایپا به ویژه در حوزه توسعه 
ســبد محصولات را با توجه به شرایط سخت 
ناشی از تحریم ها و کرونا مطلوب ارزیابی کرده و 
خواستار پیگیری هیات مدیره برای رفع مشکل 
قیمت گذاری دستوری و زیان های ناشی از آن 

شدند.
قیمت  گذاری دستوری خودرو 

نه به نفع تولیدکننده است؛
 نه مصرف کننده

رحیم اســماعیلی دانا رئیــس مجمع  عمومی 
عادی سالیانه ســایپا نیز در این مراسم گفت: 
قیمت  گــذاری دســتوری در هیــچ اقتصاد 
توانمندی در دنیا مرســوم نیست و کمترین 
نتیجه منفی آن؛ فراهم شدن زمینه واسطه گری 

و دلالی است.
وی به صورت های مالی ارائه شــده اشاره کرد 
و افــزود: قیمت گذاری دســتوری نه به نفع 
تولیدکننده است؛ نه مصرف کننده؛ زیرا پول را از 
تولید خارج و در جاهایی که تاثیرات مخرب بر 

اقتصاد دارند، خرج می کنند.
اسماعیلی  دانا افزود: واسطه  ها به معنای واقعی 
کلمه مخرب اقتصاد هستند و بیشترین سود را 
از فضای غیرشفافی می برند که عامل اصلی آن 

قیمت گذاری دستوری است.
ضربه قیمت گذاری دستوری

 به خودروسازی بیش از تحریم ها
 و اقدامات ترامپ بود

وی اظهارکرد: بیش از دو ســال اســت که 
شــدیدترین تحریم هــای ممکن صنعت 

خودرو کشور را تحت فشار قرار داده است، 
اما امروز شــاهد پیشــرفت این صنعت و 
حتی عرضه خودروهایــی کاملا داخلی با 

استانداردهای قابل قبول هستیم.
اسماعیلی  دانا افزود: همین امر نشان می  دهد 
متخصصان و مدیران صنعت خودرو از پس 
تحریم ها و ترامپ برآمده اند، اما آنچه آنها را 
با زیان مواجه کرده؛ قیمت  گذاری دستوری 
است که ضربه بیشــتری به تولیدکننده و 

مصرف  کننده زده است.
با تصمیمات شورای رقابت؛ واسطه  ها 

از جیب سهامداران سایپا و ایران خودرو 
درآمدزایی می کنند

وی ادامه داد: در حالی که افزایش نرخ ارز و 
نهاده  های تولید قیمت تمام شده محصولات 
را افزایش داده است؛ قیمت گذاری دستوری 
باعث شده واســطه ها از جیب سهامداران 

سایپا و ایران خودرو درآمدزایی کنند.
رئیس مجمع عمومی عادی سالیانه سایپا با 
اشاره به شــروع به کار دولت جدید اظهار 
کرد: به نظر می رســد دولت جدید تمایل 
بیشتری به شنیدن صدای تولیدکننده دارد 
و امیدواریم در ســال »تولید؛ پشتیبانی ها، 
مانع زدایی هــا« توجه بیشــتری برای رفع 
موانع تولید صــورت پذیرد؛ از جمله اینکه 
ســایه شــورای رقابــت و قیمت  گــذاری 

دستوری از سر صنعت خودرو کم شود.
تولید 81 هزار و 669 دستگاه انواع خودرو 

در سایپا
بر اساس گزارش کدال؛ گروه خودروسازی 
ســایپا طی 3 ماهه ابتدایی ســالجاری در 
مجموع توانســت   ۸1 هزار و 66٩ دستگاه 
انواع خودرو تولید و میزان 7٩ هزار و 7۴5 

دستگاه خودرو به فروش برساند.
بر اساس این گزارش در دوره 3 ماهه مورد 
بررســی؛ گروه صنعتی ســایپا در مجموع 
تعداد ۸1 هزار 66٩ دســتگاه انواع خودرو 
در گروه وانت 151، خانواده تیبا و شاهین 

تولید کرده است.
همچنین در دوره مذکور تعداد کل فروش 
انواع خودرو در این شــرکت به میزان 7٩ 
هزار و 7۴5 دستگاه خودرو گزارش شده که 

درآمد حاصل از فروش این تعداد خودرو در 
شرکت سایپا طی مدت مورد بررسی بیش 
از 72 هزار و ٩72 میلیارد ریال بوده است.

بر اســاس این گزارش گروه خودروسازی 
ســایپا 6 هزار و 12۰ دســتگاه وانت 151 
تولیــد و 7 هزار و ۴3٩ دســتگاه فروخته 
است که درآمد حاصل از فروش این خودرو 
5 میلیارد و ٩۸۰ میلیون و 313 هزار ریال 
و میانگین نــرخ فروش آن  ۸۰3 میلیارد و 

٩13 میلیون ریال گزارش شده است.
بــه این ترتیب ایــن خودرو توانســت در 
مدت مذکور 7 درصــد از کل تعداد تولید 
و ٩ درصــد از کل تعــداد فروش را به خود 
اختصاص دهد که از لحاظ ارزشــی نیز ۸ 
درصد از کل درآمد حاصل از فروش شرکت 

را شامل می  شود.
تیبا یکی دیگر از خودروهای تولیدی گروه 
صنعتی سایپاســت که طــی دوره مذکور 
تعداد تولید این نوع خودرو 71 هزار و 67٩ 
دســتگاه و تعداد فروش آن حدود 6۸ هزار 
و 122 دســتگاه بوده که درآمد حاصل از 
فــروش آن در دوره مذکور 56 هزار و ۴۴3 
میلیارد و ۸76 ریال بوده اســت. میانگین 
نرخ فــروش خودروی تیبــا در دوره مورد 
بررســی حدود ۸2۸ میلیون و 57۰ هزار و 

۴۴7 ریال بوده است.
به این ترتیب این خودرو توانست در مدت 
مذکــور ۸۸ درصد از کل تعــداد تولید و 
۸5 درصد از کل تعداد فــروش را به خود 
اختصاص دهد که از لحاظ ارزشــی نیز 77 
درصد از کل درآمد حاصل از فروش شرکت 

را شامل می  شود.
بر اســاس گزارش گروه صنعتی سایپا در 
مدت 3 ماهه ابتدایی ســال 1۴۰۰ حدود 
3 هزار و ۸7۰ دســتگاه خودرو شــاهین 
تولید و 3 هزار و ۸1٩ دســتگاه به فروش 
رســید که درآمــد حاصل از فــروش این 
خودرو در این مدت حــدود  ٩ هزار و 33 
میلیارد و 5۸7 ریال بوده است. ضمن  آنکه 
میانگین نــرخ فروش این خــودرو حدود 
 2 میلیــارد و 365 هــزار میلیــون ریال 

است.

 

سهن از کل تعداد  ۱۴۰۰/۰۳/۳۱از ابتدای سال هالی تا تارید  شرح
 تولید

سهن از کل تعداد 
 فروش

سهن از کل هبلغ 
نام  فروش

 هحصول

تعداد 
 تولید

 تعداد فروش
نرخ فروش 

 (ریال)

هیلیون )هبلغ فروش 
 (ریال

 0.000 0.001 0.000 ۳۶۳ ۳۶۳,۰۰۰,۰۰۰ ۱ ۰ خانواده پرايد 
 8.195 9.328 7.494 ۵,۹۸۰,۳۱۳ ۸۰۳,۹۱۳,۵۶۴ ۷,۴۳۹ ۶,۱۲۰  ۱۵۱وانت 

 77.350 85.425 87.768 ۵۶,۴۴۳,۸۷۶ ۸۲۸,۵۷۰,۴۴۷ ۶۸,۱۲۲ ۷۱,۶۷۹ خانواده تيبا 
 12.380 4.789 4.739 ۹,۰۳۳,۵۸۷ ۲,۳۶۵,۴۳۲,۵۷۴ ۳,۸۱۹ ۳,۸۷۰ شاهين 

 S۳۰۰  ۰ ۱ ۹۲۴,۰۰۰,۰۰۰ ۹۲۴ 0.000 0.001 0.001آريو
 cs۳۵  ۰ ۳۶۲ ۴,۱۷۱,۹۵۸,۵۶۴ ۱,۵۱۰,۲۴۹ 0.000 0.454 2.070چانگان 

 0.004 0.001 0.000 ۲,۶۱۶ ۲,۶۱۶,۰۰۰,۰۰۰ ۱ ۰ سراتو 
 100 100 100 72,971,928 12,072,875,149 79,745 81,669 جمع 
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بیمه به عنوان یکی از ابزارهای کارآی مدیریت ریسک و تامین امنیت 
و آرامش خاطر از یکسو سبب گسترش رفاه اجتماعی و از سوی دیگر 
باعث رشد سرمایه گذاری شده است. همچنین صنعت بیمه به عنوان 
یکی از شاخص های توسعه یافتگی از مهمترین نهادهای اقتصادی مطرح 
بوده اســت. در این گزارش به بررسی عملکرد دو شرکت بیمه ای در 

خرداد ماه می پردازیم.
»بنو« :  شــرکت بیمه تجارت نو که در حال حاضر چهارمین شرکت بورسی 
از لحاظ ارزش بازاری در صنعت بیمه محســوب می شــود؛ طی خرداد ماه 
ســالجاری از محل بیمه نامه های صادر شده درآمدی معادل 2۸۰ میلیارد و 
7۸2 میلیون تومان کسب کرد. درآمد این شرکت از محل بیمه نامه های صادر 
شده در مقایسه با دومین ماه از سال 1۴۰۰؛ با افزایش 2۰۴ درصدی مواجه 
شد. بیمه درمان و بیمه ثالث اجباری به ترتیب با 131 میلیارد و 3٩ میلیارد 
تومان که معادل ۴7 و 1۴ درصد می شود؛ بیشترین درصد از درآمد شرکت 

را به خود اختصاص دادند. 
این شــرکت بیمه ای در خرداد ماه مبلغ 6۰ میلیارد تومان را صرف خســارت 
پرداختی کرد که در مقایسه با اردیبهشــت ماه افزایش ۸ میلیاردی محسوب 
می شود. بخش درمان و زندگی با 6۴ و 12 درصد بیشترین سهم را در خسارت 
پرداختی داشتند. »بنو« نسبت به عملکرد یک ماهه مشابه سال قبل 156 درصد 
افزایش درآمد داشــته است. تناسب حق بیمه صادره به خسارت پرداختی طی 
خرداد 1۴۰۰ معادل ۴/۸6 مرتبه بود؛ در حالی که متوســط حق بیمه صادره به 
خســارت پرداختی طی 2 ماه گذشته معادل 2/25 مرتبه بوده است. در نهایت 

متوسط شاخص مذکور طی 3 ماه به 3/1۸ مرتبه رسیده است. »بنو« با سرمایه 
ثبت شده 3۰۰ میلیون تومان طی عملکرد 3 ماهه از ابتدای سال 1۴۰۰ از محل 
فروش حق بیمه بالغ بر 5۰۰ میلیارد تومان درآمد داشته است که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل 12۸ درصد افزایش به حساب می آید.
»البرز« :   شرکت بیمه البرز نیز در خرداد ماه از محل بیمه نامه های صادر شده 
درآمدی معادل 377 میلیارد تومان کسب کرد. مقایسه عملکردی خرداد و اردیبهشت 
شرکت نشان می دهد که درآمد بیمه البرز از این محل در خرداد حدود 2۰۰ میلیارد 
تومان کاهش پیدا کرده اســت. بیمه ثالث اجباری و بیمه درمان با 11۴ و ۸۴5 
 میلیارد تومان بیشترین سهم را در درآمد اردیبهشت ماه شرکت به خود اختصاص 

دادند. 
این شرکت بیمه ای در سومین ماه از سالجاری مبلغ 22۰ میلیارد تومان صرف 
خسارت پرداختی ناشی از بیمه نامه های صادر شده کرد. در این بین سهم بخش 
درمان با 53 درصد که معادل 117 میلیارد تومان است؛ بیشتر از بخش های دیگر 
بود. شرکت بیمه البرز در مقایسه با عملکرد یک ماه مشابه سال گذشته 36 درصد 

افزایش درآمد داشته است.
تناســب حق بیمه صادره به خسارت پرداختی طی خرداد 1۴۰۰ معادل 1/71 
مرتبه بوده است؛ در حالی که متوسط حق بیمه صادره به خسارت پرداختی طی 2 
ماه گذشته معادل ۴/۰1 مرتبه بوده است. در نهایت متوسط شاخص مذکور طی 3 
ماه به 2/٩٩ مرتبه رسیده است. البرز طی عملکرد 3 ماهه سال مالی منتهی به 31 
خرداد سالجاری از محل فروش حق بیمه یک هزار و ۴۸٩ میلیارد تومان درآمد 
داشته که نسبت به مدت مشابه سال قبل 113  درصد افزایش محسوب می شود.

کارنامه خرداد بیمه ای ها
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رونمایی از پنج طرح جدید بیمه میهن 
در حوزه بیمه های ساختمانی

شــرکت بیمه میهن برای اولین بار در کشور 
از پنج طرح جدید خــود در حوزه بیمه های 

ساختمانی رونمایی کرد.
به گــزارش روابط عمومی بیمــه میهن؛ این 
طرح ها در حوزه بیمه های مسئولیت حرفه ای 
با هدف حمایت از کارفرماها و مهندسان حوزه 

ساخت وساز تدوین شده است.
ســند همکاری و تفاهمنامه این طرح ها میان شرکت بیمه میهن و کانون 
انجمن های صنفی کارفرمایی سازندگان مسکن و ساختمان سراسر کشور 
در دبیرخانه مشــترک در سرپرستی خراسان رضوی بیمه میهن به امضاء 
دکتــر مصطفوی مدیرعامل این شــرکت و مهندس چراغچی مســئول 
دبیرخانه شــرق کانون انجمن های صنفی کارفرمایی سازندگان مسکن و 

ساختمان رسید.
بر اســاس این گزارش همچنین در جلسه ای با حضور احسان اردشیریان 
مدیــر بیمه های اموال و مســئولیت و عباســعلی تقی پور مدیر شــعبه 
خراســان رضوی بیمه میهن و مهندسان متخصص حوزه ساخت وساز در 
مورد فرآیند اجرایی کار توافقات نهایی حاصل و مقرر شد که در سریعترین 

زمان ممکن طرح های مورد نظر به بازار عرضه شود. 

مهر تائید سهامداران بر کارنامه 
عملکرد مدیرعامل بیمه رازی

مجمع  عمومی عادی سالیانه صاحبان سهام 
و مجمع عمومــی عادی به طــور فوق العاده 
بیمه رازی به منظور بررســی عملکرد سال 
مالی منتهی به 3۰ اســفند 13٩٩ با رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی در محــل  دفتر 
مرکزی بیمه رازی  و با حضور ســهامداران، 
اعضاء هیات مدیره، نمایندگان بیمه مرکزی 
و ســازمان بورس واوراق بهادار جمهوری اســلامی ایران، حسابرســان و 

نمایندگان سهامداران عمده برگزار شد.
بــه گزارش روابط عمومــی و امور بین الملل بیمــه رازی؛ در ابتدای این 
جلســه دکتر علی جباری با اشــاره به بازنگری در ساختار کلان شرکت 
در بخش  های مالی و ســرمایه گذاری، شبکه فروش و امور مشتریان در 
خصوص اهم برنامه های سال 1۴۰۰ شرکت بیمه رازی گفت: در راستای 
چرخش های استراتژیک و  اهداف استراتژیک؛ برنامه ها و راهبردهای آتی 

شرکت در سال 1۴۰۰ تدوین شد .
وی فعالیت بیمه گری، توســعه زنجیره ارزش بیمه، ســاختار سازمانی، 
بازاریابی و توســعه شــبکه فــروش، توانمندســازی شــبکه فروش و 
سرمایه انســانی شــرکت را از جمله برنامه های بیمه رازی در سالجاری 
عنوان و مراتب قدردانی خود را نسبت به تلاش وکوشش کارکنان و شبکه 
فروش اعلام و گزارش عملکرد هیات مدیره در سال ٩٩ را به سهامداران 

ارائه کرد.
پس از ارائه گزارش عملکرد و استماع گزارش حسابرس و بازرس قانونی و 
 تعیین  تکلیف بندهای گزارش؛ سهامداران به اتفاق آراء صورت های مالی 

و ترازنامه بیمه رازی را تصویب کردند.

در ابتدای این جلســه دکتر ســیدمحمد کریمی دبیرکل ســندیکای 
بیمه گران ایران با اشــاره به دستاوردهای شاخص بیمه رازی؛ از خدمات 

ویژه دکتر جباری تقدیر کرد.
وی حمایت از شــبکه فــروش، دارا بــودن روابط  عمومی خوب در بیمه 
رازی، ورود به بیمه زندگی و تعامل با بیمه  گذاران و رقبا را چهار رویکرد 

موفقیت آمیز مدیرعامل بیمه رازی اعلام کرد.
قابل ذکر اســت پس از برگزاری مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان 
ســهام؛ مجمع عمومی عادی بــه طور فوق العاده بیمــه رازی نیز که به 
صورت همزمان در اینســتاگرام و آپارات پخش شد؛ با حضور حداکثری 

سهامداران برگزار و اعضاء هیات مدیره جدید برگزیده شدند.

بیمه دی پربازده ترین 
شرکت صنعت بیمه

شــرکت بیمه دی در حالــی مجامع عمومی 
عادی سالیانه و فوق العاده خود را برگزار کرد 
که با تقسیم سود قابل قبول و تصویب افزایش 
ســرمایه؛ کام سهامداران خود را شیرین کرد 
و چشــم انداز خود یعنی تبدیل شــدن به پر 

بازده ترین شرکت صنعت بیمه را محقق رد.
به گزارش روابط  عمومی شــرکت بیمه دی؛ 
مجمع  عمومی عادی ســالیانه شرکت بیمه دی با استقرار هیات رئیسه و 
ارائه گزارش  های ســال مالی منتهی به 13٩٩/12/3۰آغاز به کار کرد و 
توانست در پایان مجمع خود با اعلام سود خالص 11.3٩٩ میلیارد ریالی 
)حدود ۴.56۰ ریال به ازاء هر ســهم( و در نهایت با تقسیم سود ۴.1۴۰ 

ریالی برای هر سهم به اتمام برساند.
سود شرکت بیمه دی نســبت به مدت مشابه سال گذشته 17۰ درصد 
افزایش داشته که این مهم نشــان از ادامه روند رو به رشد شرکت داشته 

است.
در این مجمع که با حضور ۸6/6۴ درصدی سهامداران برگزار شد؛ گزارش 
فعالیت های مالی شــرکت قرائت شــد و این گزارش حاکی از آن بود که 
بیمه دی در ســال ٩٩ موفق به ایجاد ســود انباشته  ای معادل 11.۰17 

میلیارد ریال شده است .
شــرکت بیمه دی در ســال ٩٩ توفیقاتی از جمله کســب عنوان برتر 
شــاخص های فروش و بهره وری کل عوامل برای دومین ســال متوالی 
از سازمان مدیریت صنعتی، کســب تندیس زرین رضایمندی مشتری 
از چهارمین اجلاس رضایتمندی مشــتری، کســب توانگری سطح یک 
صنعت بیمه، تمدید قرارداد بزرگ بیمــه درمان تکمیلی خانواده معزز 
شهدا و ایثارگران برای چهارمین ســال متوالی و بسیاری موفقیت های 
دیگر را در کارنامه عملکرد خود ثبت کرده است. در این جلسه همچنین 
روزنامه کثیرالانتشار دنیای اقتصاد برای درج آگهی های بیمه دی انتخاب 
شد و مؤسسه حسابرسی فاطر به عنوان حسابرس و بازرس قانونی اصلی 
و مؤسسه حسابرسی بهمند به عنوان حسابرس علی  البدل تعیین شدند.

در ادامه جلسه مجمع فوق  العاده شرکت بیمه دی نیز با تصویب افزایش 
ســرمایه 22۸ درصدی به کار خــود پایان داد؛ به طوری که ســرمایه 
شــرکت از  2.5۰۰ میلیارد به مبلغ ۸.2۰۰ میلیارد ریال افزایش خواهد 
یافت. البتــه مبلغ 3.۴5۰ میلیارد از افزایش ســرمایه قطعی و از محل 
مــازاد تجدید ارزیابــی دارایی  ها بوده که مــورد تصویب مجمععمومی 
فوق  العاده قرار گرفته و اختیار افزایش ســرمایه به مبلغ 2.25۰ میلیارد 
 از محــل مطالبــات و آورده نقدی ســهامداران بــه هیات مدیره داده 

شده است.








